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»...Sreče človeku ne more dati niti država niti sistem niti politična partija. 
Srečo si lahko človek ustvari sam. Avandgardne sile socializma in socialistična 
družba imajo potemtakem lahko samo en cilj — da glede na možnosti danega 
zgodovinskega trenutka ustvarjajo razmere, v katerih bo človek kar najbolj 
svoboden pri takšnem osebnem izražanju in ustvarjanju, da bo lahko — na pod
lagi družbene lastnine proizvajalnih sredstev — svobodno delal in ustvarjal za 
svojo srečo. To je samoupravljanje...«

Edvard Kardelj: Smeri razvoja 
političnega sistema socialistič- • 
nega samoupravljanja Cena 6 din

Glasilo Zveze sindikatov Slovenije, glavni urednik: Dušan Gačnik, odgovorna urednica: Majda Žlender sf' * ^eto XXXIX

Akcija zaključni račun 79 in vsi naslednji: kako 
so razpravljali v Bombažni predilnici in tkalnici 
Tržič in v krškem TOZD Labod

Če hoče človek odločati, 
mora biti seznanjen

V Bombažni predilnici in tkalnici Tržič so doslej premalo pogledali 
sami vase, premalo so se pogovarjali o načrtih in težavah pri gospodar
jenju in v procesu odločanja. Zategadelj ni nič čudnega, da niti v vod
stvih političnih organizacij ne vedo in nimajo ocene, kakšen bo njihov 
celotni prihodek za lani... (Berite na tretji strani)

Po tridesetletni poti samoupravljavcev v Tobačni 
tovarni Ljubljana

Nekoč grad v oblakih, 
danes trden temelj

Tri desetletja so minila, odkar smo si utrli nove kolnice. Kolo na
šega razvoja se je v njih zavrtelo včasih počasneje, včasih z vrtoglavo 
naglico, ki je marsikoga lahko tudi zbegala. A to kolo je pač takšno, da 
gre neustavljivo naprej. Eno ojes našega samoupravnega kolesa, de
lavce Tobačne tovarne Ljubljana, smo obiskali in z njihovimi spomini 
še enkrat prehodili pot graditve naše samoupravne socialistične druž
be. (Berite na osmi strani)
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Družbenopolitične razmere so pri nas stabilne. Ta ugotovitev je 
bila potrjena tudi na nedavni 6. seji CK ZKS, še prej pa v razpravah v 
drugih družbneopolitičnih organizacijah, v sindikatu, socialistični 
zvezi, v slovenski skupščini in kar je najpomembneje, v temeljnih celi
cah našega družbenopolitičnega organiziranja in delovanja, se pravi 
osnovnih organizacijah ZK, ZS, v karjevnih skupnostih. Prav slednje 
je seveda najpomembnejše, saj korenine celovitega sistema družbene 
samozaščite in splošnega ljudskega odpora črpajo svoj življenjski sok 
prav iz vloge in položaja ter zavesti množic delovnih ljudi in občanov, 
ki tvorijo oboroženo ljudstvo. Da to ni fraza ampak dejstvo, se je po
kazalo že med NOB in bi se zagotovo, če bi to bilo potrebno, tudi 
danes in jutri v še bolj množični in bolj organizirani obliki.

Toda graditev in utrjevanje koncepta SLO in DS ne temelji zgolj na 
revolucionarnem izročilu, ampak je neločljivi sestavni del bitke za hi
trejši in demokratični socialistični razvoj naše samoupravne skupno
sti.

» Tako družbena samozaščita in splošna ljudska obramba nista po
sebni varnostni oziroma obrambni instituciji ali organizaciji, marveč 
sta aktivnost in sestavina družbenopolitičnega organiziranja in sa
moupravljanja. Za doseganje svoje lastne in družbene varnosti ter 
uveljavljanja obrambnih ukrepov in aktivnosti se namreč delavci in 
občani usposabljajo in organizirajo na svojem delovnem mestu, v 
kraju kjer prebivajo, v družbenopolitičnih organizacijah in društvih, 
v katera se povezujejo. Hkrati se neposredno ali prek delegatov dogo
varjajo in odločajo o vseh varnostnih in obrambnih vprašanjih, to je 
na zborih delavcev in občanov, na delavskem svetu, v samoupravnih 
interesnih skupnostih, v delegatskih skupščinah. Za uresničevanje te 
svoje vloge pa se še posebej organizirajo v narodno zaščito, civilno 
zaščito, enote teritorialne obrambe in se v njih usposabljajo, kar še 
posebej velja za Jugoslovansko ljudsko armado. Vse to naj kot 
udarna pest naše varnosti —skupaj s specializiranimi in strokovnimi 
organi kot institucijami družbene samozaščite in splošne ljudske

obrambe —pomeni nepremagljivo trdnjavo za kakršenkoli pritisk in 
za slehernega agresorja.«

Te misli, izrečene na seji centralnega komiteja ZKS, ponovno pou
darjajo in obenem ugotavljajo, da se mora SLO in DS razvijati na 
množičnem temelju.

Nedvomno drži, da kljub velikim rezultatom, ki smo jih dosegli na 
tem področju, imamo tudi vrsto vrzeli predvsem zategadelj, ker po
samezni dejavniki v marsikateri sredini niso dovolj celovito in odgo
vorno pristopili k tem vprašanjem. Zato moramo stremeti k temu, da 
se še v večji meri kot mobilizator najrazličnejših oblik delovanja in 
organiziranja uveljavijo organizacije socialistične zveze in znotraj te 
fronte socialističnih sil družbenopolitične organizacije. Seveda pa je 
nujno pri tem izhajati iz konkretnih razmer v posameznih okoljih ter z 
novimi izvirnimi akcijami in oblikami delovanja preprečevati šablon
sko in papirnato sprejemanje in izvajanje nalog in programov.

Posebej je pomembno, da ob razvijanju množičnosti obrambnih 
priprav pospešimo vključevanje žensk in mladine v ta proces, predv
sem pa, da hitreje ustvarjamo ustrezne pogoje, da bi te naloge najhi
treje in učinkovito v celoti uresničili. Bržkone, kljub dobri organizi
ranosti, ob tem ne kaže zanemariti dejstva, da je ena pomembnih 
nalog v prihodnje tudi celovito zagotavljanje materialnih pogojev de
lovanja vseh sestavin SLO, pri čemer ima zlasti odgovorno vlogo 
prav sindikat.

Ob tako naravnani usmeritvi lahko kljub posameznim pomanjklji
vostim in težavam danes govorimo o trdno oblikovanem varnostno 
obrambnem konceptu, ki ustreza našemu političnemu sistemu socia
lističnega samoupravljanja. Ob tem pa velja ponoviti že znano misel, 
daje potrebno napredek in čvrstino obrambnih priprav motriti skozi 
to,'koliko delovni človek resnično uveljavlja svoj položaj in pravice 
samoupravljalca in koliko uspešno in odgovorno bomo reševali pro
bleme in hitreje razvijali naše gospodarstvo ter ob tem krepili in razvi
jali politični sistem od krajevne skupnosti, republike do federacije.

Dušan Gačnik

»... Zakon o združenem delu predstavlja tako rekoč začetek 
graditve sistema samoupravnega združenega dela. V praksi se 
bomo pri izvajanju tega zakona srečevali z vrsto odprtih vpra
šanj, za katere moramo poiskati tako demokratične kot tudi 
znanstvene in strokovne rešitve in opredelitve. Kajti ni mogoče 
tako rekoč na pamet dajati rešitve za vsakodnevne odprte pro

bleme v praksi. V tem smislu je prav sindikat tista družbenopoli
tična organizacija delavcev, ki mora zavestno vključevati tako 
delavski razred kot celotoJcakor tudi delavce v grupacijah in ko
lektive v posameznih organizacijah združenega dela in drugih 
samoupravnih skupnostih v probleme procesa celotne družbene 
reprodukcije, kakor tudi razširjene reprodukcije v vsaki posa

mezni temeljni organizaciji združenega dela in v vseh oblikah 
združevanja dela in sredstev. V ta proces reprodukcije mora sin
dikat vpeljati delavce in delavski razred kot zavestnega gospo
darja tega procesa...«

Edvard Kardelj: O vlogi sindikatov
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Na tisoče 
dobrih želja

(Foto: Miloš Ročeta)

Na tisoče pisem in brzojavk z 
najiskrenejšimi željami za čim
prejšnje okrevanje vsak dan 
sprejema predsednik Tito, ki se 
zdravi v ljubljanskem Kliničnem 
centnr Med njimi so preprosta, 
prav nič uradna, prisrčna sporo
čila iz vseh krajev naše domovine 
in z vsega sveta. To so sporočila 
ljubljenemu človeku, prijatelju, 
soborcu, človeku naše dobe.

Tako so borci Odbora zaščitne 
enote vojnopolitičnega vodstva 
NOV in POS, ki so se udeležili 
boja za zaščito Vrhovnega štaba 
NOV in POJ ob napadu na 
Drvar, maja 1944. leta, v svojem 
pismu poleg najboljših želja, za
pisali tudi: »Globoko smo pre
pričani v to, da bosta vaš nezlom
ljivi duh in vaša hrabrost, ki je 
bila prenekaterikrat odločilnega 
pomena za nove in nove zmage v 
vseh obdobjih novejše zgodo
vine naše samoupravne sociali
stične družbe, tudi tokrat odlo
čilno prispevala k vašemu hi
tremu okrevanju in zdravju.«

Številna med njimi so pisma, 
napisana z okorno pisavo, ven
dar polna toplih in preprostih 
misli, ki jih pošiljajo najmlajši iz 
domovine, pa tudi iz prenekatere 
druge države v svetu. Učenci 
osnovne šole »Zdravko Gložan- 
ski« iz Bečeja so jih poslali kar 
21, od vsakega učenca po eno, 
Pionirji 2. d razreda osnovne šole 
»Janko Premrl-Vojko« iz Kopra

so vsa pisma, napisana na listih, 
iztrganih iz šolskih zvezkov, po
slali v eni kuverti. Učenci 
osnovne šole »25. november« iz 
vasi Šnjegotina Gornja pa so 
svoje sporočilo napisali na na
slovno stran časopisa »Dečje no- 
vine«, na katerem iz velike 
zemljske oble raste cvet. Njihovo 
sporočilo se glasi: »Dragi tovariš 
Tito, podarjamo ti ta cvet miru, 
ki si ga s svojimi deli zasadil, da bi 
nam prinesel zmago nad atom
sko bombo. Želimo, da bi hitro 
ozdravel in spet dosegel uspehe 
pri gojenju cveta miru za veseli 
otroški svet...«. Otroci, ki se 
zdravijo v posebni bolnišnici v 
Ohridu, se predsedniku Titu 
zahvaljujejo za novoletna darila, 
ki jih pričakujejo tudi ob izteku 
tekočega leta in mu žele čim
prejšnje okrevanje. Mala Ja
ponka iz Tokia pa je v svoji brzo
javki med drugim zapisala: »Pro
sim vas, ohranite svoje zdrav je za 
srečo vašega ljudstva in za srečo 
neke male Japonke in še nešteto 
ljudi po vsem svetu.«

Prav tako številne so tudi brzo
javke in pisma, ki jih tovarišu 
Titu pošiljajo delovni ljudje in 
občani, delovni kolektivi, druž
benopolitične in družbene orga
nizacije. Ravenski železarji so 
svoje želje za okrevanje pred
sednika Tita zapisali tudi na na
slovni strani priloge »Informa
tivnega Fužinarja«. »Z globokim 
sočutjem in skrbjo vsak dan 
spremljamo vesti o poteku tvo

Predsednika Tita, ki okreva v oddelku za intenzivno nego Kliničnega centra v Ljubljani, sta tretji dan po operativnem posegu obiskala sinova 
Žarko in Mišo. Tovariš Tito je bil tega srečanja zelo vesel in se je z njima zapletel v daljši pomenek.

jega zdravljenja. Tembolj, ker 
živo pomnimo tvoje obiske pri 
nas in tvoje napotke za nadaljnjo 
rast železarne. Kakor da smo šele 
včeraj z ljubeznijo oblikovali šta
fetno palico, ki je krenila na pot 
prav iz našega kraja. Najboljše 
želje, ki smo jih zapisali takrat, 
tembolj veljajo tudi danes. 
Okrevaj kmalu in bodi nam’ 
zdrav. Obljubimo ti, da bomo še 
bolj spoštovali tvoja načela, še 
bolj dosledno hodili po poti, ki si 
nam jo začrtal s svojim izrednim 
duhom in energijo!«

Predsednik izvršnega sveta 
ljubljanske občine Center Zdene 
Mali pravi: »Iskreno me veseli,

da se je zdravstveno stanje na
šega predsednika izboljšalo. 
Njegova osebna in državniška 
sposobnost sta jamstvo za neod
visno in samostojno pot v sociali
zem, notranjo moč in enotnost 
naših narodov.«

Delavec iz tovarne orodnih 
strojev »Prvomajska« Miroslav 
Kepčija pa je zapisal: »Vznemir
jen sem in vesel, ko slišim, da se 
je zdravstveno stanje tovariša 
Tita izboljšalo. Tudi zdaj se je 
pokazalo, da je Tito del nas in 
kako močno si želimo, da bi spet 
videli njegov nasmejani obraz in 
slišali njegove tople besede, ki 
smo jih bili vedno deležni.«

Podobna sporočila prihajajo iz 
vseh dežel sveta od najvidnejših 
državnikov, iz vseh naših repu
blik, od vseh naših narodov, skrb 
za zdravje predsednika Tita pre
veva vseh 22 milijonov Jugoslo
vanov — tistih, ki žive in delajo ; 
na domačih tleh in tistih, ki so za- I 
časno zaposleni na tujem. Med ! 
njimi so tudi številna, ki so jih 
zapisali nekdanji Titovi soborci, | 
njegovi najožji sodelavci, naj- ! 
vidnejši družbenopolitični in j 
javni delavci ter mladina.

Besede, ki jih je izrekla de
lavka novosadskega Noviteta | 
Slavica Miladinovič: »Srečna I
sem, ker je zdravstveno stanje !

tovariša Tita boljše!« in dodaja, 
da so bili vsi — v družini in to
varni — zaskrbljeni, vendar pa 
tudi močno prepričani, da bomo 
skupaj s Titom prebrodili tudi to. 
težavo, veljajo za vsakogar med 
nami. In kakor je zapisal uvodni
čar v Komunistu, izražajo vse po
slanice tudi kar zadeva naloge, ki 
se nanašajo na aktualno notranjo 
politiko in mednarodni položaj, 
spet neomajno Titovo prepriča
nje:

»Zgodovina naše revolucije 
nas uči, da ni takšne naloge, ki je 
to ljudstvo, delavski razred in 
zveza komunistov ne bi mogli 
uspešno uresničiti.«

Začetek Jugoslovanskega centra za teorijo in prakso samoupravljanja Edvard Kardelj 
in razstave »Življenje in delo Edvarda Kardelja«

Samoupravljanje — življenje in znanost

Skoraj tri leta so že stara ra
zmišljanja o tem, da bi kazalo 
ustanoviti Jugoslovanski center 
za teorijo in prakso samouprav
ljanja, ki bi naj s svojim delova
njem zagotovil sistematičnejše 
proučevanje in raziskovanje sa
moupravljanja ter omogočil so
delovanje med jugoslovanskimi 
in tujimi institucijami, ki se uk
varjajo s tem fenomenom. Pred
sedstvo zvezne konference 
SZDLJ je po številnih konzulta
cijah namreč že na svoji seji 
marca 1977.leta, ko je razprav
ljalo o družbeni in ekonomski 
upravičenosti take ustanove, 
prižgalo zeleno luč zanj, na seji 
predsedstva CK ZKJ pa so se ju
nija istega leta soglasno odločili, 
naj center nosi ime po velikem 
marksističnem mislecu in revolu
cionarju Edvardu Kardelju.

Prav na rojstni dan lani premi
nulega Edvarda Kardelja bo ta 
ideja materializirana: v nedeljo, 
27. t.m. bodo delegati ustanovi
teljev — predsedstvo CK ZKJ, 
zvezne konference SZDLJ, svet 
ZSJ, stalna konferenca mest in 
občin Jugoslavije, gospodarska 
zbornica Jugoslavije, zveza re
publiških in pokrajinskih SIS za 
znanstvene dejavnosti v SFRJ, 
skupnost jugoslovanskih univerz 
in svet akademij znanosti in 
umetnosti Jugoslavije — v Ljub
ljani namreč podpisali družbeni 
dogovor o osnovah delovanja in

nalogah Jugoslovanskega centra 
za teorijo in prakso samouprav
ljanja Edvard Kardelj. Center bo 
imel svoje prostore v Ljubljani, 
Titova cesta 104, sestavljen pa 
bo iz po dveh delegatov republik 
in pokrajin ter s po enim delega
tom vsakega od ustanoviteljev. 
Po leto dni dolgem kandidacij
skem postopku je kandidat za 
predsednika sveta centra dr. Ti
homir Vlaškalič, predsednik CK 
ZK Srbije.

Jugoslovanski center je že 
pred ustanovitvijo delno oprav
ljal svoje osnovne naloge, ned
vomno največji »posel« pa je 
opravil pri organizaciji znan
stvenega posvetovanja na temo 
»teoretični in metodološki vidiki 
raziskovanja socialistične sa
moupravne družbe«, ki se bo v 
njegovih prostorih začel v pone
deljek. Kot so nam povedali na 
tiskovni konferenci na CK ZKS, 
bo na posvetovanju sodelovalo 
okoli 150 udeležencev, med 
njimi tudi vrh tistih jugoslovan
skih politologov, ekonomistov, 
sociologov, filozofov, pravnikov 
in psihologov, ki se v okviru svo
jih disciplin znanstveno ukvar
jajo s fenomenom samouprav
ljanja. V tem zapisu velja tudi 
poudariti, da bo center posvečal 
veliko pozornost oblikovanju in- 
formativno-dokumentacijskega 
središča o socialističnem samou
pravljanju (že doslej je zbral in

| po vsebini klasificiral prek 
15.000 informacij o razvoju sa
moupravljanja od 1950. leta na
prej!) ter izobraževalno-infor- 
mativni in založniški dejavnosti.

Velika ura zgodovine
V nedeljo, prav ob 70-letnici 

Kardeljevega rojstva in 30-let- 
nici uveljavljanja socialističnega 
samoupravljanja, bo predsednik 
republiške konference SZDL 
Slovenije Mitja Ribičič ob 17. uri 
v hali A gospodarskega razsta
višča v Ljubljani otvoril razstavo 
»Življenje in delo Edvarda Kar
delja«, katere moto bo »Samou
pravljanje — moč ljudskih mno
žic«. Na štirietažni konstrukciji 
iz gradbenih odrov, ki bodo po 
svoje simbolizirali njegov pri
spevek h graditvi sodobne Jugo
slavije, bo moč slediti najglob
ljim, obenem pa tudi najprepro
stejšim Kardeljevim mislim, oz
načenim z besedo — zvestoba. 
Ta zvestoba je pri Kardelju 
mnogoterna: slovenski narodni 
usodi, usodi vsega, kar je izkoriš
čano, prijateljstvu in sožitnemu 
spoštovanju vseh z vsakomer, 
človečanstvu. Prireditelji pravi
jo, da si bo moč razstavo — z 
vsemi eksponati in filmi — ogle
dati približno v 60 minutah, zato 
lahko upravičeno trdimo, da se 
bodo obiskovalci, zlasti mlajši, v

eni uri seznanili z dobršnim 
delom naše nacigpalne; zgodo
vine in Kardeljevo vlogo v njej.

Marksistični center jmi CK 
ZKS pa je ob razstavi »Življenje 
in delo Edvarda Kardelja« pri
pravil še niz razprav, katerih 
teme vzbujajo živo zanimanje. 
Poglejmo jih — ponedeljek, 28. 
t.m.: dr. Janko Pleterski in dr. 
Rudi Rizman — Vprašanje na
roda in socializem; sreda, 30. 
t.m.: dr. Adolf Bibič, dr. Andrej 
Kirn, dr. Boris Majer: Znanost, 
politika, družbena praksa; pone
deljek, 4. feb.: Mitja Švab, Peter 
Toš: Uresničevanje samouprav
ljanja v združenem delu; sreda, 
6. feb.: mgr. Vlado Klemenčič: O 
Kardeljevi ustvarjalnosti; pone
deljek, 11. feb.: dr. Ivo Fabinc, 
dr. Ivan Lavrač: O nekaterih 
ključnih vprašanjih v politeko- 
nomski misli Edvarda Kardelja; 
sreda, 13. feb.: mgr. Savin Jogan: 
Edvard Kardelj in razvoj komu
nalnega sistema; ponedeljek, 18. 
feb.: dr. Bogdan Kavčič, Stane 
Kranjc, dr. Ivan Kristan: Sociali
zem — pot osvobajanja človeka; 
sreda, 20. feb.: dr. Vlado Benko, 
Dušan Dolinar, Drago Košmrlj: 
Kardeljeva vizija mednarodnih 
odnosov. Razprave se bodo vse
lej začele ob 17. uri, bodo pa v 
hali A gospodarskega razstaviš
ča, desno od vhodnih vrat.

Damjan Križnik

Revolucionar in mislec Edvard Kardelj je za javnost bolj poredko 
spregovoril drugače: misel se mu je sproti združevala in usmerjala v ra
zumsko jasno, pregledno in analitično dosledno teorijo. Sem in tja pa 
njegova beseda le ni bila takšna. In takrat je kot smisel vsega početja 
preprosto imenoval človekovo srečo: najbolj demokratična, najsvo
bodnejša je tista družba, v kateri so ljudje najsrečnejši, in vse delo naj bo 
zato posvečeno ustvarjanju takšne sreče.

Bodi to popotnica v Kardeljevo misel in v njegov človeški spomin, da 
ne bi ob njegovih logično briljantnih teorijah kdaj pozabili na njihovo 
človeško osnovo. Saj se izpred nekaj let nazaj spominjamo njegovih 
besed: vse dobro je lepo deliti z drugimi ljudmi, tudi srečo!
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Akcija zaključni račun '79 in vsi naslednji: kako so razpravljali v Bombažni pre
dilnici in tkalnici Tržič in krški TOZD Laboda

»Obračun dela« 
ni le tovarniška zadeva
Zategnjene vajeti samouprave?

»... Zavest naših delovnih ljudi še vedno 
obremenjujejo preteklost, omejeni materialni 
življenjski in delovni pogoji, pogosto pa tudi re
lativno nizka kulturna raven. V takšnih pogojih 
je pogosto tudi demokratična kultura nizka. Zato 
se dogaja, da demokratične odnose spremljajo 
tudi ekscesi in celo pojavi zlorabe demokratičnih 
pravic. Toda omejevanje ali zaviranje razvoja 
demokratičnih odnosov ni zdravilo za to. Na
sprotno, demokracije se naši delovni ljudje lahko

nauče samo v demokratičnih odnosih. Razum
ljivo se morajo zavestne socialistične sile odločno 
postaviti po robu vsakem poskusu reakcionarne 
in destruktivne zlorabe demokratičnih pravic. 
Toda zaradi skupinice tistih, ki poskušajo zlo
rabljati demokratične pravice, ne sme biti v svo
jih demokratičnih pravicah omejena velikanska 
večina naših delovnih ljudi, ki ve, da zunaj socia
lizma delovni človek ne more imeti svobode...«

Edvard Kardelj: O vlogi sindikatov

Danes se ne bi smeli več 
spraševati, kako spraviti v življe
nje posamezne določbe zakona o 
združenem delu. Že dobra tri 
leta so potekla od tedaj, ko ga je 
zvezna skupščina sprejela,. še 
pred tem pa je bil v javni razpra
vi. Kar pa zadeva peto poglavje 
zakona o združenem delu, kjer 
so zapisane določbe o izkazova
nju dohodka, kdo je odgovoren 
za obveščanje, pa resnično ob
veščanje delavcev o gospodar
skih rezultatih in spodrsljajih in 
kako, pa je v zakonu prav tako 
jasno. Se več. Sprejeli smo poli
tične dokumente, ki uokvirjajo 
javno razpravo o periodičnih in 
zaključnih računih ter »naroča
jo«, da se v tej javni razpravi 
oblikujejo tudi ukrepi za boljše 
gospodarjenje, gospodarski na
črti in razvozlajo mnogokje pri
kriti vozli pri uveljavljanju do
hodkovnih odnosov. Zapisani so

■ ' N

Natančna navodila
Kazalci, s katerimi se morajo 

izkazovati rezultati dela delav
cev in poslovanja temeljne or
ganizacije, so:

1. dohodek na delavca;
2. dohodek v primerjavi s 

poprečno uporabljenimi sred
stvi;

3. čisti dohodek na delavca;
4. akumulacija v primerjavi 

z dohodkom; ,
5. akumulacija v primerjavi s 

čistim dohodkom;
6. akumulacija v primerjav is 

poprečno uporabljenimi sred
stvi;

7. osebni dohodki in sred
stva za skupno porabo na de
lavca;

8. čisti osebni dohodek na 
delavca.

Prvi odstavek tega člena se 
smiselno uporablja tudi pri iz
kazovanju rezultatov dela de
lavcev in poslovanja temeljne 
organizacije, ki opravlja druž
beno dejavnost.

(140. člen zakona o združe
nem delu)

V ____________ J
roki za to, kdaj in kdo mora pri
praviti temeljne informacije, ka
tere »številke« morajo takšna 
gradiva obvezno vsebovati in 
tudi kako pridemo do njih.

Za veliko število temeljnih in 
drugih organizacij združenega 
dela je to že stara pesem, delo 
teče brez posebnih težav, delavci 
so obveščeni in tvorno sodelu
jejo v procesu odločanja o razpo
rejanju čistega dohodka in obli
kovanju ukrepov za boljše go
spodarjenje. Žal ni tako v Bom
bažni predilnici in tkalnici Tržič, 
kjer se še očitno ubadajo z otro
ško boleznijo obravnavanja zak
ljučnih in periodičnih obraču
nov. Tako smo ugotovili v razgo
voru z Dragom Kodrom, pred
sednikom OO ZS v skupnih 
službah, Mihaelo Golmajer, 
predsednico OO ZS TOZD 
Konfekcija, Danilom Roble
kom, članom konference OO 
ZS, Viktorjem Švabom, koordi
natorjem osnovnih organizacij 
ZK v Bombažni predilnici in 
tkalnici Tržič in direktorjem de
lovne organizacije Tinetom To
mazinom. To našo ugotovitev je 
potrdil tudi razgovor z delavkami 
v TOZD Konfekcija, ki so vse 
brez izjeme neobveščene o doga
janju v tovarni, pa hudo kritične 
do tega, kako jih obveščajo o go
spodarjenju in naravnost razjar
jene tedaj, če jih vprašaš, zakaj 
ni njihov učinek dela boljši.

»Kdo odgovarja, da nimamo 
boljših rezultatov gospodarje
nja, kdo odgovarja, ker ni opra

vil svojih delovnih doložnosti na 
področju priprave dela, pravoča
sne nabave materiala in še bogsi- 
gavedi kaj? Me smo žrtve, če ni
mamo dela...«

Same ne znajo odgovoriti na ta 
vprašanja, pa tudi nihče drug jim 
ni na to odgovoril. Slučajno smo 
zvedeli v razgovorih, da so z ne
katerimi investicijami v Bom
bažni predilnici in tkalnici bili 
zelo v zamudi, toda tudi tega de
lavke ne vedo. Toda to še ni vse! 
Če temeljito pobrskamo po naši 
beležnici, velja tudi zapisati, da 
večina naših sogovornikov ne ve, 
kako oblikovati dohodkovne 
odnose med temeljnimi organi
zacijami združenega dela, čeprav 
nam je direktor Tine Tomazin 
zagotavljal, da imajo pač takšne 
dohodkovne odnose, kot so jih 
vzpostavili s samoupravnim spo
razumom o združevanju v de
lovno organizacijo.

Vsi, s katerimi smo se pogo
varjali, izvzemši direktorja, trdi
jo, da se jim o dohodkovnih od
nosih niti ne sanja. Najbrž ni 
odveč pri tem podatek, da je 
prek 320 delavcev zaposlenih v 
delovni skupnosti skupnih služb, 
od skupno 1.200 zaposlenih. Ob 
tem pa še ugotovitev, da se navk
ljub pobudam z raznih strani — 
tako smo slišali na občinskem 
svetu ZS Tržič in na razgovoru v 
BPT — v smeri nove samou
pravne organiziranosti kaj malo 
»premika«, čeprav se strinjajo, 
da imata energetika in vzdrževa
nje vse pogoje za temeljno orga
nizacijo združenega dela. Zakaj 
se zatika? Pravijo: »Češ, vse 
naenkrat pa ne gre, kajti pred 
sabo imamo srednjeročni načrt 
razvoja«. Toda po besedah ne
katerih sogovornikov lahko so
dimo, da je tudi ta bolj v megli. V 
smernicah je zapisano, da gre za 
program I in II v zvezi s preusme
ritvijo. Najbrž bi morali tudi de
lavci kaj več vedeti o tem?

V BPT Tržič imajo štiri te
meljne organizacije združenega 
dela. To je povsem razumljivo, 
ker gre za tehnološko in proi
zvodno zaokrožene celote, brž
kone pa tudi dohodkovno, saj se 
da njihov prispevek »meriti« v 
celotnem prihodku delovne or
ganizacije. O tem, kako pa se ta 
prihodek razporeja na temeljne 
organizacije združenega dela, 
potlej kako uresničujejo tiste za
konske določbe, ki zelo jasno na
rekujejo pota dohodkovnih po
vezav pa med delavci, pa tudi 
med tistimi ne, s katerimi smo se 
pogovarjali pred prihodom di
rektorja na razgovor, nismo zve
deli. Vsakega opazovalca pa 
vendarle začudi, ko sliši od de
lavk v TOZD Konfekcija, da go
vorijo le o obratu, njihovem 
obratu, in ne o temeljni organi
zaciji združenega dela. V razgo
vorih smo ugotovili, da so skupne 
službe »alfa in omega« vsega in 
so sposobne »sproducirati« kar 
66 tipkanih strani gradiva o de
vetmesečnem poslovanju de
lovne organizacije. V tem gra
divu je moč najti številne po
datke — ne trdimo, da niso po
membni — vendar pa po razgo
voru sodeč, niti vodstva družbe
nopolitičnih organizacij ne vedo, 
kaj se pravzaprav »skriva« za 
njimi. So namreč brez potrebnih 
komentarjev in moraš imeti 
najmanj srednješolsko izobra
zbo, če jih hočeš razumeti. Ra
zumljive razlage tudi ni v njiho
vem tovarniškem glasilu. Toda v 
novembrski številki »Tižiškega 
tekstilca« smo zasledili informa
cijo o poslovanju delovne orga
nizacije v devetih mesecih, poh
valna pa je še zlasti informacija 
vodje TOZD Tkalnice, ki je v 
sicer skopih, vendar z dovolj ar

gumentiranimi podatki sprego
voril o problematiki v tej te
meljni organizaciji združenega 
dela.

Prav za TOZD Tkalnico pa 
velja, da se je v lanskem decem
bru »soočila« z rezultati gospo
darjenja v drugih tkalnicah, v 
občini in regiji. Gradivo za to 
»soočenje« so pripravili v kranj
ski SDK, o njem pa so razprav
ljali člani delavskega sveta, vod
stva družbenopolitičnih organi
zacij in gosti izven tovarne. Rekli 
smo, da so razpravljali... Toda 
to velja bolj za goste — tako smo 
slišali na našem pogovoru in v 
občinskem svetu ZS — kar po 
svoje ponovno dokazuje, da 
očitno marsikdo ni bil temeljito 
seznanjen z gradivom ali pa je 
kdo ve zakaj na sestanku molčal 
po tistem znanem pravilu, da 
molčati ni greh.

Ob vsem tem pa je žebelj zadel 
na glavo Viktor Švab, ko je na 
razgovoru dejal: »Bodimo od
kriti. Mi doslej še nismo v nobe
nem oddelku odkrito povedali, 
kje so slabosti, kje smo slabo or
ganizirani in neučinkoviti — bo
disi da gre za tehnološko ali sa
moupravno delovanje — in zakaj 
in kako bomo slabosti na tem 
področju odpravili. Preveč stvari 
sloni le na mojstrih, na vodjih 
temeljnih organizacij združe
nega dela in na tistih, ki so v 
skupnih službah. Pogosto pa se 
prav ti ne znajo preprosto, ra
zumljivo in enostavno pogovoriti 
na delovskem svetu, kaj šele na 
zborih delavcev. To je resnica in 
enkrat ji bomo morali pogledati 
v oči.«

Tako so razmišljale tudi de
lavke v TOZD Konfekcija, ki se

čutijo odrinjene od odločanja, 
njihove pripombe in predloge pa 
sodeč po razgovoru tako in tako 
nihče ne upošteva. Ena izmed 
njih nam je dejala, da se najbolj 
pogosto zgodi to, da vsak svoje 
na zboru delavcev »zreferira,« 
strinjajo se in potlej je konec. 
Nad takšnimi zbori bržkone 
nihče ni v BPT presenečen. Še 
manj zategadelj, ker so nam naši 
sogovorniki kar odkrito priznali, 
da je prav »revolucionarnosti«, 
spreminjanja razmer z zavestno 
akcijo vseh subjektivnih dejav
nikov razmer v katerih žive in de
lajo premalo. Le kako pa, bi se 
morali vprašati, ko pa vse sloni le 
na nekaterih.

Pravzaprav nas je razgovor 
prepričal še v nekaj: v TOZD 
Konfekcija sicer pravočasno 
»odločajo« o vseh vprašanjih,

njihovi zapisniki, vsaj kar zadeva 
osnovno organizacijo zveze sin
dikatov so pravočasno v »fasci
klih« občinskega sveta in lahko 
bi dejali, da so bili celo v občin
skem sindikalnem vodstvu pre
senečeni, da ne teče razprava o 
periodičnih in zaključnih računih 
tako kot je bilo dogovorjeno. 
Tudi mi smo bili, kajti ko so nam 
delavke povedale, da jih delegati 
v delavskem svetu ne obveščajo 
o tistih vprašanjih o katerih bodo 
odločali, potlej pa tudi ne o ti
stem, kar so odločili, člani izvrš
nega odbora osnovne organiza
cije sindikata pa prav tako ne, 
nam je bilo jasno, da bodo tudi v 
družbenopolitičnih organizaci
jah o delegatskih odnosih, o od
govornosti delegatov do tistih, ki 
so jih izvolili in še o čem morali 
temeljiteje spregovoriti.

Od leve proti desni v pogovoru z našim novinarjem: Edo Komočar, Nuša Lapuh, Lidija Hočevar, Zdenka Srpčič, Dragica Stanič

Čisti računi, dobri prijatelji
Povsem drugo sliko o 

obravnavanju periodičnih obra
čunov, ukrepov za boljše gospo
darjenje in oblikovanju gospo
darskega načrta, smernic in ele
mentov za prihodnji srednje
ročni razvoj pa smo dobili v krški 
TOZD Laboda, kjer so delavke 
dobro obveščene o dogajanju v 
svoji TOZD in v organizaciji 
združenega dela. To je bržkone 
treba pripisati dejstvu, da imajo 
v Labodu utečen sistem informi
ranja prek glasila »Labod«, kjer 
med drugim tudi vsi direktorji pi
šejo o problematiki, s katero se 
srečujejo posamezne temeljne 
organizacije in delovna organi
zacija in od resnično učinkovi
tega delovanja članov delavskih 
svetov, izvršnih odborov sindi
kata in delegatov delavcev.

Tako so nam pripovedovale 
številne delavke, s katerimi smo 
se pogovarjali, ki kot je dejala 
ena izmed njih, kar pocukajo 
po seji sodelavko za rokav in 
mora na sindikalni skupini poro
čati. Kar pa nas je še najbolj pre
senetilo v krški TOZD Labod je 
dejstvo, da se kolektiv večkrat 
dobiva na javnih tribunah, kjer 
spregovorijo o vsem, kar je za 
življenje in delo kolektiva ali pa 
tudi posameznega oddelka in 
delavke pomembno. Tilka 
Udave, ki je med najstarejšimi 
delavkami po delovni dobi v La
bodu nam je med drugim pove
dala: »Če primerjam razprave o 
bilanci za pet ali pa deset let 
nazaj, potlej sem sama presene
čena, kaj vse danes zvemo, kako 
lahko vse vprašaš in vse poveš, pa 
ti nihče ne zameri, ne čutiš posle
dic tudi tedaj ne, če si hudo kriti
čen. Ja to pa je zares nekaj dru
gega...... «

In še nekaj besedi o čistih ra
čunih med TOZD v Labodu: kar 
zadeva medsebojne dohodkovne 
odnose so urejeni na osnovi na
tančnih kriterijev, ki jih vsako 
leto posebej vgrajujejo v gospo
darski načrt. Vsaka TOZD in 
tudi skupne službe točno vedo, 
da je še zlasti od njihovih priza
devanj odvisno kako bodo go

ži n/co Pauk

spodarili, s kakšnim dohodkom 
bodo razpolagale in kako bodo 
prigospodarjen denar razdelili. 
Žal, so v krški TOZD Labod 
letos kaj malo lahko delili, saj so 
vložili v poslovni sklad le okrog 
petdeset starih milijonov dinar
jev. Tako pač, ko marsikje v tek
stilni industriji, do katere imamo 
v naši družbi — sodeč po izjavah 
delavk — mačehovski odnos, če
prav se lahko vsaj v Labodu poh
valijo z visoko produktivnostjo 
dela, z dobro organizacijo po
slovnih procesov. Kaj dosti ma
nevrskega prostora za izkoriš

čanje notranjih rezerv v tej te
meljni organizaciji nimajo. Le na 
to so nas vsi opozarjali: če ne bi 
včasih bilo kratkih stikov pri do
bavi surovin in reprodukcijskega 
materiala, ki ga dobivajo iz No
vega mesta, bi lahko še boljše de
lali.

Ob razpravah o devetmeseč
nem poslovanju je bilo tudi

Marija Ivačič in Anica Naraglav

mnogo govora o odsotnosti dela, 
ki včasih doseže tudi dvajset in 
več odstotkov. To je pereč pro
blem, ki jim ga ni uspelo »spravi
ti« v normalne meje, niti ne s po
govori z zdravstvenimi delavci. 
Nekaj pa se že kaže kot pozitiven 
ukrep, ki bi ga veljalo upoštevati 
tudi drugje. Vsaka delavka pri
dobiva osebne dohodke na 
osnovi norme, individualnega 
plana dela in ob tem še tudi od 
kakovosti in uresničevanja plana 
temeljne organizacije združe
nega dela. Povedali so nam, da 
zdaj vse bolj delavke druga

drugo opozarjajo na preveliko 
odsotnost z dela in če že ne dru
gega ji povedo, da dela zdravnik 
ali pa laboratorij popoldne, kar 
bolj kaže izkoriščati.

Mnogo pohvalnega smo slišali 
od delavk v krški TOZD Labod, 
pa tudi kritik in samokritik. 
Morda bi kazalo ob zaključku

zadovoljni z obveščanjem

našega zapisa opozoriti, da se 
dobro zaveda svojih nalog v go
spodarjenju, da smotrno gospo
dari, ki ve kaj je solidarnost in 
kaj sodelovanje z drugimi na 
urejenih dohodkovnih odnosih. 
Za temelj gre, ki je graniten.

V Labodu smo se pogovarjali: 
z Zdenko Srpčič, Dragico Stanič, 
Nušo Lapuh, Lidijo Hočevar, 
Slavico Novak, Anico Pauk, Sla
vico Kodrič, Tilko Udvanc in z 
direktorjem TOZD Edom Ko
močarjem.

Marjan Horvat
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KAJ SMO STORILI s seje predsedstva republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije

»Prosti strelci« — Dober sindikat — 
doklej še? dobro samoupravljanje

Podatek, da je več kot 70 
odstotkov delavcev v naši repu
bliki dobro seznanjeno z odloči
tvami samoupravnih organov v 
organizacijah združenega dela in 
z delom sindikalnih organizacij 
in organov in le 30 do štirideset 
odstotkov z delom delegacij za 
zbore združenega dela in samou
pravnih interesnih skupnosti — 
sodeč po lanski raziskavi Razi
skovalnega centra za samou
pravljanje pri RS ZSS —■ dovolj 
zgovorno potrjuje, da smo v sin
dikatih doslej postorili premalo 
pri uvljevanju delegatskega si
stema in delegatskih odnosov v 
združenem delu in v samouprav
nih interesnih skupnostih.

Doslej nam je bolj kot manj 
uspelo angažirati delegacije za 
delo v družbenopolitičnih zbo
rih, kjer se često sliši.stališče sin
dikatov, vendar pa smo še zelo 
šibki pri sodelovanju v delu dele
gacij za zbore združenega dela in 
samoupravne interesne skupno
sti. Zategadelj je povsem razum
ljivo, da je predsedstvo RS ZSS 
uvrstilo na dnevni red minule 
seje tudi predlog stališč in smer
nic o nadaljnjem delu Zveze sin
dikatov Slovenije v delegatskem 
sistemu in razvijanju delegatskih 
odnosov, ki morajo biti »samou
pravna kri« na vseh ravneh odlo
čanja. Nedvomno drži trditev, ki 
jo lahko večkrat slišimo, da so 
često naše delegacije za zbore 
združenega dela in za samou
pravne interesne skupnosti »pro
sti strelci«, brez dnevne pove
zave z delom samoupravnih or
ganov in družbenopolitičnih or
ganizacij v združenem delu in v 
delovnih skupnostih in da le tam 
in tu — res pa čedalje več in bolj 
pogosto — sindikalni organi in 
organi samouprave predlagajo 
stališča delegatom in delegaci
jam, dajejo napotke jn opozar
jajo na to, da so delegacije prav 
tako pomembni samoupravni 
organi kot drugi, kar je v prete
klosti bilo odsotno v naši poli
tični zavesti in praksi.

Zategadelj je v dokumentu 
predsedstva RS ZSS povsem lo

gično zapisano, da moramo v 
sindikatih mnogo več opraviti na 
področju razvijanja učinkovitej
ših oblik in metod dela ZSS in 
delegacij. Toda vloga in naloge 
zveze sindikatov, kot so oprede
ljene v ustavi in v zakonu o zdru
ženem delu, pa zahtevajo tudi, 
da se organi in organizacije 
opredeljujejo in zavzemajo sta
lišča do vseh ključnih vprašanj in 
problemov, ki zadevajo uveljav
ljanje in nadaljni razvoj družbe
noekonomskega položaja delav
cev. Z drugimi besedami to tudi 
pomeni, da se moramo tako or
ganizirati v vseh samoupravnih 
okoljih in v procesu celovitega 
samoupravnega odločanja, da so 
naša stališča jasna, konkretna in 
odgovorna ter ob tem, da nu
dimo največjo možno pomoč in 
ustvarjamo pogoje in potrebno 
vzdušje za odgovorno delo dele
gacij in delegatov.

Na tem področju ne manjka 
nalog pri usklajevanju dela, pri 
zagotavljanju strokovnih podlag 
za oblikovanje stališč sindikata 
in delegacij, v informiranju de
lavcev v delegatskem odločanju 
in bržkone tudi ne pri nadalj
njem usposabljanju delegatov. 
Pravzaprav je o tem tekla beseda 
tudi v javni razpravo o demokra
tizaciji odnosov in kolektivnem 
vodenju v ZSS. Tokrat prihaja 
predsedstvo RS ZSS z zelo kon
kretnimi stališči in usmeritvami 
za nadaljnje delo v delegatskem 
sistemu pred RS ZSS in pred ce
lotno zvezo sindikatov. O teh 
stališčih bo še govora v osnovnih 
in občinskih organizacijah zveze 
sindikatov, v republiških odborih 
sindikatov dejavnosti. Ob kopici 
drugih nalog, ki so pred osnov
nimi in drugimi organizacijami 
zveze sindikatov in njihovimi or
gani bi morali tudi tokrat »sooči
ti« stališča in usmeritve z našim 
lastnim delom, z dosedanjo 
prakso in rezultati pri uveljavlja
nju delegatskega sistema in od
nosov.

Marjan Horvat

Na seji predsedstva republi
škega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije so se med drugim do
govorili o vsebini, s kakršno 
bomo letos obeležili tridesetlet
nico uvedbe samoupravljanja.

Leta 1950 je naša komuni
stična partija z zgodovinsko od
ločitvijo o predaji državnih go
spodarskih podjetij v upravlja
nje delovnim kolektivom zlomila 
tedaj trdno dogmo, da v sociali
zmu lahko le država upravlja in 
vodi gospodarstvo in sploh vse 
družbene dejavnosti. Ob izdaji 
Temeljnega zakona o upravlja
nju z državnimi gospodarskimi 
podjetji in višjimi gospodarskimi 
združenji po delovnih kolektivih 
je 27. junija 1950 v Ljudski 
skupščini spregovoril tovariš 
Tito. Natančno je opredelil 
glavne usmeritve v preteklem, 
sedanjem in bodočem razvoju 
naše poti v komunizem. Njegove

besede so že potrdili dogodki v 
minulih tridesetih letih.

Pomen uvedbe samoupravlja
nja je težko izraziti v nekaj bese
dah. Lahko pa rečemo, da je to 
ena največ ji h zgodovinskih
vrednot, kar jih je izbojeval naš 
delavski razred, da je celo vrh 
dosedanjih bojev delavskega ra
zreda na svetu sploh. Samou
pravljanje je v teh tridesetih letih 
prešlo burno pot od prvih delav
skih svetov kot posvetovalnih 
poskusnih teles do celovitega 
družbenega sistema, v katerem 
prevladuje družbena lastnina 
proizvajalnih sredstev in kjer 
združeni proizvajalci vse bolj od
ločajo o vseh dejavnikih svojega 
dela in o celotnem razvoju druž
be.

Mesto sindikatov v razvoju 
samoupravljanja je izredno po
membno, njihovo delo tesno po

S premislekom 
v delitev in porabo

Razprava o osnutku dogovora o uresničevanju družbene 
usmeritve razporejanja dohodka ter oblikovanja in porabe 
sredstev za osebne dohodke in za skupno porabo v letošnjem 
letu je bila na moč živahna, saj gre za izvedbeni planski akt o 
uresničevanju republiške in zvezne resolucije, za dokument, ki 
naj bi z angažiranjem vseh podpisnikov in še zlasti subjektivnih 
sil v združenem delu »obdržal« razporejanje dohodka in oseb
nih dohodkov ter skupne porabe v dogovorjenih mejah. Vsi 
podpisniki — RS ZSS, IS Skupščine SRS, Gospodarska zborni
ca, SDK in občinski izvršni sveti — se zavzemajo, da bi delavci 
hkrati z zaključnimi računi tudi na osnovi tega dokumenta in 
resolucije sprejeli dopolnitve lastnih planskih dokumentov ter 
se v njih opredelili za najmanj 25 % počasnejšo rast sredstev za 
osebne dohodke od rasti dohodka ter počasnejšo rast sredstev 
za osebne dohodke od rasti sredstev za razširitev materialne 
podlage dela in rezerve TOZD in delovnih organizacij.

Letos naj bi v tistih organizacijah, v katerih so povečali 
osebne dohodke nad dogovorjeno ravnijo, s počasnejšo rastjo 
uravnavali neupravičene visoke osebne dohodke ter predvideli 
in sproti usklajevali razmerja v delitvi v TOZD, ki imajo neobi- 
čajno velik ali manjši dohodek zaradi dobrih ali slabih pogojev 
gospodarjenja. Zavzemati se je treba za posebno stimuliranje 
izvoza — so menili člani predsedstva in predlagali, naj v TOZD 
ob sprejemanju zaključnih računov ne bi izplačevali osebnih 
dohodkov po zaključnem računu. Precej govora pa je bilo tudi 
o omejevanju sredstev za izlete, proslave, za športne dejavnosti 
in za zabavo in o skrbi za povečanje sredstev za izobraževanje, 
letni oddih, stanovanjsko gradnjo in za regres za prehrano.

M. H.

vezano z delovanjem samou
pravnih organov. Že se je uvelja
vila trditev: »Dober sindikat — 
dobro samoupravljanje.« Tako 
bomo delavci, organizirani v 
osnovne in druge organizacije 
ZSS, letos obudili spomin na tiste 
revolucionarne dni pred tridese
timi leti. Treba se bo ozreti nazaj, 
oceniti svoj prispevek k temu ra
zvoju, sedanji položaj in potem 
začrtati kolnice bodočega dela in 
razvoja. Ob vseh teh dogodkih 
kaže ponovno poudariti vlogo in 
mesto samoupravljanja v naši 
družbi in spodbuditi k razmišlja
nju vse, ki na naš razvoj gledajo s 
pomisleki, čeprav v veliki meri 
izkoriščajo vse ugodnosti sa
moupravne socialistične družbe.

Ni dvoma, da je energetika bi
stvenega pomena za naše gospo
darstvo in tudi za razvoj (celot
ne) družbe. Predsedstvo republi
škega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije je pripravilo stališča o 
problematiki te dejavnosti v naši 
republiki. Kažejo, da velja vso 
pozornost posvetiti energetskim 
projektom vseh vrst in skrajno 
osmisliti njihovo gradnjo. Prav 
zdaj smo v obdobju, ko se pri
pravljamo na sprejemanje sa
moupravnih sporazumov o te
meljih planov s področja energe
tike. Sindikati bodo podpirali 
predvsem objekte, ki lahko po- 
speše razvoj republike, zagotove 
socialno varnost delavcev, 
predvsem rudarjev, ki ne bodo 
ogrožali okolja, ki bodo sloneli 
na domačih energetskih virih in 
bodo prispevali k smotrni proi
zvodnji energije.

Če vključimo objekte, ki so še 
v gradnji, proizvodne zmogljivo
sti zagotavljajo zadostne količine 
električne energije. V letu, v ka
terega smo stopili, bo treba po
spešiti gradnjo objektov, ki so 
zaostali za planskimi cilji. Poso
dobiti bomo morali premogov
nike, zgraditi rafinerijo nafte v 
Lendavi in jedrsko elektrarno v 
Krškem. K racionalnejšemu go
spodarjenju z energijo lahko 
pomembno prispevajo tudi or
ganizacije združenega dela, ki 
imajo možnost (in jo, seveda, iz
koristijo), da uporabljajo ze
meljski plin. Proizvodnjo pre
moga, kakršno smo si zastavili, ! 
bo treba doseči v 42 urnem de- j 
lovnem tednu. V tem lahko j

— - ^

Ob desetletnici »Delav
ske enotnosti«, novembra 
1952, je Edvard Kardelj, ki 
je bil pobudnik in organiza
tor Osvobodilne fronte v 
uvodniku glasila Delavska 
enotnost zapisal:

»Predvsem je treba 
podčrtati, da je v času, ko se 
je vršil ta sestanek, delavsko 
gibanje dejansko že zdavnaj 
bilo vodilna sila OF, kar se 
je izražalo tako v vodilni 
vlogi komunistične partije, 
kakor v najaktivnejšem so
delovanju delavskih množic 
raznih političnih prepričanj 
v osvobodilni vstaji. Toda 
pomen tega sestanka je v 
tem, da je to stvarnost pra
vilno ocenil, da je jasno in 
javno izjavil, da zedinjeno 
delavsko gibanje smatra vo
dilno vlogo delavstva in ko
munistične partije za neob- 
hoden pogoj zmage osvobo
dilne vstaje ter da se bo zedi
njeno delavstvo zato od
ločno borilo za enotnost 
Osvobodilne fronte prav na 
osnovi priznanja take njene 
vloge.«

K____ _________J
uspemo z dobro organizacijo 
dela in izkoriščanjem delovnega 
časa.

Samoupravna organiziranost 
elektrogospodarstva in uveljav
ljanje dohodkovnih odnosov v 
njem sta že začrtana, treba je le 
nadaljevati zastavljeno pot. Kjer 
bodo z nje skrenili, so organi in 
organizacije ZSS dolžni dati po
budo za ukrepe družbenega var
stva. Sindikati bodo morali skr
beti tudi za oblikovanje in spre
jemanje načrtov za varčevanje z 
energijo, vsakoletnih in srednje
ročnih.

Posebno zavzetost sindikato- 
terjajo delovni in življenjski po
goji rudarjev. Velika fluktuacija 
in majhen vpis v rudarske šole 
kažeta, da na tem področju ni 
vse v redu. Sindikati menijo, da 
bi kazalo ustrezno ovrednotiti 
pogoje dela rudarjev, za leto nji
hovega dela naj bi jim priznali 16 
mesecev in beneficirano dobo 
na j. bi uživali tudi drugi delavci, 
ki večino delovnega časa prežive 
v jami. Čas šolanja v rudarski šoli 
naj bi se štel v pokojninsko osno
vo. Seveda bodo morali rudarji 
po končanem šolanju določen 
čas delati v rudnikih. Terenski 
dodatek, ki ga dobivajo delavci 
pri prenosu in distribuciji elek
trične energije, bi bilo dobro 
vključiti v pogoje dela.

Republiški odbor delavcev 
energetike bo na osnovi teh sta
lišč oblikoval program svoje de
javnosti in o njegovem uresniče
vanju sproti obveščal organe re
publiškega sveta.

Vinko Hafner na obisku v DE
Predsednik republiškega sveta ZSS Vinko Hafner, predsednik založniškega sveta DE Miran Potrč in ne

kateri člani sekretariata predsedstva republiškega sveta ZSS so prejšnji četrtek obiskali uredništvo Delavske 
enotnosti. V daljšem razgovoru je tekla beseda predvsem o uresničevanju in dograjevanju vsebinskih zasnov 
našega časnika.

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

Mozirje

Občinski svet zveze sindika
tov je te dni pripravil posvetova
nje predsednikov osnovnih or
ganizacij zveze sindikatov in 
predsednikov delavskih svetov 
temeljnih in drugih organizacij 
združenega dela iz Gornje Sa
vinjske doline. Skupno so ugoto
vili, da izstopajo med trenutnimi 
nalogami osnovnih organizacij 
zveze sindikatov tudi v mozirski 
občini predvsem tiste v zvezi s 
stabilizacijo gospodarstva. Zato 
je tekla na posvetovanju beseda 
predvsem o načrtovanih aktivno
stih, da bi gospodarske tokove 
čimprej umirili. Tej nalogi bodo 
namenili vso pozornost na obč
nih zborih osnovnih organizacij 
zveze sindikatov, na katere so se 
nadvse skrbno pripravili prav v 
vseh sredinah. Zavedajo se, da 
bodo stabilizacijska prizadeva

nja uspešna le, če se bodo z nalo
gami, ki so v tej zvezi potrebne, 
kar najbolj podrobno seznanili 
vsi zaposleni. Stabilizacijskim 
nalogam pa bodo namenili vso 
potrebno pozornost tudi med 
razpravami o zaključnih računih 
za leto 1979. Pri tem v Gornji 
Savinjski dolini z zadovoljstvom 
ugotavljajo, da obravnava zak
ljučnih računov ni zgolj enkratno 
opravilo, pač pa, da delavci vse 
pogosteje dokaj poglobljeno 
ocenjujejo gospodarjenje ter 
sprejemajo ukrepe za odpravo 
slabosti, ki jih zaznajo. Pričako
vati je mogoče, da bodo po letoš
nji obravnavi rezultatov gospo
darjenja proizvodne in finančne 
načrte delovnih kolektivov do
polnili v vseh sredinah s stabili
zacijskimi nalogami in da bodo v 
srednjeročne načrte razvoja, ki

jih pripravljajo za obdobje 
1981—1985, v še večji meri vne
sli stabilizacijska hotenja in na
loge.

Podobno kot drugod na Slo
venskem bodo tudi v občini Mo
zirje opravili občne zbore osnov
nih organizacij zveze sindikatov 
do konca meseca januarja. Sle
dili bosta še konferenci osnovnih 
organizacij ZS v gozdnem go
spodarstvu Nazarje ter lesni in
dustriji Gorenje — Glin, Nazar
je. Na novo pa bodo ustanovili še 
konferenco OO ZS v Zgornjesa- 
vinjski kmetijski zadrugi Mozir
je. Sicer pa so začeli v Mozirju 
tudi že s pripravami na volilno 
konferenco občinskega sveta 
zveze sindikatov, ki bo, kot raču
najo, v začetku aprila.

P. O.
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Iz razprave Vinka Hafnerja na 6. seji centralnega komiteja

Bremena stabilizacije si moramo
pravično razdeliti

Še enkrat: »Od nas samih je odvisno«

»Limiti« odvisni
od dohodka

Gospodarska stabilizacija je 
v tem trenutku zagotovo bistveni 
življenjski interes delavskega ra
zreda in eden temeljnih pogojev 
tako za krepitev samoupravnega 
družbenoekonomskega položaja 
delavca, kot tudi za napredek 
proizvajalnih sil in ljudskega 
blagostanja. Potemtakem mo
rajo biti prizadevanja s stabiliza
cijo tudi temeljna vsebina naše 
sedanje družbene aktivnosti.

Glavna in najtežja naloga v le
tošnjem letu je zmanjšati gospo
darsko nestabilnost oziroma zni
žati visoko stopnjo inflacije in to 
ob razmeroma nizki rasti proi
zvodnje in realnega družbenega 
proizvoda ter korenitem zmanj-

__ . ^

Vključevanje znanosti

Kar naprej kupujemo 
tuje licence. Za tem se mar
sikaj skriva: boj inozemskih 
družb na našem tržišču (na 
primer v avtomobilski indu
striji, v računalništvu) itd. 
Vse te stvari prikazujejo ko
lektivom v najlepši luči, če
prav je v ozadju veliko ma
hinacij. Sindikati bi morali 
delavce na to opozarjati, da 
bi onemogočili tako početje. 
Seveda ne moremo reči, da 
bomo nadomestili vse pa
tente oziroma licence. Gre za 
to, da se postavljamo na 
lastne noge, saj imamo dosti 
znanstvenikov, pa tudi ve
liko sredstev dajemo v ta 
namen. Znanost je treba 
vključiti za naše potrebe ter 
financirati tisto, kar gre v 
korist naše družbe. Nekatere 
stvari, ki jih raziskujejo, pa 
niso sedaj nujno potrebne, 
lahko še malo počakajo. 
Sedaj potrebujemo tisto 
znanost, ki nam bo omogo
čila neodvisnost od inozem
skih licenc.

Zavzemam se za to, da se 
po zaključnih računih dogo
vorite, kaj zahtevati od or
ganizacij združenega dela. S 
prakso delitve za osebne do
hodke po zaključnih računih 
je treba nehati. To ni v na
čelu nagrajevanja po delu.

\__________ _____________

šanju zunanjetrgovinskega pri
manjkljaja. V takih okolnostih 
zagotovo večje gospodarske sta
bilnosti ne moremo doseči le z 
večjo produktivnostjo dela ozi
roma z boljšim izkoriščanjem 
človeških in materialnih zmoglji
vosti, temveč tudi z dejanskim 
zmanjšanjem vseh oblik porabe, 
osebne skupne in splošne, torej z 
resničnim odrekanjem oziroma 
zategovanjem pasu, da bi ga v 
naslednjih letih spet lahko preu- 
darneje raztegovali. Za uresni
čevanje take usmeritve pa niso 
potrebne le učinkovite družbene 
akcije in številni gospodarski in 
administrativni ukrepi, temveč 
tudi korenita sprememba naše 
miselnosti, saj smo že leta nazaj 
navajeni na trošenje prek realnih 
zmogljivosti gospodarstva, torej 
na račun zmanjševanja njegove 
reprodukcijske sposobnosti in 
povečanega zadolževanja v tu ji
ni.

Da bi lahko uspešno uresniče
vali tako zahtevne stabilizacijske 
usmeritve ter obenem preprečili 
težje socialne konflikte in ohra
nili doseženo družbenopolitično 
stabilnost, moramo zagotoviti 
nekatere bistvene predpogoje. 
Predvsem moramo delovati

tako, da bi z vrsto zakonskih in 
drugih ukrepov, ki jih napove
duje resolucija, ne zoževali pro
stora za samoupravno odločanje 
delavcev, za uveljavljanje do
hodkovnih odnosov in spod
budne delitve po delu in rezulta
tih dela, torej vsega tistega, kar 
postavlja delavca v položaj nosil
ca, torej subjekta, ne pa objekta 
stabilizacijskih prizadevanj.

V nasprotnem primeru bi sma
trali delavci celotno stabilizacij
sko akcijo kot zunanji admini
strativni pritisk, zaradi nekih 
splošnih družbenih interesov, ne 
pa tudi njihovih lastnih. S tem bi 
se zmanjševala zavzetost in od
govornost delavcev za uresniče
vanje stabilizacijskih ukrepov in 
tudi odgovornost za posledice bi 
se prevaljevale na družbo, na dr
žavo, na politiko. V takih okol
nostih se tudi številna nujna na
sprotja, ki se nenehno porajajo v 
vsaki zaostreni ekonomski situa
ciji ne bi razreševala praviloma 
tam, kjer nastajajo, torej v orga
nizacijah združenega dela, tem
več bi se pretvarjala nasprotja 
med delavci in družbo in tako 
dobila značaj splošnih družbenih 
nasprotij. Vse to pa bi nujno 
ogrožalo ne le doseženo poli
tično stabilnost, temveč tudi 
same temelje samoupravne so
cialistične družbene ureditve.

To opozorilo je potrebno zato, 
ker so se zaradi dosedanje neu
spešnosti pri uresničevanju sta
bilizacijske politike v zadnjem 
času spet okrepila mnenja, da

_

Zaključni računi
Pri obravnavi zaključ

nih računov ni dovolj, da 
poslušamo, kaj nam govore 
knjigovodje in računovodje. 
Vprašati moramo: »Povejte, 
koliko smo ustvarili dohod
ka, kaj moramo narediti, da 
ga bomo povečali?« To je 
smisel obravnavanja perio
dičnih in zaključnih raču
nov. Potem je treba reči:» Če 
hočemo pokrivati skupno in 
splošno porabo, osebne do
hodke, investicije itd., mo
ramo povečati dohodek.« 
Nadalje se je treba seveda 
zmeniti, na kakšen način. 
Prav zato smo rekli, da je 
treba delati primerjave med 
delovnimi organizacijami na 
osnovi podatkov, ki jih poši
lja SDK. Delavci naj vidijo, 
kakšen je kje rezultat, kak
šen je pri njih in kakšen v 
drugih delovnih organizaci
jah iste panoge. Potem se 
moramo vprašati, zakaj je 
pri nas tak, pri sosedu dru
gačen, zakaj je pri nas 

‘'manjši dohodek, kaj naredi
ti, da bo večji. Akcija sindi
katov in komunistov mora 
prispevati k boljši organiza
ciji dela, modernejši tehno
logiji, varčevanju, zmanjše
vanju stroškov itd. Potem se 
bomo lahko tudi pogovarja
li, kako bomo dali več za 
šolstvo, zdravstvo itd.

V J

stabilizacije ni mogoče zagotoviti 
na samoupravni osnovi, temveč 
predvsem z odločno intervencijo 
države oziroma administrativ
nim ukrepanjem in z brezobzirno 
ekonomsko prisilo. Izvor neu
činkovitosti stabilizacijskih pri
zadevanj pa ni v preširokem sa
moupravnem odločanju ali po- 

, trošniški usmeritvi usmerjenih 
delavcev kakor nekateri to razla
gajo, temveč nasprotno v pre-
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Cene
Veliko govorimo o 

cenah. Splošno zamrzovanje 
je neučinkovito. Povečeva- 

■ nje cen je v soodvisnosti s 
kupno močjo: več je denarja 
kot blaga.

Če zamrzneš cene, tako 
stanje zadržiš, drugega ne 
dosežeš. Seveda nisem za to, 
da bi cene rasle, kakor se 
komu zdi. Z večjo storil
nostjo, boljšim gospodarje
njem in drugimi ukrepi mo
ramo povečati dohodek. 
Kljub temu vendarle ne ra
zumem, zakaj nekaterih cen 
ne bi sprostili. Na primer 
cement: vsi hočejo graditi. 
Zakaj tiščimo cene navzdol, 
saj ga moramo celo uvažati. 
Podobno je z avtomobili, 
zraven pa še godrnjamo, da 
nimamo nafte. Cene tiščimo 
navzdol, povpraševanje po 
avtomobilih pa je veliko, ob 
tem ko manjka bencina.

V _______ J

majhnem samoupravljanju in v 
odtujenosti večine delavcev od 
ustvarjenega razpolaganja z zna
tnim delom ustvarjenega dru
žbenega dohodka. Devaci se 
dobro zavedajo, da smo vsi sku
paj doslej trošili preko naših 
zmogljivosti in da je zdaj treba 
račun poravnati. Ne čutijo pa se 
za to dovolj odgovorni, ker so do 
sedaj premalo odločali že v svoji 
organizaciji združenega dela, o 
nekaterih oblikah potrošnje pa 
sploh niso odločali. Poleg tega pa 
se boje, da bremena stabilizacije 
ne bodo kolikor mogoče pra
vično porazdeljena na vse dele 
združenega dela in vse sloje pre
bivalstva in da bodo spet najbolj 
prizadeti prav tisti, ki so se že do
slej stabilizacijsko obnašali.

Zato je zdaj še kako potrebno 
preudarno sprejemanje in ure
sničevanje stabilizacijskih ukre
pov, ki morajo biti usmerjeni na 
to, da ne omejujejo temveč da 
krepijo samoupravno odločanje 
delavcev in njihovo odgovornost 
za posledice ukrepov. Po
membna priložnost za to bo že v 
kratkem sprejemanje zaključnih 
računov za leto 1979, saj je to 
izredna priložnost, da se delavci 
temeljito seznanijo s stvarnim 
položajem svoje organizacije 
združenega dela in preko nje tudi 
celotne družbe in da se na tej 
osnovi odločajo za smotrno deli
tev ustvarjenega dohodka in

uspešno poslovno usmeritev tudi 
za naprej.

Sindikati priporočamo delav
cem naj ob letošnjem sprejema
nju zaključnih računov ne izpla
čujejo osebnih dohodkov, ker se 
jim to šteje v maso izplačanih 
osebnih dohodkov v letu 1980. 
Zato bi jim vsako izplačilo oseb
nega dohodka po zaključnih ra
čunih za lansko leto zoževalo 
možnost normalnega povečeva
nja osebnih dohodkov tekom 
leta v skladu z rastjo dohodka in 
uveljavljanjem delitve po delu. 
To je jako kočljivo vprašanje, 
kajti vsako leto smo ob zaključ
nih računih podelili približno po
lovico enomesečnega dohodka 
delavcev. Ali je ta družbenoeko
nomska situacija taka, da se v le
tošnjem letu lahko delavci ob 
zaključnih računih za prejšnje 
leto temu odrečejo ali ne?

------- ” \

Dohodkovni
odnosi

Ni potrebno veliko filo
zofirati in imeti simpozije, 
da bi ugotovili, kaj so do
hodkovni odnosi. Vedeti je 
treba, da so proizvajalna 
sredstva družbena lastnina 
in da je ustvarjeni dohodek 
na teh sredstvih družbeni 
dohodek. Ne more biti to 

’ dohodek samo tiste delovne 
organizacije, kjer ga je knji
govodstvo evidentiralo. Bo
riti se je treba proti ozkosti in 
posameznim interesom tega 
ali onega kolektiva. Sedaj si 
ponekod celo tozdi izmišlja
jo, da hočejo biti popolnoma 
samostojni. Ne ozirajo se niti 
na sosednje tozde v isti de
lovni organizaciji. Ne mo
remo dopustiti nekemu 
tozdu, ki je ugotovil, da ima 
dobre dohodke, da ne bo 
sodeloval s tozdi, s katerimi 
je povezan v delovni organi
zaciji. V takem primeru bi se 
močnejši tozd razraščal, so
sednji pa propadel. Teje ne
smisel, to je rezultat egoistič
nega gledanja, ker se še 
vedno smatra, da so druž
bena sredstva in dohodek 
stvar samo tistega kolektiva 
— ali v tozdu ali delovni or
ganizaciji, ki ga ustvari. S 
povezovanjem se povečuje 
skupni dohodek vsake po
samezne temeljne ali de
lovne organizacije, kakor 
tudi družbe v celoti.

v_______ ________________y

Minulo delo
Tovariš Kardelj je dostikrat govoril o kategoriji minulega 

dela, na kar pa se kar naprej pozablja, predvsem ob vlaganjih in 
sovlaganjih v gospodarstvu. To pa zato, ker si še vedno nismo 
izborili, da bi s sredstvi razpolagal delavec, ampak banka. Ne 
moremo torej govoriti o združevanju sredstev bank, saj to niso 
njihova sredstva, to so sredstva delavcev. Združevati moramo 
sredstva delavcev, pritegniti k sovlaganju komitente. Delavci, ki 
sovlagajo, naj dobivajo v svoji kuverti tudi del tistega, kar je na 
novo ustvarjeno. Dohodki delavcev od minulega dela naj bi bilo 
čelo večji, kakor dohodki od živega dela. Tako bi se potem inte
res delavcev obrnil in ne bi vsega razdelili: dobili bi več sredstev 
za razširjeno reprodukcijo. Akcije v tej smeri moramo voditi tudi 
preko sindikatov. V tem smislu bo treba spremeniti tudi bančno 
poslovanje. Pogovarjamo se o tem, da bi sredstva, ki jih dajejo 
delovne organizacije SIS, ne šla direktno v roke SIS. Ostala 
naj bi na žiro računih tozdov. Sredstva bi koristili potem na od
poklic, ne pa —da se ustvarja neki kapital interesnih skupnosti, 
ki se potem brezglavo deli ali pa z zelenaškimi obresti posoja de
lovnim organizacijam. Vztrajati moramo, da je delavec v tozdu 
gospodar presežene vrednosti, ki jo ustvari — na vseh nivojih.

(Vsi poudarki v okvirih so iz razprave Franceta Popita na 
nedavnem posvetu predsednikov in sekretarjev občinskih 
sindikalnih svetov)

v___________________ '________________ ;_________ J

V Delavski enotnosti z dne 
12. 1. 1980 sem na drugi strani 
prebral informacijo s seje pred
sedstva republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije o nalogah 
sindikatov pri izvajanju stabili
zacije pod naslovom »Od nas 
samih je odvisno«.

Avtor se je v članek nehote 
prikradla formulacija, ki po 
mojem mnenju, ni dovolj točna in 
bi utegnila namesto mobilizacije 
za čim boljše gospodarjenje pov
zročiti pri delovnih ljudeh malo
dušje. Čeprav nisem bil na tej 
seji, sem skorajda prepričan, da 
tako, kot je ta formulacija zapi
sana v tem sestavku, na se ji pred
sedstva ni bila izražena.

V mislih imam zadnji stavek 
prvega odstavka članka, ki se 
dobesedno glasi: »Te razmere in 
možnosti razvoja v letu 1980, ko 
bomo morali delati več in bolje, 
nam prinašajo tudi zmanjšanje 
vseh vrst porabe, vključujoč 
nižje osebne dohodke.

Mislim, da naš cilj v letu 1980 
sam po sebi ni zmanjšanje vseh 
oblik porabe in s tem stabilizacija 
v gospodarski stagnaciji ali celo 
nazadovanju, ampak stabiliza
cija v mejah realnih razvojnih 
možnosti, upoštevajoč sedanje 
stanje in pogoje gospodarjenja 
doma in v svetu, s katerimi bomo 
soočeni v letošnjem letu (in naj
brž tudi v prihodnjem srednje
ročnem obdobju).

Gospodarili in napredovali 
bomo torej lahko samo v okvirih 
dejansko ustvarjenega dohodka, 
kar pa še ne pomeni tudi avtoma
tično zniževanje vseh vrst porabe 
v primerjavi z letom 1979.

V leto 1980 stopamo s spoz
nanjem (za to je že zadnji čas), ki 
nam mora v bodoče biti vodilo 
pri našem ravnanju in obnaša
nju, da je naš napredek odvisen 
od rezultatov našega dela, da je 
treba do kraja spoštovati spre
jete obveznosti in dogovorjene 
cilje ter da se lahko tudi vse 
oblike porabe, se pravi tudi 
osebni dohodek, gibljejo v spre
jetih okvirih in seveda samo v 
popolni odvisnosti od ustvarje
nega dohodka. Spoznanje, ki ga 
v praksi doslej nismo vedno in 
dovolj upoštevali in spoštovali.

Od tod tudi poudarek v reso
luciji o politiki izvajanja družbe
nega plana SR Slovenije za ob
dobje 1976—1980 v letu 1980, 
da »bo politika izvajanja druž
benega plana SR Slovenije v letu 
1980 osredotočena na ustvarja
nje pogojev za ekonomsko stabi
lizacijo, zlasti s spodbujanjem 
večje produktivnosti in boljšega 
dela ter z doseganjem skladnej
ših razmerij v razporejanju do
hodka in omejevanju vseh oblik 
porabe v okviru rasti dohodka. 
Hkrati pa bo dan poseben pou
darek izvajanju tistih nalog, pri 
katerih smo v dosedanjem ra
zvoju najbolj zaostajali:

— učinkovitejše gospodarje
nje in upravljanje z družbenimi 
sredstvi, ustvarjanje večjega do
hodka in njegovo skladnejše 
'razporejanje za vse namene po
rabe;

— uresničevanje samouprav
nega sistema ekonomskih odno
sov s tujino in na tej osnovi učin
kovitejše spodbujanje izvoza ter 
smotrno omejevanje uvoza;

— postopen prehod na sa
moupravno urejanje cen na pod
lagi načel in meril novega zakona 
o temeljih sistema in družbene 
kontrole cerrz

— dograjevanje samouprav
nega sistema razširjene repro
dukcije na osnovi dohodko /sah 
povezanosti in s tem dob č- 
nejša uskladitev možnosti in o- 
gojev za oblikovanje sredsrev ra 
investicije in za usklajevanje ; i- 
vesticijskih namenov;

— uveljavljanje sistema sa
moupravnega družbenega plani
ranja in priprava novih sredni 
ročnih planov za obdobje 
1981—1985, kar bo pomenu ■ 
eno izmed osnov za odpravljanj-- 
struktumih problemov v proi
zvodnji in za trajnejše izboljše
vanje odnosov v plačilno-bilanč- 
nem položaju republike;

— uveljavljanje odgovornosti 
delavcev v združenem delu in 
vseh nosilcev razvoja za do
sledno izvajanje zakonskih in 
samoupravno dogovorjenih ob
veznosti ter uveljavljanje sankcij 
zaradi neizpolnjevanja obvezno
sti.«

Iz resolucije pa jasno izhaja, 
da večinoma ne gre za absolutne, 
temveč za relativne »limite«, za 
»limite« v odvisnosti od dohod
ka. Tako smo vanjo glede oseb
nega dohodka tudi zapisali: »Pri 
tem bodo izhajali (delavci v 
OZD materialne proizvodnje) i/. 
usmeritve, da morajo v celotr i 
SR Sloveniji sredstva za osebne 
dohodke v organizacijah združe
nega dela materialne proizvod
nje naraščati za 25 % počasneje 
od rasti dohodka in počasneje od 
rasti čistega dohodka.« In na 
drugem mestu: »Realni osebni 
dohodki na zaposlenega bodo 
lahko ostali enaki ali se povečali 
le v tistih organizacijah združe
nega dela, kjer bo to dopuščala 
rast produktivnosti dela ter rast 
dohodka in čistega dohodka na 
podlagi boljšega gospodarjenja 
in aktiviranja notranjih rezerv in 
ki bodo izvajale politiko produk
tivnega zaposlovanja.« To je se
veda nekaj povsem drugega od 
tega, da nam leto 1980 »prinaša 
avtomatično nižje osebne do
hodke« kot bi se dalo razumeti iz 
prej omenjene informacije.

Pa vendar je to dovolj za
htevna naloga, ki jo bo mogoče 
uresničiti le, če bo prevladala 
samoupravljalska odgovornost v 
sleherni enoti združenega dela in 
če bodo za njeno uveljavitev 
ustvarjeni zadostni in celoviti po
goji z družbeno politično akcijo 
sindikatov in drugih subjektivnih 
sil. To je navsezadnje tudi smisel 
družbenega dogovora o svojih 
obveznostih in nalogah pri ure
sničevanju družbene usmeritve 
razporejanja dohodka ter obli
kovanju in porabi sredstev za 
osebne dohodke in za skupno 
porabo v letu 1980, ki ga zahteva 
republiška resolucija in ki naj bi 
ga sklenili Izvršni svet, Sindikat, 
Gospodarska zbornica in Služba 
družbenega knjigovodstva že do 
konca januarja ter tako omogo
čili delavcem v TOZD, da bi z 
usmeritvami iz dogovora uskla
dili svoje planske akte, s katerimi 
opredeljujejo politiko ustvarja
nja in delitve dohodka. To je 
navsezadnje najbrže bil tudi 
osnovni smoter na seji predsed
stva Republiškega sveta ZSS, ka
tero zadeva omenjena informa
cija v Delavski enotnosti.

In ker je tako zapisano v reso
lucijo, našem skupnem in vse ob
vezujočem dokumentu, je naslov 
članka v Delavski enotnosti go
tovo ustreznejši, kot pa sporni 
stavek, in zato ostaja vsekakor 
aktualen: »Od nas samih je od
visno!«

Emii Tomažič



Po sledeh dogovarjanja stran 6DE 26. januarja 1980

SZDL danes

Sekcije — podlaga aktivnosti 
socialistični zvezi

Množična udeležba delov- 
i ih ljudi in občanov v nastajanju 
ediočitev, in dogovorov je 
ključno vprašanje nadaljnjega 
poglabljanja demokratičnega in 
učinkovitega delovanja politič
nega oziroma delegatskega si
stema. Pri tem je še zlasti po
membna aktivnost sekcij Sociali
stične zveze kot najširše oblike 
demokratičnega delovanja de
lovnih ljudi in občanov pri nasta
janju in oblikovanju političnih in 
samoupravnih odločitev. Zlasti 
lani in letos smo na tem področju 
dosegli v Sloveniji pomembne 
premike in konkretne rezultate. 
V mnogih krajevnih in občinskih 
organizacijah Socialistične zveze 
dokaj uspešno delujejo sekcije 
za ekonomska in komunalna 
vprašanja, za družbeno aktivnost 
žensk, varstvo okolja in nekatere 
druge. V Ljubljani se je uvelja
vila predvsem sekcija za kul
turno problematiko ter uveljav
ljanje usmerjenega izobraževa
nja, v Mariboru sekcija za ko
munalno problematiko, v neka
terih drugih mestih pa delujejo 
tudi sekcije za uveljavljanje ce
lodnevne šole, šport in rekrea
cijo itd.

Delovni ljudje in občani — 
ugotavljajo v krajevnih skupno
stih in občinah — so sekcije (tam 
kjer so jih že oblikovali in deluje
jo) sprejeli kot učinkovito in ne
posredno obliko izražanja svojih 
interesov in potreb. V živem in 
odkritem dialogu globlje spozna
vajo določene probleme, na 
osnovi znanja in argumentov pa 
skušajo nakazati najustreznejše 
rešitve. Takšen način delovanja 
je še zlasti spodbuden tam, kjer 
se sekcije sestajajo pred zaseda
njem delegatskih skupščin in so 
sprejeta stališča in mnenja lahko 
v pomoč delegatom in delegaci
jam. Razveseljivo in spodbudno 
je, da je takega delovanja sekcij 
v krajevnih skupnostih vedno 
več.

Oblikovanje mnenj 
in stališč

Pomembni premiki so bili do
seženi tudi v miselnosti o vlogi in 
pomenu sekcijskega oziroma 
interesnega delovanja SZDL. 
Vse več je namreč organizacij in

vodstev, ki organizirano pristo
pajo k demokratičnemu obliko
vanju mnenj in stališč za delegate 
in delegacije. V praksi imamo 
vrsto posameznih primerov, ko 
se sekcije sestajajo pred zaseda
njem konferenc delegacij in de
legatskih skupščin ter obravna
vajo vprašanja, ki bodo na dnev
nem redu delegatskih skupščin. 
Vedno več pa je tudi aktivistov 
SZDL, komunistov in članov 
drugih DPO, ki se aktivno vklju
čujejo v delovanje sekcij.

Kljub očitnemu napredku pa z 
doseženimi rezultati ne moremo 
biti zadovoljni. V krajevnih or
ganizacijah SZDL ter občinah se 
še vedno srečujemo z nerazume
vanjem in podcenjevanjem vloge 
sekcij. Nikjer sicer odkrito ne 
odklanjajo interesnega organizi
ranja in delovanja delovnih ljudi 
in občanov, toda z mlačnim od
nosom do sekcij, jih niti ne razvi
jajo niti ne krepijo njihovega 
demokratičnega bistva. S prakso 
forumskega delovanja še mar
sikje siromašijo širino in demo
kratičnost delovanja Sociali
stične zveze tako v krajevni 
skupnosti kot v občini. V delova
nju sekcij je še vse preveč for
malnosti in nedoslednosti, mar
sikje pa se sestajajo le občasno. 
Vse premalo so vključene tudi v 
programe aktivnosti organizacij 
Socialistične zveze in delegatskih 
skupščin, v njihovi dejavnosti pa 
sodeluje preozek krog delovnih 
ljudi in občanov.

Nekateri dejavniki v KS in ob
čini še vedno ne razumejo pra
vega bistva in vloge sekcij. Po
sameznikom se zdi, da z delova
njem sekcij le povečujemo šte
vilo sestankov in sej in da bi bilo 
dovolj, če b’ se o posameznih 
vprašanjih in interesih delovnih 
ljudi pomenili v okviru vodstev 
SZDL ali v svetu KS. Tu bi izo
blikovali tudi stališča in sklepe. 
To so nedvomno ostanki forum
skega načina gledanja na vlogo in 
delovanje SZDL, ki bi ga bilo 
treba čimprej preseči. Ob tem 
pa je treba utrjevati spoznanje in 
zavest, da pomenijo sekcije bo
gatitev socialistične samou
pravne demokracije in s tem od
ločujoč vpliv delovnih ljudi na 
oblikovanje političnih in samou
pravnih rešitev.

OBČINSI
ČLANI SAMOUPRAVNIH ORGANOV! 

OBČINSKI IN MEDOBČINSKI SVETI ZSS! 
OSNOVNE ORGANIZACIJE 

ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE!

V zbirki Knjižnica SINDIKATI sta izšli dve novi brošuri, ki vse
bujeta kompletno gradivo, sprejeto na I. konferenci ZSS 23 
11. 1979.

št. 27:

O družbenem planiranju
cena 40 din

l:

O demokratizaciji 
odnosov in o 
kolektivnem delu cena30din

Naročila pošljite na naslov: TOZD DELAVSKA ENOTNOST, 
Ljubljana, Dalmatinova 4; knjižici lahko kupite tudi v naši knji
garni na Tavčarjevi 5 v Ljubljani.

V
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Več kot 1000 
stalnih sekcij

Konkretni primeri iz 
prakse kažejo, da se sekcije 
SZDL vse bolj uveljavljajo. 
Opravljene analize in ocene iz 
leta 1979 potrjujejo, da je po
litična in samoupravna aktiv
nost delovnih ljudi vse bolj ra
zvejena. Približni podatki ka
žejo, da v SR Sloveniji v kra
jevnih skupnostih in občinah 
deluje preko 1000 stalnih sek
cij, posamezne med njimi pa 
so se v letu 1979 sestale tudi do 
6 krat. Najštevilčnejše sosek- 
cije za komunalna vprašanja, 
gospodarsko problematiko, 
kmetijska vprašanja, druž
beno aktivnost žensk ter sek
cije za otroško varstvo. Pov
prečna udeležba na posamezni 
sekciji je od 60 do 200 ljudi. K 
temu pa je treba prišteti še tako 
imenovane ad koc sekcije, ki 
se sestanejo le enkrat ter obli
kujejo stališča mnenja in pred
loge za reševanje povsem 
konkretnih vprašanj.

\_____________ J
Premajhna spodbuda 
sekcijski aktivnosti

Tudi številčno gledano je sek
cij oziroma interesnega načina 
delovanja Socialistične zveze 
premalo. Marsikje k njihovemu 
ustanavljanju sploh še nismo pri
stopili. Imamo celo krajevne or
ganizacije SZDL, ki doslej niso 
organizirale niti ene sekcije ali 
podobne aktivnosti svojih čla
nov. Krajevne in občinske orga
nizacije Socialistične zveze in 
njihova vodstva še vedno pre
malo načrtno spodbujajo in or
ganizirajo sekcijsko aktivnost 
svojih članov. Vse to pa slabo 
vpliva oziroma ovira nadaljnjo 
hitrejšo demokratizacijo odno
sov v sami Socialistični zvezi kot 
v družbenopolitičnem življenju 
nasploh.

Sekcije Socialistične zveze 
morajo postati najširše, najbolj 
odprte in najdemokratičnejše 
oblike neposrednega političnega 
delovanja delovnih ljudi in ob
čanov. Tu se zbirajo občani ter 
delegati družbenih subjektov in 
institucij, ki čutijo posamezne 
probleme, interese in potrebe in 
ki so pripravljeni in sposobni kar 
največ prispevati k njihovemu 
razreševanju. Tu začutimo in 
spoznamo vso pestrost življenja. 
V sekcijah mora biti dana naj
širša možnost, da spoznamo naj
bolj avtentične samoupravne in
terese, jih soočamo in začnemo 
razpravo za njihovo usklajeva
nje, sintentiziranje in uresniče
vanje. Sekcijski način delovanja 
torej nikakor ni le debata ali 
formalno zadovoljevanje sa
moupravni demokraciji, temveč 
pomeni organiziran začetek širše 
politične in samoupravne aktiv
nosti pri zadovoljevanju skupaj 
ugotovljenih potreb in interesov 
delovnih ljudi v konkretnem 
okolju ali širše v družbi.

Sekcija SZDL ni le javna tri
buna. Vsaka sekcija mora pome
niti začetek organizirane aktiv
nosti delovnih ljudi in občanov 
za razreševanje njihovih povsem 
konkretnih potreb, kakor tudi 
širših družbenih interesov. Zato 
se nikakor ne sme končati s tem, 
da vsakdo le pove svoje menje in 
predlaga rešitve. To je premalo. 
V sekciji se morajo udeleženci 
dogovoriti za skupne pobude in

stališča, ki jih posredujejo na od
govorna mesta. S tem pa se v bi
stvu in po pravilu začne širša ak
cija za njihovo realizacijo.

Za bogatejšo 
vsebino dela

V vse oblike aktivnosti SZDL 
(sekcije, svete, koordinacijske 
odbore itd.) tako v krajevni 
skupnosti, občini kot republiki se 
morajo ustvarjalno vključevati 
delegati vseh družbenopolitičnih 
organizacij, družbenih organiza
cij, društev, znanstvenih institu
cij, izvršnih organov itd. Aktiv
nost sekcij nikakor ne bi smela 
potekati brez udeležbe delegatov 
Zveze komunistov, sindikata in 
drugih zainteresiranih organiza
cij. Prav v oblikah delovanja 
SZDL, zlasti sekcijah in svetih, 
bi morali afirmirati politiko 
Zveze komunistov in se v enako
pravnem dialogu boriti za njeno 
realizacijo. V delovanju sekcij bi 
morali biti zlasti prisotni interesi, 
pogledi in pobude delavcev, ki 
sestavljajo veliko večino aktiv
nega prebivalstva. Tako bomo 
po eni strani krepili frontni zna
čaj SZDL v vseh njenih množič
nih in demokratičnih oblikah de
lovanja in hkrati bogatili vsebino 
njenega dela.

Delovanju sekcij moramo zato 
v prihodnje nameniti posebno 
pozornost. To mora biti mesto in 
najdemokratičnejša možnost, da 
delovni ljudje in delegati v 
ustvarjalnem dialogu ovredno
tijo posamezna vprašanja, pro
bleme, potrebe in interese ter 
skušajo najti in oblikovati sta
lišča in menja za njihovo naju
streznejše reševanje. Delovanje 
v sekcijah mora predstavljati 
najširšo možnost (možnost vsa
kogar), da delovni ljudje skupaj 
z delegati DPO, skupščinskih in 
izvršnih organov, znanosti, stro
kovnih in upravnih služb ter dru
gih družbenih institucij resnično 
vplivajo na politične in samou
pravne rešitve. Družbenopoli
tične organizacije, delegacije ter 
delegatske skupščine morajo 
zato z vso resnostjo in odgovor
nostjo pri svojem delu in oprede
ljevanju upoštevati mnenja in 
stališča sekcij. Samo takšno ra
zumevanje in delovanje sekcij bo 
sproščalo zdaj često še neizkoriš
čene sposobnosti in znanje širo
kega kroga delovnih ljudi ter pri
spevalo k večji odgovornosti ter 
politični in samoupravni učinko
vitosti.

Uveljavljanje in razvijanje 
sekcijskega načina delovanja je 
zato ena od najvažnejših nalog 
organizacij in vodstev Socialsi- 
tične zveze. Njihovo vlogo je 
treba videti, razumeti in razvijati 
predvsem kot podlago vsakrš
nega najširšega političnega in 
samoupravnega oblikovanja 
skupnih dogovorov in rešitev. 
Razvijanje in poglabljanje sek
cijskega načina delovanja SZDL 
se po svoji vsebini in obliki pov
sem vključuje v uresničevanje 
pobude tovariša Tita o uveljav
ljanju kolektivnega dela, vode
nja in odgovornosti. V prihodnje 
bi zato morali oblikovati sekcije 
za vsa tista vprašanja in proble
me, ki kakorkoli zadevajo seda
nje in bodoče interese in potrebe 
delovnih ljudi in občanov bodisi 
v krajevni skupnosti, občini ali 
širše v družbi. V sleherni kra
jevni skupnosti in občini bi mo
rali zato opraviti temeljito ana
lizo vseh oblik delovanja Sociali
stične zveze ter na podlagi 
skupne ocene sprejeti program 
sekcijskega delovanja v prihod
njem obdobju.

IZ PRAKSE SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA DELA

Po preteku zakonitega roka tudi neza
konite dokončne odločbe ni možno več 
izpodbijati

Leta 1978 je delavec prejel 
odločbo o prenehanju delovnega 
razmerja, ki je temeljila na 65. 
členu republiškega zakona o 
medsebojnih razmerjih delavcev 
v združenem delu. Z odločbo je 
bilo ugotovljeno, da je delavec 
izostal neopravičeno z dela tri 
dni i n da se zato šteje, da je podal 
izjavo, da ne želi več delati v te
meljni organizaciji. Temeljna 
organizacija take odločbe seveda 
ni mogla izdati, saj je bil tedaj že 
v veljavi zakon o delovnih ra
zmerjih, ki je predvideval, da se 
zaradi neopravičenega izostanka 
z dela zoper delavca lahko uvede 
disciplinski postopek, ne more 
pa se upoštevati domneva, ki je 
bila predvidena po prej veljav
nem zakonu.

Delavec ni zahteval varstva 
pravic zoper odločbo o preneha
nju delovnega razmerja, zato je 
postala odločba dokončna. Dobil 
je delo drugje, zato ni imel inte
resa, da bi se vrnil na delo v te
meljno organizacijo. Izkazalo pa 
se je, da je ravnal nepremišljeno, 
kajti v roku treh mesecev po pre
nehanju delovnega razmerja je 
temeljna organizacija uveljav
ljala pred sodiščem združenega 
dela odpoved stanovanjske po
godbe. Izkazovala je, da je de
lavcu prenehalo delovno ra
zmerje po lastni volji, zato mu 
lahko odpove stanovanjsko po
godbo na stanovanju, ki ga je 
dobil v zvezi z delovnim razmer
jem. Delavec namreč ni imel 5 let 
neprekinjene delovne dobe v 
temeljni organizaciji, zato je bila 
temeljna organizacija upravi
čena odpovedati stanovanjsko 
pogodbo (67. člen zakona o sta
novanjskih razmerjih).

Sodišče prve stopnje je zavr
nilo zahtevek temeljne organiza

cije, ker je menilo, da je delavcu 
prenehalo delovno razmerje ne
zakonito. Poudarilo je, da zakon 
ne pozna prenehanja delovnega 
razmerja zaradi samovoljne za
pustitve dela, zato temeljna or
ganizacija ni imela pravnega te
melja za odločbo, ki jo je izdala. 
Te odločbe ni možno upoštevati, 
zato tudi ni možno ugoditi za
htevku za odpoved stanovanjske 
pogodbe.

Pritožbeno sodišče pa je ugo
dilo pritožbi temeljne organiza
cije in spremenilo odločbo so
dišča prve stopnje tako, da je za
htevku o odpovedi stanovanjske 
pogodbe ugodilo. Zavzelo je 
namreč pravno stališče, po kate
rem mora tudi sodišče upoštevati 
pravnomočno odločbo o prene
hanju delovnega razmerja, pa 
čeprav taka odločba ni bila iz
dana v skladu z zakonom. Dela
vec zoper njo ni uveljavljal var
stva pravic in tudi ne sodnega 
varstva. Če bi obveljalo na
sprotno stališče, bi lahko delavec 
izpodbijal odločbo temeljne or
ganizacije ne glede na zakoniti 
prekluzivni rok, ki ga določa 
zakon o združenem delu za var
stvo pravice pri sodišču združe
nega dela (1. odst. 224. člena). 
Sodišče mora upoštevati, da je v 
konkretnem spornem primeru 
predhodno vprašanje, to je vpra
šanje prenehanja delovnega ra
zmerja že pravnomočno rešeno, 
zato ga ne more v postopku za 
odpoved stanovanjske pogodbe 
spreminjati. Dokler bo v veljavi 
odločba o prenehanju delovnega 
razmerja, se mora upoštevati pri 
odločanju o vseh pravicah iz de
lovnega razmerja, kar velja tudi 
za pravico do stanovanja, ki ga je 
delavec prejel v zvezi z delovnim 
razmerjem.

Delavec je lahko začasno odstranjen 
le zaradi dejanja, ki ga je storil 
na delu ali v zvezi 
z delom v temeljni organizaciji

Delavec je lahko začasno 
odstranjen z dela ali iz temeljne 
organizacije, če je zoper njega 
uveden kazenski postopek za de
janje, ki ga je storil na delu ali v 
zvezi z delom oziroma če je zoper 
njega uveden disciplinski posto
pek zaradi hujše kršitve delovne 
obveznosti, za katero se lahko 
izreče ukrep prenehanja delov
nega razmerja (162. člen zakona 
o delovnih razmerjih). Temeljna 
organizacija pa ne more odrediti 
začasne odstranitve (suspenza), 
čeprav je zoper delavca uveden 
kazenski postopek, za dejanje, ki 
ga je storil na delu predno je 
sklenil delovno razmerje v te
meljni organizaciji. Ni možno 
šteti, da je bilo dejanje storjeno 
na delu ali v zvezi z delom, če
prav je bilo storjeno na delu v 
drugi temeljni organizaciji.

V temeljni organizaciji so 
odredili suspenz zoper delavko, 
za katero so zvedeli, da je v ka
zenskem postopku za dejanje, ki 
ga je storila v zvezi z delom v te
meljni organizaciji, v kateri je 
bila poprej v delovnem razmer
ju. Razumljivo je, da zaradi tega 
dejanja zoper delavko niso mogli 
uvesti disciplinskega postopka, 
pa čeprav je delavka ob vstopu 
na delo zamolčala dejstvo, da je v 
kazenskem postopku zaradi kaz
nivega dejanja, ki ga je storila v 
drugi temeljni organizaciji. Na
mesto suspenza bi sicer lahko de
lavki prenehalo delovno razmer
je, ker je pri vstopanju v delovno 
razmerje zamolčala podatke v 
zvezi z delovnimi pogoji, ti po

datki pa so bistveni za opravlja
nje del oziroma nalog, za katere 
je sklenila delovno razmerje (L 
točka L odst. 168. člena zakona 
o delovnih razmerjih). Delavka 
je namreč sklenila delovno ra
zmerje za opravljanje blagajni
ških del, medtem ko je bila v ka
zenskem postopku za kaznivo 
dejanje, storjeno na škodo druž
benega premoženja.

Sodišče združenega dela je 
moralo ugotoviti, da ni bilo po
gojev za suspendiranje delavke 
in da je suspenz lahko odrejen 
šele v primeru, če bi delavka sto
rila kaznivo dejanje na delu ali v 
zvezi z delom v temeljni organi
zaciji oziroma če bi bil zoper njo 
uveden disciplinski postopek. V 
konkretnem spornem primeru se 
je izkazalo, da je bil naknadno 
zoper delavko uveden disciplin
ski postopek zaradi hujše kršitve 
delovne obveznosti, za katero bo 
lahko delavki izrečen ukrep pre
nehanja delovnega razmerja, 
zato bi bil suspenz lahko odrejen 
šele od uvedbe disciplinskega 
postopka dalje, ne pa poprej.

Ugotoviti je potrebno, da je 
pravilnik o delovnih razmerjih 
temeljne organizacije dokaj 
točno opredelil možnosti, v kate
rih se delavcu izreče suspenz, 
vendar temeljna organizacija 
svojega samoupravnega sploš
nega akta ni upoštevala. Prav 
zato bo morala delavki plačati 
celoten izostali osebni dohodek 
za čas, ko je bila nezakonito v su
spenzu.
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ROBERT MUGABE
sopredsednik domoljubne fronte Zimbabveja

Biografija politične dejav
nosti ene izmed dveh vodilnih 
osebnosti črnske večine v Rode
ziji. ki zavoljo novega položaja 
prav te dni na novo priteguje po
zornost svetovne javnosti, poli
tična biografija Roberta Muga- 
beja torej, sega nekako dvajset 
let nazaj, v čas, ko so bele oblasti 
v Rodeziji prepovedale delova
nje prvemu Afriškemu nacio
nalnemu kongresu. Rrvo poli
tično organizacijo Zimbabveja je 
nato nadomestila narodnode- 
mokratska stranka NDP, v kateri 
je Nkomo dobil predsedniško 
mesto, prvič pa se je pojavilo tudi 
ime Roberta Mugabeja: postal je 
sekretar nove stranke za tisk in 
propagando. Ko je po prepovedi 
NDP nastala nova zimbabvejska 
stranka ZAPU (še danes eno 
izmed kril domoljubne fronte!) 
je njen generalni sekretar postal 
prav Mugabe, vodilni položaj pa 
je zavzemal znova Nkomo 

Idejna razlika med prvim in 
drugim človekom ZAPU je 
kmalu privedla do razcepa in že 
leta 1962 je Mugabe stopi! v prve 
vrste novega krila ŽANU. Ven
dar le za krajši čas. Leta 1964 so 
namreč Mugabeja zaprli in je v 
zaporih belega rodezijskega re
žima ostal kar deset let, vse do 
leta 1974. Toda tudi tam je bil 
aktiven, ne le znotraj svoje 
stranke, kjer se je strpio povzpe- 
njal navzgor do najvišjega polo
žaja, temveč tudi kar zadeva 
strokovno izpopolnjevanje, brez 
katerega dober politik ne more. 
Potem ko je končal učiteljišče in 
višjo pedagoško šolo v Južni 
Afriki, v Gani pa je diplomirtal

pedagogiko je Mugabe med de
setletno ječo opravil tudi dopi
sno diplomo za ekonomista in 
pravnika na londonski univerzi. 
V praktičnem političnem življe
nju pa je potem, ko so ga izpustili 
na prostost, pokazal, da si je po 
dolgih letih, ko je bil v obeh vo
dilnih strankah Zimbabveja, 
ZAPU in ŽANU, kot generalni 
sekretar in drugi mož v vodstvu v 
ŽANU, zares prislužil tudi vo
dilno vlogo. Kako bo z delitvijo 
vodilnega položaja znotraj 
črnske večine zdaj, po nanovo 
nastalem položaju v Rodeziji, je 
seveda druga stvar, vendar pa je 
značilno, da Nkomo, po pravici 
ali pa ne, izjavlja: » Od vseh ljudi, 
ki sem jih izgubil, ki so me zapu
stili, najbolj pogrešam Mugabe
ja.«

M. O.

TA TEDEN V ŽARIŠČU
KABUL — Tuje agencije so 

poročale, da se je okrepljeno na
daljevalo oskrbovanje sovjetskih 
vojaških enot v Afganistanu s 
hrano, orožjem in drugo opre
mo. V ponedeljek so v presledku 
10 minut pristajala na kabul
skem letališču sovjetska tran
sportna letala, zaradi česar so 
občasno ali povsem prekinili ci
vilni zračni promet. Po mnenju 
poročevalcev gre za oskrbo sov
jetskih čet za primer, da bi bilo 
kabulsko letališče zaradi zime 
dlje neuporabno. Po teh poročilih 
je v Afganistanu 80.000 sovjet
skih vojakov, kar je več kot šteje 
afganistanska armada.

KARAČI — Kitajski zuna
nji minister Huang Hua je bil na 
petdnevnem obisku v Pakistanu. 
Pred odhodom v Peking je pove
dal, da je bil njegov obisk v celoti 
uspešen ker je okrepil odnose 
med Kitajsko in Pakistanom. 
Dodal je, da bo Kita jska odločno 
podprla pakistanska prizadeva
nja za ohranitev nacionalne 
neodvisnosti in varnosti. »Sov
jetski ekspanzionizem ogroža 
mir v Arabskem zalivu, južni 
Aziji in v Aziji nasploh. Na 
kocko je postavljen svetovni 
mir«, je dejal Huang Hua. Paki 
stanu, ki se je zaradi krize v so
sednjem Afganistanu in bližnjem 
Iranu znašel v središču zanima
nja svetovnih sil, so ZDA ponu
dile 400 milijonov dolarjev voja
ške in gospodarske pomoči.

WASHINGTON — Ameri
ški predsednik Carter jev letnem 
poročilu o »stanju naroda« pou
daril, da bo sovjetska intenen- 
cija v Afganistanu eno prednost
nih vprašanj njegove letošnje 
zunanje politike in dodal, da 
mora Sovjetska zveza »drago

plačati zasužnjenje neodvisnega, 
neuvrščenega muslimanskega 
naroda«.

TEHERAN — Iranci so se v 
minulem tednu pripravljali 
predvsem na volitve prvega 
predsednika islamske republike 
in hkrati prvega predsednika v 
2500 letih iranske zgodovine. Te 
volitve predstavljajo zadnjo fazo 
Homeinijeve islamske revoluci
je. Nekaj dni pred volitvami je 
minister za notranje zadeve Raf- 
sandžani opozoril Irance, da na
meravajo ostanki starega režima, 
plačanci šahove tajne policije in 
kontrarevolucionarji na dan gla
sovanja izzvati nerede. Razmere 
v državi so izredno zapletene, 
glavna značilnost pa je v tem, da 
se v iranskem prostoru nepo
sredno soočajo interesi dveh ve
lesil.

NEW DELHI — Tretje 
konference organizacije Zdru
ženih narodov za industrijski ra
zvoj se udeležuje okoli 2000 
predstavnikov iz več kot 100 
držav. , Konferenca obravnava 
probleme hitrejše industrializa
cije na svetu. Države v razvoju 
terjajo korenite spremembe se
danje gospodarske ureditve v 
svetu, ki bi omogočila enako
pravnejši in pravičnejši razvoj 
vseh držav. Na drugi konferenci 
te organizacije pred petimi leti v 
Limi je bil zastavljen cilj, naj bi 
bile države v razvoju do konca 
stoletja udeležene v skupni sve
tovni proizvodnji z eno četrtino. 
Zdaj je ta njihov prispevek le 
nekaj nad devetimi odstotki, in 
če se bo nadaljeval sedanji neu
godni tempo, se bo njihov, delež 
do leta 2000 utegnil povečati le 
za kake tri do štiri odstotke.

MIK

Kako pomembna je avten
tična, jasna in pravočasna infor
macija — o tem ni treba izgub
ljati besed. V teh dneh se vsi naši 
delovni ljudje in občani zaveda
jo, da so v skladu s težnjami, ki 
izhajajo iz naših temeljnih do
kumentov, ustave, zakona o 
združenem delu in partijskih do
kumentov, pravočasno in avten
tično obveščeni o vseh dogodkih 
v državi, o zdravstvenem stanju 
ter okrevanju predsednika Tita 
in o dogodkih na mednarodnem 
političnem prizorišču. Tudi pre
težen del resnega zahodnega 
tiska korektno informira o naši 
stvarnosti, zato nas ne zmede pi
sanje bulvarskega zahodnega 
tiska, ki plitvo »sklepa«, »raz
glablja« in »napoveduje«, ker 
mu je senzacionalistično pisanje 
cilj. Zato se še bolj utrjuje zavest 
naših delovnih ljudi in občanov, 
da so dobro, vsestransko in av
tentično informirani. Vsak tre
nutek pa se moramo zavedati, da 
je takšna informacija najbolj 
učinkovito sredstvo za spodbu
janje aktivnosti in dela.

V tem trenutku so vsa naša 
prizadevanja usmerjena k ure
sničevanju resolucij o gospodar
skem razvoju Jugoslavije in Slo
venije, ki sta jih sprejeli zvezna 
in republiška skupščina ob koncu 
decembra lani in ki vsebujeta 
tudi ukrepe za stabilizacijo go
spodarskih tokov. Naši delovni 
ljudje se zavedajo trenutnega 
gospodarskega položaja in spre
jemajo stabilizacijske ukrepe, 
saj jim je jasno, da se je treba 
tudi čemu odpovedati danes, da 
bi imeli več jutri. Pri tem mislimo 
predvsem na tiste organizacije 
združenega dela, ki so v prete
klem letu slabo poslovale in se 
otepajo z izgubami. Jasno je, 
da bodo še zlasti v teh kolekti
vih morali posvetiti veliko več 
skrbi boljši organizaciji dela in 
boljšemu izkoriščanju surovin 
ter drugega reprodukcijskega 
materiala, izboljšati kakovost 
dela pa tudi disciplino, bolje razi

skati tržišče ter sploh posvetiti S 
vso pozornost kvalitetnim de- j 
javnikom gospodarjenja, da bi 
šele odvisno od tega odmerjali 
višino osebnih dohodkov.

Seveda pa bodo v organizaci
jah združenega dela, ki so dose- ! 
gale v gospodarjenju ugodne re
zultate in si nenehno prizadeva
jo, da bi predvsem z boljšim go
spodarjenjem dosegle večji do
hodek, nagrajevali v skladu s pri
spevkom posameznika ter de
lovne enote k učinkovitemu in 
dobremu poslovanju. Ponekod 
pa so tudi težnje, da bi delili sred
stva po zaključnem računu ne 
glede na dosežene gospodarske 
rezultate. Zato bo potrebno o 
takih, ki jim ni mar usoda de
lovne organizacije in gledajo vse 
le skozi dinar, ki jim kane v žep, 
spregovoriti posebej.

Nujno je izpostaviti odgovor- 
not, tako individualno kot ko
lektivno. Za to se mora zavzeti
predvsem zveza komunistov, pa 
tudi vse druge družbenopolitčne 
organizacije, ki morajo ustvar
jalno prispevati k uresničevanju 
individualne in kolektivne odgo
vornosti.

Odgovornost vselej izpostav
lja tudi tovariš Tito. Zdaj, ko so 
vse misli pri njegovem zdravju, 
ko je v milijonih src naših delov
nih ljudi in občanov ena sama 
želja, da bi čimprej okreval, se še 
veliko bolj zavedamo, da sta nje
govo delo in misel vtkana v vsa 
naša dejanja, da sta postala del 
nas, sestavina naše socialistične 
samoupravne vsakdanjosti. 
Trdno smo izoblikovali ustavne 
institucije, ki skrbijo za celotno 
samoupravno in politično življe
nje v naši družbi. V okviru tega 
pa se utrjujejo kolektivni organi 
in vodstva, ki so tudi nastali po 
zamisli predsednika Tita in ki se 
zdaj vse bolj utrjujejo tudi v 
družbenopolitičnih organizaci
jah. Kolektivna vodstva so tako 
plod trdno zasnovanih ustavnih 
institucij in Titove vizije enotne 
in močne Jugoslavije, kakršna

danes je.
To pa je še toliko bolj po

membno, kajti že dalj časa smo 
priča slabšanju mednarodnega 
položaja. Ne gre le za razmere v 
Afganistanu, v Kampučiji, na 
afriškem jugu in drugje, nape
tost se močno povečuje tudi zno
traj držav, zlasti na zahodu, ki ga 
vse bolj pretresa terorizem. Vse 
ostreje se soočajo tudi nerazvite 
in industrijsko visoko razvite dr
žave, blokovska konfrontacija je 
na višku.

V takšnih razmerah je nor
malno, da razmišljamo o svoji 
varnosti in položaju. Zato 
imamo dovolj trdno oporo v 
SLO in družbeni samozaščiti. 
Dovolj močni smo, da se lahko 
ubranimo slehernega, ki bi segal 
po naši svobodi in neodvisnosti. 
Naša stališča so znana. Medna
rodne razmere ocen ju jejmo na 
podlagi temeljnih načel neuvriP 
čenosti, ki so bila znova najširše 
potrjena na šestem vrhu neuvrš
čenih v Havani. Naštejmo samo 
nekatera: ohranitev narodne
neodvisnosti, suverenosti in 
ozemeljske nedotakljivosti, .ar- 
nosti neuvrščenih držav, odprav
ljanje tujega vmešavanja in in
tervencij v notranje zadeve držav 
ter uporabe sile in grožnje z njo, 
odpravljanje imperialistične in 
hegemonistične politike in vseh 
drugih oblik ekspanzionizma in 
tuje nadvlade, ohranitev medna
rodnega miru ter varnoti in uni- 
verzializacija popuščanja med
narodne napetosti itd.

In ker že vsa desetletja v svo
bodi, socialistični in samou
pravni Jugoslaviji tako mislimo 
in delamo ter se bojujemo za mir 
z načelnih stališč neuvrščenosti, 
tudi ne moremo soglašati s tisti
mi, ki mislijo, da premalo obso
jamo poseg v Afganistanu, pa 
tudi ne s tistmi, ki mislijo, da smo 
pri ocenjevanju tega preostri. 
Zato naj še enkrat poudarimo, 
da je naša »ostrina« plod vsebine 
našega dela in življenja, plod na
šega bivanja. Nina Komparič

DE
Skupnost socialnega skrbstva Slovenije je izdala 
knjigo

Svetovanje
za
skupno življenje

Vsebina knjige je prvi poskus strokovnjakov različnih 
znanstvenih disciplin, da strnejo znanja in spoznanja o 
skupnem življenju in medsebojnih odnosih v celovitost 
interdisciplinarnosti, tako kot je interdisciplinarno vsa
kodnevno življenje.

V knjigi bo sleherni posameznik našel marsikatero 
spoznanje o oblikovanju in značilnostih odnosov med 
spoloma, odnosov med člani družine samimi ter med 
njimi in širšo skupnostjo.

Cena 295 din. Knjiga je izšla v založbi Delavska enot
nost. Knjigo lahko kupite v naši knjigarni na Tavčarjevi 
ali naročite na naslov: TOZD Delavska enotnost, Ljub
ljana, Dalmatinova 4.

V.

Visoko 
državno 
odlikovanje 
dr. Jožetu 
Brileju

V vili Podrožnik v Ljubljani 
je bila v četrtek prisrčna slove
snost, na kateri je predsednik 
Centralnega komiteja Zveze ko
munistov Slovenije France Popit 
izročil dr. Jožetu Brileju visoko 
državno odlikovanje — red na
rodne osvoboditve.

Dr. Jožeta Brileja je ob nje
govi sedemdesetletnici odlikoval 
predsednik republike Josip 
Broz-Tito za dolgoletno revolu
cionarno delo.

Med priložnostno slovesnost
jo, kj so se je udeležili Viktor 
Avbelj, Mitja Ribičič, dr. Anton 
Vratuša, Janez Vipotnik in drugi, 
je France Popit v svojem nago
voru izčrpno orisal jubilantovo 
življenjsko in revolucionarno 
pot.

Nedelj«, 20. januarja
V Starem selu pri Kobaridu se 

je na enajstem novoletnem sre
čanju z zamejci zbralo več kot 60 
predstavnikov slovenskih kul
turnih, političnih in gospodar
skih organizaci j videmske pokra
jine ter predstavnikov tolminske 
družbenopolitične skupnosti.

Ponedeljek, 21. januarja
Predsedstvo CK ZKS je 

obravnavalo družbenopolitične 
razmere s posebnim poudarkom 
na stabilizaciji gospodarskih gi
banj. Pri tem je menilo, da so ra
zmere v Sloveniji ugodne in da 
na vseh ravneh uspešno uresni
čujejo zastavljene naloge. Pose
bej je pomembno, da se nedvo
mno krepi mobilnost in organizi
ranost naše družbe. Ocene sta
nja, ki so jih izdelali v TOZD, 
krajevnih skupnostih in na višjih 
ravneh so usmerile prizadevnost 
in odgovornost predvsem v kon- 
kfetne probleme in slabosti. 
Zato se tudi nenehno krepi pri
pravljenost in odgovornost za 
uveljavitev stabilizacijskih pri
zadevanj.

Najnovejši statistični podatki 
kažejo, da vsako jutro odide na 
delo 5,671.000 Jugoslovanov in 
da se je zaposlenost lani povečala 
za 4,4 odstotka v primerjavi z 
letom 1978.

Zvezni izvršni svet je sprejel 
osnutek sklepa o merilih za dolo
čanje stopnje razvitosti republik 
in pokrajin.

Ljubljanski komunisti so oce
nili priprave in potek volilnih 
konferenc v osnovnih organiza
cijah zveze komunistov.

Za uresničevanje programa 
skupnih nalog Kulturne skupno
sti Slovenije bo le-ta imela letos 
na voljo 613,4 milijona dinarjev, 
kar je za približno 6 odstotkov 
več kot lani.

Torek, 22. januarja
Skupnost pokojninskega in in

validskega zavarovanja Slove
nije predlaga povečanje pri
spevka za 0,6 odstotka, tako da 
bi prispevek iz bruto osebnih do
hodkov znašal 11,5 odstotka.

Sekretarji republiških in po
krajinskih CK in izvršni sekre
tarji predsedstva CK ZKJ so raz
pravljali o prihodnjih nalogah na 
področju gospodarske stabiliza
cije.

Delegati zveznega zbora za 
proračun federacije in odbora za 
družbenoekonomske odnose v 
istem zboru sta podprla predlog 
zakona, ki predvideva omejitev 
izdatkov za dnevnice, potne stro
ške in honorarje.

V študentskem kulturnem 
centru v Ljubljani so odprli 9. 
mednarodno razstavo fotografij.

Sreda, 23. januarja
Zvezna konferenca sociali

stične zveze Jugoslavije je v ok
viru pobude tovariša Tita spre
jela statutarne spremembe.

V Ljubljani bodo ustanovili 
jugoslovanski center za teorijo in 
prakso samoupravljanja, ki bo 
nosil ime Edvard Kardelj.

Na skupnosti otroškega var
stva Slovenije ugotavljajo, da 
bodo letos otroške dodatke pre
jemale le najbolj materialno 
ogrožene družine.

Izvršni odbor Gospodarske 
zbornice Jugoslavije ugotavlja, 
da so težave pri preskrbi indu
strije s surovinami in reproduk
cijskim materialom čedalje 
večje.
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V Tobačni tovarni Ljubljana se s ponosom spominjajo 30 let samoupravljanja

Nekoč gradovi v oblakih, 
danes trden temelj

Sredi leta 1949 je Edvard Kardelj poudaril:

» V mnogih naših tovarnah na primer, kjer je iniciativni in 
preudarni direktor doumel, da je njegov uspeh odvisen od priz- 
devanja in od pobude delavcev, se je spontano začela razvijati 
nova oblika samouprave. To so posvetovanja direktorjev o vseh 
vprašanjih upravljanja v podjetju s skupinami najboljših delav
cev. To nerazvito, spontano obliko je treba dalje razvijati in jo 
spreminjati v stalno obliko neposrednega sodelovanja delavcev 
pri upravljanju naših podjetij.«

Vsak začetek 
je težak

Žal se čaša ne da zavrteti 
nazaj. Tako menijo redki delavci 
TTL, ki se še spominjajo 24. av
gusta pred 30. leti. V tovarni je 
že lep čas pred tem zgodovinskim 
datumom vrelo kot v panju. De
lavci so se menili, se spraševali in 
tudi čudili, kaj neki to pomeni, če 
pride tovarna res v njihove roke. 
Redko kdo si je takrat predstav
ljal, kakšna prelomnica je to, pa 
vendar je že sama parola »To
varno delavcem!« zvenela tako 
navdušujoče, da je bilo dvom
ljivcev prav malo.

Zase in 
hkrati za vse

V Tobačni tovarni 
Ljubljana sta sindikat in 
zveza komunistov gonilna 
sila razvoja. Dosegla sta, da 
so samoupravljale! sposobni 
reševati družbene in lastne 
materialne potrebe — vse 
manj na osnovi odtujenih 
sredstev in administrativnih 
ukrepov in vse bolj na pod
lagi samoupravnega dogo
varjanja, rezultatov dela in 
svobodne menjave dela. 
Delavski svet je decembra 
lani že sprejel program dela 
skupnih služb in merila za 
svobodno menjavo dela. V 
vseh družbenopolitičnih or
ganizacijah in samouprav
nih organih so delavci orga
nizirani tako, da lahko vodi
jo, vplivajo in odločajo o 
vsem, kar je v interesu naše 
družbe in delovnega člove
ka. Skladno z rastjo delovne 
organizacije se je razvijalo 
samoupravljanje in delavec 
kot samoupravljalec, ki tudi 
kot delegat v delegatskih 
skupščinah odloča kot zave
sten dejavnik pri samou
pravnem dogovarjanju za 
zadovoljevanje osebnih, 
skupnih in splošnih potreb.

Svečani trenutek so dočakali. 
Izvolili so delavski svet in njegov 
prvi predsednik, Nace Kavčič, je 
v imenu vseh delavcev kolektiva 
simbolično sprejel podjetje v 
upravljanje. Ključe tovarne mu 
je izročil Vinko Šumrad, direktor 
Generalne direkcije za živilsko 
in tobačno industrijo.

Pa kaj, slovesnost, še tako po
membna, kaj hitro mine in treba 
se je bilo lotiti dela. Delavci so 
bili vajeni izvrševati samo admi
nistrativno plansko odre jene na
loge m prehod- v novo obdobje 
trotovo ni bil lahek. Nikjer ni bilo 
lahko tiste dni, kaj šele v panogi, 
ki je bila močno obremenjena s 
tradicijo nekdanjega državnega 
monopola. Ni čudno, da je bil za
četek samoupravnega obdobja v 
TTL dokaj zaspan. Brez izku
šenj, le z voljo in zagnanostjo so 
samoupravni organi začeli svoje 
pionirsko delo. Res pa je, da so

.

imeli trdno oporo v zaupanju ko
lektiva in dejavni podpori predv
sem sindikalne' organizacije. 
Prva samoupravna organa sta 
bila delavski svet in upravni 
odbor a postopoma so ju dopol
nili s pomožnimi telesi. Tako se 
je v neposrednem sodelovanju v 
teh organih do leta 1961 zvrstil 
skoraj vsak drugi član kolektiva.

Bogata žetev
Tako široko sodelovanje, to

liko zavzetosti in trdega dela je 
moralo obroditi sadove. Res 
omejeni v razpolaganju z rezul
tati svojega dela so delavci vse 
bolj samostojno odločali o ob
segu in kakovosti proizvodnih 
nalog, o novih prijemih v proi
zvodnji, o posodabljanju iztro
šene opreme, o večji produktiv
nosti dela, o novih proizvodih in 
dejavnostih... Uzakonjali so od
ločitve o sistemu nagrajevanja, o 
tarifnih pravilnikih in sprejeli so 
Pravila podjetja. Samoupravljal- 
ska zavest je rasla in se večkrat 
izpričala s spoznanjem, da je 
treba za razvoj svojega kolektiva 
tudi marsikaj žrtvovati. Dokaz je 
tudi odločno stališče delavskega 
sveta, ki je v imenu delavcev 
TTL zavračal porajajoče se 
oblike poslovnega združevanja 
(na primer Dunavska zajednica), 
ki so bile zasnovane na enakih 
izhodiščih kot nekdanji monopol 
in bi omejile samoupravne pra
vice kolektiva.

Po letu 1960 so v TTL ustano
vili ekonomske enote in izvolili 
njihove svete. S to obliko naj bi 
neposredni proizvajalec še v 
večji meri postal tudi neposredni 
upravljalec. V teh enotah jim je 
res uspelo izpeljati proces plani
ranja in obračuna, samouprav
ljanje pa se v njih ni uveljavilo in 
razvijalo skladno z razvojem sa
moupravljanja na ravni podjetja. 
Razkosana proizvodnja, pre
majhne samoupravne enote in 
nezadostna materialna baza pač 
niso nudile te možnosti in leta 
1967 so delavci sprejeli nov sta
tut, ki je z nekaj spremembami in 
dopolnitvami vel jal do leta 1970.

To so bila leta, ki jim daje 
pečat predvsem iskanje novih 
oblik in načinov stimulativnega 
nagrajevanja, modernizacija po- ! 
slovanja, prehod na 42-urni de- | 
lavnik, nove oblike poslovnega i 
sodelovanja, širjenje prodajnega j 
prostora, stalna rast obsega proi- ! 
zvodnje... V korak z rastjo to- j 
varne se je razvijalo tudi samou- { 
pravljanje in delavec kot samou,- j 
pravi jalec; Sedanji samoupravni | 
sistem združuje delavce na širši ! 
ravni, to pa seveda terja vse bolj j 
kakovostne odločitve. Odgovor- j 
nost in kakovost odločitev delav- 1 

in njjhovih - samoupravnih. ! 
organov sta tesno povezani z mr- j 
terialno osnovo, s stabilnim go- j 
spodarskim sistemom. Po 30 j 
letih samoupravne prakse sb sa- j 
moupravljalci že sposobni reše
vati tako lastne kot družbene j 
materialne potrebe na osnovi | 
samoupravnega dogovarjanja. I

Nič več žejni 
čez vodo

Predsednik centralnega delav
skega sveta TTL je danes Lojze 
Makarovič. Prvi vtis — mož 
izrednega spomina. Kar iz ro
kava je stresel:

»V tovarni sem se kot priprav
nik zaposlil 21. oktobra 1947, 
prva plača je znesla 2.950 dinar
jev, prvič sem sodeloval v sa
moupravnih organih leta 1956 in

vprašanja pred sestankom, da jih 
je lahko pretehtal in sc ni kaj 
izmuznilo. Tudi zapisniki so bili 
včasih kaj čudno napisani... Vse 
to so bile pravzaprac drobne 
stvari, a toliko pomembne, da so 
terjale mnogo truda in dela. De
lavci so na predsednika delav
skega sveta tedaj gledali kar pre
več rožnato. Redno se je dogaja
lo, da so preveč pričakovali, 
vsega seveda nikoli niso dosegli 
in bivši predsednik na novih voli

Veliko priznanje
Med največja priznanja TTL štejejo njeni delavci pokrovi

teljstvo Edvarda Kardelja, s katerim jih je razveselil leta 1971, 
ko so proslavljali stoletnico obstoja. Njegove besede na slav
nostni seji centralnega delavskega sveta bodo med delavci vedno 
Žive:

» Vaša stota obletnica je obenem eden izmed najbolj znameni
tih jubilejev delavskega razreda in revolucionarnega delavskega 
gibanja na Slovenskem. Razen tega imam za to zadovoljstvo tudi 
osebne razloge, saj je bila prav v tej tovarni, ki jo vi daneš uprav
ljate, dolgo vrsto let delavka tudi moja mati. Sredi svojih delav
skih tovarišic in tovarišev se je učila razredne delavske zavesti, ki 
jo je prenašala tudi na nas, otroke. Bila je na svoj način ponosna, 
da je bila »cigararica«, kot so takrat imenovali delavke Tobačne 
tovarne. Večkrat nam je pripovedovala o težkih razmerah, v ka
terih so delale in se borile za vsakdanji kruh zlasti delavke v tej 
tovarni, pa tudi o tem, kako so se delavci in delavke te tovarne 
krčevito borili ne le za izboljšanje svojega položaja ampak tudi 
za svobodne delavske organizacije.«

mišljene, le zaživele še niso. Pa bi 
lahko prav dobro zamenjale 
bivše ekonomske enote, ki so k 
razvoju samoupravljanja marsi
kaj pripomogle.

Čez dva meseca bo stekla proizvodnja v novi tovarni, ki jo delavci resnično lahko imenujejo »svoja«.

to takoj kot predsednik delav
skega sveta...«

Povedal je, da so prav v tistih 
letih končali z miselnostjo, da je 
le neposredni proizvajalec lahko

Lojze Makarovič

član delavskega sveta. S samou
pravljanjem že tako ni bilo po
sebnih izkušenj in delavce so 
lahko marsikdaj peljali žejne čez 
vodo. Tako so kot strokovnjaka 
tehnologa takrat izbrali tudi 
njega. Še vedno pa je bilo točno 
določeno, koliko je lahko v de
lavskem svetu delavcev iz proi
zvodnje in koliko iz administra
cije.,

1 »Se vedno smo se morali uba
dati s samim organiziranjem sa
moupravnega sistema,« jc nada
ljeval Lojze Makarovič. »Koliko 
dela nam je dni ie poslovni k! ?. 
Treba je bilo zuccU .'lov o ,a 
nek organiziran način, ki bi one
mogoči: stranpoti. Večkrai so 
vodilni, če so hoteli nekaj izpe
ljati pod mizo, to sprožili po 
koncu sestanka delavskega 
sveta, pod točko razno. Izborili 
smo, da je delavski svet dobil vsa

tvah tako nikoli ni uspel, da bi 
ostal naprej še član delavskega 
sveta. Še za danes lahko rečem, 
da ljudje preveč pričakujejo od 
vodilnih delavcev ali od izvolje
nih funkcionarjev, namesto da bi 
sami bolj zavihali rokave. Sploh 
premalo sodelujejo v tem našem 
samouravljanju, celo manj kot so 
v 50. ali 60. letih. Nekaj je go
tovo kriv tempo življenja, marsi
kaj potrošniška miselnost, ki se 
zaskrbljujoče širi. vse se tehta 
skozi to, kaj se splača in kaj ne... 
Drži pa tudi. da včasih zajemamo 
s preveliko žlico. Še nečesa ne do
rečemo, že planemo v nekaj dru
gega. Veliko dela čaka sindikate. 
Sindikalne skupine so dobro za-

Sindikat 
je znal
povzdigniti glas

Samoupravljanje je v 
TTL kaj hitro zaživelo, saj je 
bila »rdeča« tradicija med 
njenimi delavci dolga in 
močna: Ko je kmalu po 
vojni eden direktorjev proti 
delavcem nastopal preveč 
» vojaško«, je sindikat udaril 
po mizi in ga enostavno za
menjal. To v tistih časih ni 
bila majhna stvar in Nace 
Kavčič se takole spominja 
lega podviga:
"»Možak je zrasel delav

cem čez glavo v tolikšni 
meri, da njihovega glasu ni 
hotel več slišati. Pa smo ga 
odstavili. Ko sem bi! malo 
kasneje v Beogradu, so me 
gledali kot ne vem kakšno 
čudo: Dobro vam gre v 
Ljubljani! Direktorja po
stavi minister, odstavi pa 
sindikat!«

Obveščenost in še 
obveščenost

Te besede je večkrat ponovil 
Čirič Janez, predsednik delav
skega sveta v TOZD Proizvod
nja cigaret. To je zdaj že druga 
mandatna doba v delavskemu 
svetu TOZD, kjer dela deset let.

»V teh desetih letih je bilo 
vključevanje v delo samouprav
nih organov vsako leto težje. 
Dela je vse več, vse bolj zahtevno 
je in odgovorno. Delegat v de
lavskem svetu ali kjerkoli drugje 
danes lahko deluje le, če je zav
zet v največji meri. Ko jih voli
mo, gledamo predvsem na to, če 
sb dobri delavci. To je seveda v 
redu, ni pa prav, da prepogosto 
pozabimo, ali ima ta dobri dela
vec tudi interes odločati še v prid 
svoji samoupravni skupini, ki mu 
tako zaupa. Tudi ta interes mora 
postati odločilen pri izbiranju 
delegatov.

In pa seveda obveščenost. To 
je področje, kjer bo treba delati, 
se učiti... Danes je vloga delav
skega sveta v vsakem kolektivu

L

izredno pomembna a uresničili 
jo bomo lahko le s pravočasno, 
kakovostno informacijo. Pri nas 
je tako — čednformacijo želiš, jo 
boš tudi dobil. A marsikdaj to 
zahteva preveč lastnega zanima
nja, truda. Delavec, ki se v osmih 
urah izčrpa ob stroju, bo težko 
tekal za podatki, jih prebiral, ra
zvrščal, vrednotil. V našem de
lavskem svetu smo pogosto od
klonili, da bi o nečem odločali — 
le zato, ker nismo bili pravočasno 
in dovolj dobro obveščeni. S tem 
smo vse, ki so nam dolžni poro
čati, tudi izučili. Vse bolj se pri
pravijo za sestanke delavskega 
sveta, saj pričakujejo temeljita, 
zahtevna vprašanja.

Vrat ni treba 
zaklepati

Poiskali smo tudi predsednika 
prvega delavskega sveta v TTL, 
Naceta Kavčiča. Ze 20 let je, kar 
je upokojen, pa še vedno govori 
o »tobačni« kot- o svojem dru
gem domu.

»Davno^ že, kar sem se zapo
slil v tej tovarni, v njej so me leta 
1939 sprejeli v zvezo komuni
stov. Vsa leta sem se trudil, da bi 
bil v osti njenega dela in življe
nja. Menda so ta moj trud sode
lavci poplačali s tolikšnim zau
panjem. To so bili negotovi časi, 
časi obnove, še smo postavljali

Janez Sčirič

Nace Kavčič

temelje te družbe. Pomnim, da 
celo sam nisem prav vedel, 
kakšno vlogo naj bi odigral de
lavski svet pa sem se moral spo
padati z nezaupanjem drugih. 
Pomagala nam je močna partij
ska organizacija, seveda tudi sin
dikat — pa vendar smo morali 
včasih ljudi kar zakleniti na se
stanek. Nemalo kritik smo po
goltnili na ta rovaš, pa kaj, ko bi 
nam drugače ljudje ušli domov. 
Tudi disciplina, ki so jo bili ljudje 
takrat še vajeni, nam je šla mar
sikdaj na roko. Takšne discipline 
danes m več in prav je tako. 
Danes ljudje sodelujejo, poma
gajo graditi, odloča jo, ne pa da bi 
jih kdo zaklepal. Takrat pa... Saj 
danes še lahko smejem marsiče
mu, kar m> je tedaj, sivilo iase. 
Spomnim sc, kako smo politično 
delovali in prepričevaii: Tovarne 
delavcem, tovarna je vaša,.vi jo 
upravi jate... Potem pa se je zgo
dilo, da so zasačili delavca, ki je 
hotel domov , polno torbo ciga
ret in se je opravičeval: Ja, kaj 
niste rekli, da je vse tudi moje?!«

Ciril Brajer
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Pavla Škof se v varjenju enakopravno kosa z moškimi (

Res
Zakaj možje »nespodobno«
zardevajo pred Pavlo? razmišljanje?

Tekmeci so zardevali, Pavla 
Škof pa je kar žarela od navdu
šenja nad svojim uspehom. Na 
zadnjem delovnem tekmovanju 
kovinarjev ljubljanske občine 
Center je v disciplini »varjenje 
CO2« najbolje izmed vseh opra
vila svojo nalogo in ugnala v 
kozji rog vso moško elito, ki ji 
»švasanje« že dolgo sodi v vsak
danji delokrog. Prva pa vendarle 
ni bila. Po opravljeni osnovni na
logi — varjenju — so morali 
tekmovalci namreč odgovoriti še 
na nekaj »nadležnih« vprašanj iz 
poznavanja varnosti pri delu in o 
samoupravljanju, prav pri sled
njem pa ga je Pavla »polomila«.

»Joj, kakšen ,bik‘ sem bila. Ne 
morem drugače reči,« se še sedaj 
tolče po glavi. »Saj vprašanje ni 
bilo kdo ve kako težko, a nisem 
čisto nič s svojo glavo mislila. Mi
slim, da je pri tem trema opravila 
svoje...« In potem, ko je sodni
ška komisija seštevala točke, jih 
je Pavla zaradi »samoupravlja
nja« zbrala »le za tretje mesto. 
»Sicer je pa tako menda povsod 
enako,« z veselim smehom pre
žene jezo, ki ji je ob spominu na 
kiks pognala kri v lica, da se je 
okoli njih sklenila rdeča avreola, 
»nekateri znamo delati, drugi pa 
samoupravljati.« In doda, da 
morajo pri nas biti pač oboji, 
sicer da ne bi bilo tako luštno.

Trdo življenje je Škofovo 
Pavlo že v rani mladosti pognalo 
v boj za večji kos kruha. Oče ji je 
padel 1942. leta, slabi dve leti 
zatem, ko je v Brezjah 39 pri 
Dobrovi zagledala luč sveta, in 
mati je morala z delom na majh
nih krpah zemlje, razmetanih 
okoli njihove bajte, odtlej sama 
preživljati osmero otrok. Ko je 
15-letna končala osnovno šolo, 
so regulirali potok med Šuico in 
Horjulom. Tam je dobila delo in 
polni dve leti vozila do vrha nalo
ženo samokolnico z gradbenim 
materialom. »A tu so me okradli 
za dobro leto dni in pol,« se z

grenkobo spominja tistih gara
ških dni. »Nismo bili zavarovani. 
Pa kaj bi to, saj smo bili mladi in 
zdravi. Toda v delovno knjižico 
so mi tedaj vpisali le štiri mese
ce...« Nekaj časa je nato delala 
še na cesti, avgusta pa bo minilo 
23 let, odkar je v ljubljanskem 
Rogu.

»V Rogu sem najprej vozila 
voziček z materialom, potrebnim 
za nemoteno proizvodnjo koles.

Ko pa sem bila stara 18 let. je pri
šel k meni mojster Snoj in me 
začel »snubiti« za varjenje. 
Zakaj pa ne bi poskusila? sem si 
tedaj rekla. Pa je kar šlo,« pripo
veduje. In se je začela spoznavati 
s skrivnostmi avtogenega varje
nja. »Pri tej vrsti varjenja ni no
beno opravilo težko. PištoPca je 
lahka, gre,« razlaga, ko da nam 
je vse kristalno jasno. Ko pa ji z 
mimiko obraza damo vedeti, da 
se na to spoznamo toliko kot na

podmornico, le »izda« nekatere 
skrivnosti. »Paziti moraš le na to, 
da medenina ne zagori, sicer lah
ko vse skupaj poči. Pri okvirih 
za bicikel, kjer je treba zavariti 
več manjših površin v celoto, se 
to kaj lahko pripeti in nevarnost 
je tu.« Dobrih 12 let nazaj so v 
Rogu uvedli novejšo tehnologi
jo, ki je ukinila avtogeno varje
nje, namesto njega pa postavila 
»varjenje CO2«. »Čeprav nera
da, sem se morala sprijazniti s to 
novo obliko. Če se ne bi, ne bi 
imela pravega delovnega mesta, 
temu primerna pa bi bila tudi 
plača.« Razlaga, da se moraš pri 
takem varjenju zavarovati z 
masko. »Vsako rajžo jo moraš 
dvigniti, da vidiš, kako si zavaril. 
In tako pri vsakem okviru nepre
stano dviguješ glavo gor in dol, 
da te začne že boleti. Zavarila pa 
sem po 500 okvirov rta dan...«

Pavla Škof je v teh 23 letih 
dela pri Rogu napredovala. 
Sedaj opravlja dela in opravila 
urejevaike okvirnice, nekakšen 
»šefovski« posel, ki ji nalaga 
skrb, da je material, potreben za 
proizvodnjo, pravočasno tam, 
kjer mora biti. Z varjenjem se 
tako ukvarja le po sili razmer: 
zamenjuje odsotne delavce ali pa 
kdaj pa kdaj priskoči na pomoč 
sestri, ki je tudi varilka. Zato je 
njen uspeh na omenjenem tek
movanju kovinarjev še toliko 
bolj presenetljiv.

»Ja, tehnolog Jože Fink me je 
prepričal, naj grem na to tekmo
vanje in mi tudi zabičal, naj ni
komur ne povem, da sedaj varje
nje ne sodi več v moj delokrog,« 
nadaljuje svojo pripoved. In 
Pavla se je tedaj spomnila Cou
bertinove olimpijske ideje »ni 
važno zmagati, važno je sodelo
vati«. Pa je šla.

Kot že rečeno, je le malo 
manjkalo, da tekmovanja ni 
končala v rimljanskem slogu 
»veni, vidi, vici...«

Damjan Križnik

Spominjam se, kako mi je 
pred leti znanec pripovedoval, 
da so rudarske družine sprejele 
pod streho in v oskrbo nekaj 
učencev, ki so se šolali za ru
darski poklic, a zanje v domu 
učencev takrat ni bilo dovolj 
prostora. Sprejeli jih niso kot 
običajne podnajemnike. Ak
cija je bila organizirana, smo
ter jasen: fante za leto ali dve 
sprejeti v družino, da bodo de
ležni družinskega okolja in 
tudi vpliva družinskih med
človeških vezi.

Iz let svoje novinarske prak
se, ko še nismo imeli tako vi
sokega standarda kot danes, se 
spominjam tudi kar precej 
primerov, ko so različna kul
turna amaterska gostovanja 
gostitelji organizirali brez dra
gih nočitev in prehrane v hote
lih. Res je, da marsikje takrat 
hotela niti niso imeli. Tako so 
denimo pevci domačih zborov 
povabili na svoje domove 
pevce gostujočih zborov iz 
drugega slovenskega, jugoslo
vanskega, pa tudi kakšnega 
evropskega mesta. Nič neobi
čajnega ni bilo, da so jim po
nudili posteljo, pa čeprav za
silno, pa zajtrk in večerjo, po 
domače postreženo, jim v urah 
brez programa sami pokazali 
kaj zanimivega v svojem 
kraju; iz takih obiskov so se

Gotovo bi tudi danes našli 
kak primer takšne prakse, 
vsekakor pa jih mnogo ne bi 
našteli. Danes, ko se sestajamo 
in dogovarjamo toliko, kot še 
nikoli doslej, potujemo iz 
kraja v kraj kot še nikoli, 
izredno komunicirano, kot 
moderno pravimo, pa se zdi, 
da ostajajo neposredni med
človeški stiki, človeške vezi 
daleč bolj v ozadju kot kdaj
koli, in to medsebojno odmi
kanje tudi družinam ne priza
naša več; ne spoznavamo se, 
ko smo skupaj ljudje iz različ
nih krajev; skupaj smo, pa se 
razhajamo kot tujci, ker se po
govarjamo največkrat . o 
predmetnem svetu in ne svetu 
ljudi, nas samih; ne navezu
jemo trajnejšega prijateljstva, 
ker nam vedno bolj prija svet 
za zaprtimi vrati nas samih. 
Čudna odtujenost se nas lote
va, če se je zavedamo ali ne.

Misel, da bi zoper takšno 
odtujenost vendarle nekaj ma
lega lahko storili tudi po poti 
pogostejšega navezovanja 
osebnih stikov z ljudmi, ki nas 
obiščejo iz drugega kraja ali 
kolektiva, ki pridejo v naš kraj 
na obisk, na gostovanje, na 
tekmovanje v stroki, ali na 
športno srečanje, se mi zato res 
ne zdi povsem »nesodobna«. 
Seveda se zavedam, da se bo

Ivan Ambrož — prvi Kavčičev nagrajenec

Pedagog in strokovnjak

pogosto razvila dolgoletna ali 
celo trajna prijateljstva. Nič 
neobičajnega ni bilo denimo, 
če so godbeniki neke tovarni
ške godbe, zreli možje, pova
bili tovariše iz gostujoče godbe 
na svoje domove, v krog svoje 
družine, da bi se ne spoznali le 
kot godbeniki, ljudje istih inte
resov in udejstvovanja v svo
jem prostem času; ob takih 
priložnostih so se mnogo 
globlje spoznavali, skozi po
govore o delu, življenju, otro
cih, življenjskih izkušnjah, že
ljah in načrtih, spoznavali 
iskustveni, razmišljajoči, do
življajski svet drug drugega. 
Spominjam se, da je bila 
praksa »sprejemanja gostov 
na domovih« med pobrate
nimi mesti na začetku skoraj 
praviloma takšna: uradni or
ganizatorji so poskrbeli za 
program obiska, domačini na 
svojih domovih za dobro po
čutje gostov.

zdelo tako razmišljanje »zelo 
nesodobno« mnogim tistim, ki 
so danes obrnjeni le k sebi in k 
svojim materialnim dobri
nam. Pa vendar je danes 
mnogo, zelo mnogo takih, še 
posebej v vrstah starejših de
lavcev, pa borcev, ki tudi na 
javnih sestankih jadikujejo: ni 
več pravega tovarištva/

Sama po sebi se v tako ra
zmišljanje prikrade tudi misel, 
ta čas ne po naključju, ali ne bi 
z organizacijo raznih obiskov, 
ki bi vključevala »sprejem go
stov ali gostujočih na domo
vih«, prihranili tudi kak dinar 
za hotelske usluge, ki še tako 
dobre itak ne morejo nadome
stiti topline srečanja na domo
vih gostiteljev.

Ali je res tako» nesodobno« 
v času višjega standarda ra
zmišljati o »odpiranju lastnih 
vrat«, ne le hotelskih?

S. G.

»Neverjetno vesel sem, da 
mi je dana možnost izročiti tova
rišu IVANU AMBROŽU, kot 
prvemu nagrajencu Kavčičevo 
nagrado, ki jo bo od letos dalje 
podeljevala Izobraževalna skup
nost gradbeništva,« je dejal v 
svojem nagovoru predsednik 
skupščine Izobraževalne skup
nosti gradbeništva, tovariš 
Golob Srečko, ko je na decembr
skem zasedanju obeh zborov 
skupščina realizirala svoj sklep in 
določilo pravilnika, ki določa, da 
Kavčičevo nagrado za leto 1979 
podeli skupščina.

IVANA AMBROŽA, ki je 
zaposlen kot predstojnik po
klicne gradbene šole v Gradbe
nem šolskem centru »Borisa 
Kraigherja« Maribor, ne pozna j 
samo mariborsko šolstvo < in J 
gradbena operafiva, pač pa je že j 
dolgo znan kot strokovnjak, pa- ! 
dag'z in družbeni -delavec sir- • 
šema krogu gradbincev, predv- j 
sempa vsem tistim kadrom, ki so j 
se usposabljali v gradbenem šol- ; 
skem centr<i v Mariboru.

Ko je dr. Battelino Darinka, | 
kot predsednik Komisije za pia- j 
niranje kadrovskih in izobraže- j 
valnih potreb pri Izobraževalni 1

skupnosti gradbeništva, delega
tom predstavila Ambroževe za
sluge, je med drugim tudi pove
dala:

Tovariš IVAN AMBROŽ se 
je rodil 29. avgusta 1919 v Se
niku pri Ormožu. Po vojni, ki ga 
je kot sezonskega delavca zate
kla v okupirani Štajerski, je naj
prej končal delovodsko šolo v 
Mariboru, nato pa ob delu leta 
1951 končal gradbeni tehnikum.

Isto leto je opravi! tudi stro
kovni izpit in si 1956» pridobil 
pooblastilo za izvajanje gradbe
nih.del. Od leta 1946 je delal pri 
GIP Gradis in nato v novousta
novljenem podjetju »Tehno- 
gradnje« do leta 1964, ..ko se je 
zaposii! v Gradbenem šolskem 
centru Maribor. Tu je bi! let o ka
sneje imenovan za predstojnika 
Poklicne gradbene šole in na tem 
mestu je še danes Več.kot 30 let 
je bil tajnik Društva gradbenih 

•tnženirjev in tehniko-’; bil je.ak
tivni odbornik planinskega druš
tva Maribor Matica- ka požrtvo
valno delo je prejel s ebrni častni 
znak Planinske zveze Slovenije, 
Sodeloval je v mnogih akcijah 
kot npr. vodstvo obnovitvenih 
del pri potresu v Posočju ter pri

akciji Kozjak 1979, kjer je oba
krat znal vključiti v sodelovanje 
praktično vse učence svoje šole. 
Tudi ostalo njegovo družbeno
politično udejstvovanje ni ne
pomembno, vendar je preobšir
no, da bi lahko navedli vse.

V svojem 15-letnem delu na 
Gradbenem šolskem centru se je 
že takoj na začetku moral spopri
jeti z značilnimi težavami peda
goških delavcev, kot so pomanj
kanje učbenikov, učil, učnih na
črtov, posebno pa s pomanjka
njem učnega kadra ter z velikim 
dotokom učencev iz drugih re
publik; te je ne samo uspe! vklju
čiti v novo sredino, temveč jim je 
kot mentor nadomestoval tudi 
starše.

Kot predstojnik je bil zaradi 
velikih kadrovskih težav tudi 
v. d. predstojnik delavnic. Zav
zema! se je in »udi uspel vpeljati 
izobraževanje ob delu — kot pe
dagog z izrazitim čutom povezo
vanja teori je : Aso, šole 2: go
spodarstvom Č uki- med šolo in 
delovnimi organizacijami, za ka
tere kader vzgaja, so enkratni. 
Sodeloval je pr: ustanovitvi ih 
ogranizaeiji šolo za poklic dimni
karja, sodeloval pri izdelavi pro

fila in učnih načrtov za poklic že- 
lezokrivca in gradbenega delo
vodja. Posebno pomemben pa je 
njegov prispevek pri organizaciji 
oddelka gradbene poklicne šole 
v Ajdovščini in dislociranega 
oddelka gradbene delovodske 
šole v Celju.

Je med prvimi pionirji dela v 
Interesni skupnosti za gradbeniš
tvo SRS, kjer je že v obdobju 
pred formiranjem Izobraževalne 
skupnosti gradbeništva Slovenije 
— od leta 1970 dalje, aktivno 
sodeloval in vplival na kreiranje 
enotnega izobraževalnega si
stema od poklicnega delavca do 
inženirja.

Iz vsega tega je razvidno, da je 
tov. AMBROŽ izreden peda
gog, požrtvovalni mentor svojim 
učencem, in sodelavcem, vesten 
družbenopolitični delavec. 
predvsem pa toplo človeški. To 
pa so lastnosti, katere je izobra
ževalna. skupnost gradbeništva 
postavila v Pravilniku za pode
ljevanje Kavčičevih nagrad kot 
; :'> >) za pridobitev,nagrade.

Čestitkam, ki jih je .tovariš 
IV AN AMBROŽ prejel za izka
zano priznanje od delegatov 
skupščine, se pridružujemo vsi!

Stuttgart

Odlikovanje
Marti
Gorup

Vrsta zahodnonemških ča
snikov (Bi Id-Stuttgart, Filder 
Zeitung, Stuttgartei Nachric- 
hten, Amtsblat der Stadt Stutt
gart, Stuttgarter Zeitung itd.) je 
sredi novembra iani obširno po
ročala o naši rojakinji Marti 

I Gorur- Nadžupan Stuttgarta go-
i zlkU r’ mei ji je namr po- 
; Uvi v sv z .i-..

iiizsttiz hiše izroči! j>.- :...i .• no 
odlikovanje Zvezni zashCni križ 
na i ■ -akb. .'(das Bundes*- "■ - 

kreuz am Bande), s kateri , o je. 
odlikoval predsednik ZR Nem
čije.

Marta Gorup dela že blizu 
devet let v ZR Nemčiji. V Stutt
gartu je socialna delavka v jugo

slovanskem centru za skrbstvo 
naših delavcev. Predvsem so za- 
hodnonemški -časniki poudarki 
njeno vei-ko pripravljenost po
magati našim ljudem pri prema
govanju začetnih težav pri nji
hovem vključevanju v novo 
okolje.

V imenu svojih bralcev se če
stitkam pridružuje tudi naše 
uredništvo.

- _____ __r - ____ 77.---- aans!
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Zvezni odbor sindikata delavcev gozdarstva in prede
lave lesa Jugoslavije

Bolje in vendar 
premalo

Zvezni odbor sindikata de
lavcev gozdarstva in predelave 
lesa Jugoslavije je na seji v Beo
gradu analiziral poslovanje or
ganizacij združenega dela goz
darstva in predelave lesa v enaj
stih mesecih lani. Ugotovil je, da 
so bili poslovni rezultati znatno 
boljši kot leto popreje. Skupaj | 
ustvarjeni prihodek organizacij 
združenega dela gospodarstva in 
predelave lesa je nad poprečjem 
gospodarstva. V organizacijah, 
ki se ukvarjajo s to dejavnostjo, 
skoraj ni izgub. Lani je bilo več 
sredstev namenjenih za akumu
lacijo in skupno porabo kot za 
osebne dohodke, tako da So le-ti 
na nižji ravni kot so osebni do
hodki delavcev, zaposlenih v 
drugih gospodarskih panogah.

Glede na to, da gozdarstvo in 
predelava lesa tvorita naravno 
reprodukcijsko celoto, je nujno 
večje povezovanje interesov 
vseh — od proizvajalcev surovin 
do transportnih organizacij. Še 
zmeraj so cene dodatnih storitev 
znatno nad cenami proizvodov, 
tako da je treba sedanja ra
zmerja reševati s širšim dohod
kovnim povezovanjem, ki se v 
glavnem konča s sporazumom 
med gozdarstvom in lesno indu
strijo. Redki so primeri povezo
vanja teh organizacij zunaj meja 
republike.

Dosedanja izvozna politika je 
pripeljala do svojstvenega ne
smisla. Eni so izvažali svoje iz
delke, drugi pa so jih uvažali in to 
po višjih cenah. V strukturi lesa, 
ki ga ima Jugoslavija, odpade

70% na listavce, vendar zaradi 
slabe koordinacije te vrste lesa 
uvažamo in zato trošimo drago
cene devize. V izvozu je najbolj 
zastopan rezan les, saj nanj od
padeta dve tretjini celotnega 
izvoza surovin.

Na seji so dalje poudarili, da je 
osnovni interes Jugoslavije, da se 
izvažajo končni izdelki in to je 
treba spodbujati, ne pa, kot do
slej, izvoz tistih, ki vsebujejo 
najmanjšo količino dela.

Zaradi pomanjkanja celuloz
nega lesa se je znašla proizvod
nja celuloze in papirja v težav
nem položaju. »Natronka« v 
Maglaju dela s 86-odstotnimi 
zmogljivostmi. Če kmalu ne 
bodo zagotovljene surovine 
(zdaj jih v velikih količinah izva
žamo) grozi nevarnost, da bodo 
proizvodnjo ustavili. Edini izhod 
je videti v dohodkovnem pove
zovanju, s čimer bi se zmanjšal 
izvoz.

Na seji so poudarili, da je treba 
v prihodnjem obdobju težiti k 
čim večji zamenjavi uvoza z do
mačo proizvodnjo, kjer je to le 
mogoče. Nujno je tudi, da bi bili 
vsi prihodnji planski dokumenti 
stabilizacijski. Odgovornejše 
ravnanje vsakega posameznika 
in odprava še zmeraj navzoče 
uravnilovke bi v številnih organi
zacijah pripeljala do krepitve 
stabilizacijskih tokov.

Biljana Špasak

Predsedstvo sveta Zveze sindikatov Srbije o SIS v 
materialni proizvodnji

Dosti še manjka 
do vsebine

Predsedstvo sveta Zveze 
sindikatov Srbije je na zadnji seji 
obravnavalo nekatera vprašanja 
organiziranja in delovanja sa
moupravnih interesnih skupnosti 
materialne proizvodnje: SIS
gozdarstva, železniškega in PTT 
prometa, cestnega gospodarstva, 
vodnega gospodarstva, elektro
gospodarstva, geoloških razi
skav in komunalnih dejavnosti.

Na seji so poudarili, da so 
dobre rezultate dosegli pri spre
jemanju temeljnih samouprav
nih aktov, v izbiri in konstituira
nju delegacij in samoupravnih 
organov. Združevanje sredstev 
in dela pa je šele na začetku. Sa
moupravne interesne skupnosti 
materialne proizvodnje niso ne
posredno sodelovale v samou
pravnem načrtovanju in usklaje
vanju potreb, ker so bile usta
novljene šele po sprejetju teko
čih srednjeročnih načrtov.

Do konca septembra lani je 
bilo v Srbiji ustanovljenih 63 re
gionalnih skupnosti, medtem ko 
je v družbenih dejavnostih nji
hovo število znatno večje. Sicer 
pa je v delu interesnih skupnosti 
materialne proizvodnje precej 
uniformiranosti.

Malo je kolektivov, so pouda
rili na seji ki so podpisali samou
pravne sporazume o ustanavlja
nju SIS, še manj pa je tistih, ki so 
sprejeli njihove delovne pro
grame, najmanj pa je tistih, ki so 
pripravljeni vložiti sredstva. V 
vsaki regiji je po več tisoč sub
jektov ustanavljanja, ki morajo 
podpisati ustrezni sporazum. V

samoupravni interesni skupnosti 
železniškega prometa je na pri
mer zajetih približno 10 tisoč 
subjektov, od tega 6 tisoč te
meljnih organizacij združenega 
dela, preostalo pa so krajevne 
skupnosti. Sporazum o ustanovi
tvi je podpisalo le 800 TOZD. V 
transportu blaga po železnici so
delujeta kragujevška Zastava in 
beograjski IMT z več kot 40 od
stotki. Na seji so menili, da bi 
število podpisnikov morali ome
jiti samo na tiste, ki v določenih 
skupnostih najbolj neposredno 
uresničujejo svoje interese.

Financiranje dela interesnih 
skupnosti še zmeraj ne temelji na 
združevanju dela in sredstev čla
nov, ampak izhaja predvsem iz 
predpisovanja raznih prispev
kov, davkov in različnih oblik 
nadomestila ter stopenj, ki jih 
predpišejo družbenopolitične 
skupnosti. Posamezne skupnosti 
si zagotovijo sredstva s pobira
njem prispevka, tako na primer 
skupnost za boj proti toči pri 
kmetijskih proizvajalcih.

Teh in podobnih anomalij do 
zdaj niso resno grajali. Tudi sin
dikat je slabo spremljal dejav
nost interesnih skupnosti mate
rialne proizvodnje. Na seji so 
sklenili, da ponujenega gradiva 
o prihodnjih nalogah, le-to je 
preveč posplošeno, ne sprejme
jo, ampak da se za eno prihod
njih sej pripravi drugo bolj kon
kretno gradivo. Sklenili so še, da 
je treba stanje preučiti v vsaki 
skupnosti posebej in nato spre
jeti konkretne naloge.

Gordana Šijakovič

Kaj smo storili, da bi bili v praksi uspešnejši?

Prepočasi se 
dogovarjamo...

Ko smo se izrekli za stabi
lizacijo, smo vsi vedeli, da smo 
se izrekli tudi za drugačno rav
nanje in da se bomo vsi morali 
nečemu odpovedati, kaj prelo
žiti za kasneje, globlje seči v 
žep. Zavedali smo se tudi tega, 
da ne greza to, da bo politika 
stabilizacije potekala samo v 
letu 1980, marveč da gre za ka
kovostno novo razmerje do go
spodarjenja in porabe družbe
nih sredstev, za razmerje, v ka
terem bo večja poraba lahko 
ustvarjena samo, če bo poprej 
ustvarjen višji dohodek.

S to opredelitvijo za stabili
zacijo smo spremljali in doča
kali resolucije o družbenoeko
nomskem razvoju države in 
vsake posamične republike in 
pokrajine. Vendar smo kmalu 
ugotovili, da ne vsebujejo pra
vih ukrepov, s katerimi bi lahko 
zagotovili, da bo vse, kar smo se 
glede stabilizacije in učinkovi
tejšega gospodarjenja dogovo
rili, v resnici tudi uresničeno.

O teh ukrepih, ki jih ni v re
solucijah in zato jih ne spreje
mamo kot celovite dokumente, 
se govori že nekaj mesecev, 
skoraj toliko časa, kolikor časa 
se razpravlja o samih planskih 
dokumentih. Vendar teh ukre
pov še ni, niti mesec potem, ko 
so bile resolucije sprejete v 
ustreznih skupščinskih telesih. 
Ko o tem postavimo vprašanje, 
je najpogostejši odgovor ta, da 
gre za dogovarjanje in usklaje
vanje med posameznimi repu
blikami in pokrajinama ali pa 
za razpravi, ki o tem poteka v 
gospodarskih organizacijah in

j grupacijah, družbenopolitičnih 
j organizacijah.

j Ko traja to dolgo dogovarja- 
| nje, pa življenje teče naprej, 
j Minil je že precejšen del leta in 

še precej časa bo poteklo, ko 
bodo sprejeti pričakovani 
ukrepi. Le-ti pa bodo takrat 
manj učinkoviti, kot smo na za
četku pričakovali. V nekaterih 
bilancah bodo gotovo manjkala 
sredstva, ki bi se zdaj že morala 
zlivati kot rezultat ukrepov, ki 
pa so za zdaj samo načrtovani.

Vendar to ni vse. Pogosto je 
od tega nevarnejše to, da zme
raj nekaj čakamo in če se kaj 
slučajno zve, potem to povzroči 
precejšnjo nervozo na blagov
nem in denarnem tržišču, na 
področju investicij in tako 
dalje, ali pa celo motnje na tr
žišču, ko gre za potrošniške do
brine ali blago, do katerega 
kupec pride, z odrekanjem. Ko 
zaradi tega občani in delovni 
ljudje včasih tudi reagirajo na 
način, ki je pravzaprav povsem 
naraven v takšnih razmerah, pa 
ni redek primer, da takšnemu 
ravnanju pripišemo tudi pov
sem neprimerne etikete, da mu 
damo drugo razsežnost, ki pa z 
ničemer podobnim nima prave 
zveze.

Vsi ti razlogi so toliko po
membni, da moramo postaviti 
vprašanje, zakaj se tako dolgo 
in neučinkovito dogovarjamo 
celo takrat, ko gre za jasen pro
blem ter za znan in splošno 
sprejemljiv cilj, ki ga moramo 
doseči.

Karmelo Vlahov

Varčevanje je le eden prispevkov k stabilizaciji Predsedstvo sveta Zveze sindikatov Kosova

»Podedovanje« obveznosti Gibanja v mejah možnega
Navkljub pomembnim go

spodarskim rezultatom, ki smo 
jih dosčgii lani, pa smo v to leto 
prenesli vrsto »podedovanih« 
obveznosti. Politika gospodarske 
stabilizacije mora zagotoviti ure
sničevanje številnih nalog, 
predvsem pa je treba zaustaviti 
negativne tokove — visoko stop
njo inflacije in velik primanjkljaj 
v plačilni bilanci.

Lani je, med drugim, prišlo do 
neekonomičnega trošenja sred
stev — zlasti negospodarskih in
vesticij, kar je povzročilo nizko 
akumulativnost gospodarstva. 
Resolucija o politiki gospodar
skega in družbenega razvoja za 
letos predvideva bolj umirjeno 
porabo, na področju investicij pa 
bo zaustavljena graditev objek
tov, ki smo jih šele začeli graditi, 
če seveda ne gre za objekte po
sebnega družbenega pomena.

Zvezni izvršni svet je pripravil 
besedilo zakona o začasni prepo
vedi financiranja negospodar
skih in neproizvodnih investicij v 
tem letu. Zakon bo kmalu spre
jet. Z n jim je predvideno zmanj
šanje vlaganj v objekte za pro
dajo blaga, izvzemši trgovine v 
novih naseljih. Predvideno je 
tudi, da bi začasno ustavili na
ložbe v graditev poslovnih 
zgradb, za katere je sicer treba 
zagotoviti stoodstotno udeležbo. 
Destimulirane bodo tudi investi

cije za proizvodne objekte, kate
rih proizvodnja temelji na uvo
ženih surovinah.

V nasprotju s tem pa s števil
nimi ukrepi zakon spodbuja gra
ditev objektov posebnega po
mena, katerih proizvodnja je 
namenjena izvozu ali pa nado
mestilu uvoženih surovin. Pod 
strogo restrikcijo bo tudi gradi
tev objektov, ki so potrebni 
družbenopolitičnim skupnostim 
in organizacijam, samoupravnim 
interesnim skupnostim, bankam, 
zbornicam, združenjem. Izjema 
so objekti za potrebe splošne 
ljudske obrambe in družbene 
samozaščite, primarnega zdrav
stvenega varstva prebivalstva, 
šole, vzgojnovarstvene ustanove.

ški za reprezentanco so bili v 
enakem obdobju večji za 13 %. 
Za intelektualne storitve in po
godbe o delu je bilo v devetih 
mesecih lani izplačanih skoraj 23 
milijard dinarjev. Zakon predvi
deva, da bi avtorski honorarji v 
tem letu ostali na lanski ravni.

Namen zakonov je ustvariti 
ugodnejše možnosti za izvajanje 
politike gospodarske stabilizaci
je. Zvezni izvršni svet je pripravil 
sistem ukrepov, ki naj prispevajo 
k povečanju akumulativne spo
sobnosti gospodarstva, da bi bilo 
le-to pripravljeno, da bi lažje 
preneslo vse pretrese na doma
čem in tujem tržišču, da jih ne bi 
avtomatično vgrajevali v višje 
cene, ampak premagali z lastnimi 
silami.

V procesu usklajevanja je tudi 
besedilo zakona o začasni prepo
vedi razpolaganja z delom druž
benih sredstev za izplačilo dnev
nic za službena potovanja in stro
škov prevoza na potovanjih, za ! 
reprezentanco, plačilo intelek
tualnih storitev in avtorskih ho
norarjev.

Masa sredstev za dnevnice bo 
lahko večja samo za 10 odstot
kov. V devetih mesecih prejš
njega leta smo v ta namen pora
bili 17,6 milijard dinarjev, to pa 
je za 30 % več kot leto prej. Stro-

Tudi do teh vprašanj se bodo v 
teh dneh opredeljevali naši sin
dikati.

Gordana Šijakovič

V uresničevanju nalog, ki 
bodo določene do konca januar
ja, bodo še posebej upoštevali to, 
da je leto 1980 zadnje v uresni
čevanju sedanjega srednjeroč
nega načrta. To so poudarili na 
seji predsedstva Zveze sindika
tov Kosova, na kateri so govorili 
o družbenem dogovoru, samou
pravnih sporazumih in pravilni
kih, ki urejajo pridobivanje, raz
porejanje in delitev dohodka 
Le-ti morajo biti pravzaprav us
klajeni z resolucijo o razvoju po
krajine v tem letii. Zato bo pri
hodnja dejavnost Zveze sindika
tov Kosova predvsem usmerjena 
k nadaljnjemu večanju rasti in
dustrijske proizvodnje in pove
čanju storilnosti, dograjevanju 
načel pridobivanja in delitve do
hodka ter krepitve svobodne 
menjave dela. Poglavitno je, da 
se v tem zadnjem letu uresniče
vanja srednjeročnega načrta za
gotovi hitrejša rast materialne 
osnove združenega dela, obenem 
pa mora biti naraščanje osebnih 
dohodkov neposredno povezano 
z večanjem storilnosti. Po
membno mesto bo imelo tudi 
nadaljnje uveljavljanje načela 
delitve po delu in rezultatih dela. 
Da bi to dosegli pa je potrebno,

da se občinski sveti in pokrajin
ski odbori sindikata še bolj nepo
sredno angažirajo za večje vklju
čevanje delavcev v procese 
obravnavanja in ocenjevanja re
zultatov dela in odločanja o do
hodku in celotni reprodukciji, 
doseženi v temeljni organizaciji 
združenega dela. Prav zato je 
treba vse akcije v tem letu predv
sem izvajati v osnovnih organi
zacijah zveze sindikatov.

S svojo nadaljnjo dejavnostjo 
bo zveza sindikatov močno pri
spevala k zagotavljanju hitrejše 
rasti materialne osnove združe
nega dela in uresničevanju ukre
pov gospodarske stabilizacije. V 
razpravi so posebej poudarili, da 
je treba naraščanje osebnih do
hodkov v tem letu neposredno 
povezati z naraščanjem proi
zvodnje in storilnosti in da je 
treba vse oblike porabe omejiti v 
realne okvire. Naraščanje oseb
nih dohodkov v negospodarskih 
dejavnostih ne more biti izven 
okvirov ustvarjenega dohodka v 
gospodarstvu. Priporočili so tudi, 
da bi letos osebni dohodki naraš
čali počasneje kot pa dohodek ih 
storilnost in prav zato je po
trebno osebne dohodke povezati 
z delovnimi rezultati. Ta in druga

vprašanja, ki so povezana z na
raščanjem proizvodnje, bi bila 
velik prispevek k stabilizaciji in 
omejitvi porabe.

Na seji so še opozorili na nepo
sredne naloge, ki terjajo hitrejše 
vključevanje v reševanje nekate
rih vprašanj. Sklenili so, da je 
treba takoj popraviti dodatek k 
družbenemu dogovoru o prido
bivanju, razporejanju in delitvi 
dohodka in sredstev za osebne 
dohodke, ki bi veljal za to leto. 
Vzporedno s tem je treba dopol
niti samoupravne sporazume in 
pravilnike, s katerimi so urejena 
ta vprašanja V delovnih in te
meljnih organizacijah združe
nega de]a kot tudi v družbenih 
dejavnostih in samoupravnih in
teresnih skupnostih. Poglavitni 
cilj te akcije je predvsem, da se 
dogovori, samouprayni spora
zumi in pravilniki uskladijo z za
htevami, ki izhajajo iz resolucije 
za letos, obenem pa določijo 
najbolj prikladne rešitve, ki 
bodo zagotovile hitrejšo rast do
hodka, popolno odvisnost oseb
nih dohodkov od doseženih re
zultatov in omejitev vseh oblik 
porabe v okvire ustvarjenega 
dohodka in storilnosti.

Tomislav Kadič
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EM Hidromontaža vse uspešnejša na tujih trgih

Novi posli v tujini

V času, ko je zaradi neu
godne deviznoplačilne bilance 
izvoz vse pomembnejši, v resolu
ciji za letošnje leto je celo na 
prvem mestu, je kolektiv EM — 
Hidromontaže po še nedokon
čanih podatkih v minulem letu 
dosegel kar 20 milijonov dolar
jev izvoza. Vsakoletni porast 
izvoza je v Hidromontaži višji, 
kot ga opredeljujejo resolucije, 
zato je kolektiv v zadnjih nekaj 
letih postal ob uspehih na doma
čem tržišču izredno devizno akti
ven. Sicer pa tudi v domovini de
lavci Hidromontaže opravljajo 
izredno zahtevna montažna dela 
uvozne opreme in opreme, ki jo 
izdelamo doma po mednarodnih 
tehnoloških postopkih.

V hudi mednarodni konku
renci na svetovnem trgu, ki se 
nagiba v recesijo, je Hidromon
taži uspelo dobiti več novih po
slov, kar je vsekakor dokaz 
izredne konkurenčnosti in kvali
tetnega izvajanja investicijskih 
del. Tako priznanje si je Hidro
montaža pridobila z večletnim 
uspešnim in pravočasnim izpol
njevanjem pogodb in zahtev in
vestitorjev. Delavci Hidromon
taže na gradbiščih v tujini se na
mreč dobro zavedajo, da bodo 
dobili nove posle v tujini le z 
izredno kvalitetnim in pravoča
sno opravljenim delom. Vsaka 
nova pogodba v tujini je pravza
prav obenem tudi novo priznanje 
za uspešno opravljeno delo.

V Nemški demokratični repu
bliki bo Hidromontaža v fe
bruarju pričela z montažnimi deli 
na novem objektu kemične indu
strije v kraju Schwedt ob poljski 
meji. Na tem novem vzhodno
nemškem industrijskem gigantu 
Hidromontaža sodeluje preko 
poslovne skupnosti Rudis — in-

ženering z glavnim izvajalcem 
del japonsko firmo Toyo Engi- 
neering Corporation. Delavci 
Hidromontaže bodo montirali 
predvsem merilno regulacijsko 
opremo, okoli 1500 kilometrov 
raznih cevi in kablov, 14000 raz
nih instrumentov in okoli 1000 
ton raznih konstrukcij. Dodatno 
pa bodo delavci Hidromontaže 
vgradili še dva japonska proce
sna računalnika z vso pripada
jočo opremo. V petnajstih mese
cih bi naj okoli 300 delavcev Hi
dromontaže opravilo vsa pogod
beno dogovorjena dela, seveda v 
obojestransko zadovoljstvo.

V minulem letu je Hidromon
taža v Nemški demokratični re
publiki podpisala še eno pogod
bo, prav tako preko Rudis inže- 
neringa, tokrat z berlinsko firmo 
Limex. S to pogodbo je Hidro
montaža postala edini izvajalec 
cevne montaže na termoelek
trarni Janschwalde, kjer so de
lavci Hidromontaže že opravljali 
montažna dela. Skupina po
prečno 50 monterjev bo morala 
zmontirati 755 ton zelo zahtevne 
cevne montaže pod izredno stro
gimi tehničnimi pogoji in kontro
lo. Vrednost teh del je predvi
dena v višini 1 milijona obraču- 
naskih dolarjev.

Na gradbišča v Vzhodno Nem
čijo naši delavci radi odhajajo, 
saj imajo ob primernem oseb
nem dohodku zagotovljen tudi 
zelo visok družbeni standard. Na 
večjih gradbiščih organizirajo 
investitorji celo internacionalni 
klub, v katerem lahko delavci v 
prostem času razvijajo razne kul- 
turnoustvarjalne dejavnosti.

Z novo pogodbo bo Hidro
montaža nadaljevala z deli tudi 
na petrokemijskem kompleksu

Ras Lanuf v Libiji, kjer je sredi 
puščave že opravljala montažo 
dveh plinskih turbin po 25MW 
in montažo daljnovoda v dolžini 
9 kilometrov. Hidromontaža je 
ta dela opravljala v sodelovanju z 
zahodnonemško firmo AEG 
Kanis iz Essna, s katero sodeluje 
že vrsto let. Novo podizvajalsko 
pogodbo je Hidromontaža pod
pisala z italijansko firmo Bosco 
Industrie meccaniche in sicer za 
dela na strojni, elektro in instru- 
mentacijski montaži treh enot 
desolinalizacije in pomožne 
opreme. Dela, ki bi jih naj kon
čali že v štirih mesecih, bo oprav
ljala skupina 30 monterjev.

Na tem petrokemijskem kom
pleksu se je Hidromontaža poja
vila že v sami začetni fazi, kar ji 
vsekakor omogoča izredno kon
kurenčno sodelovanje pri vseh 
nadaljnjih fazah izgradnje. Prav 
zaradi pričakovanih novih del je 
Hidromontaža posvetila izredno 
pozornost organizaciji gradbišča 
in naselju. Zaradi težkih delov
nih pogojev v sami puščavi je bilo 
namreč treba poskrbeti za vse od 
elektrike preko lastnih agregatov 
do preskrbe vode in hrane, ki ju 
vozijo iz bližnje vasi, oddaljene 
sto kilometrov. V vročem puš
čavskem pesku so se izredno 
dobro izkazali aklimatizirani 
kontejnerji Avtoradgone, ki za
gotavljajo primerne bivalne po
goje.

»Plete« se še nekaj večjih po
nudb in v Hidromontaži se boji
jo, da vseh niti ne bodo mogli 
sami izpolniti, saj je pomanjka
nje strokovno usposobljenih 
monterjev in varilcev veliko, pa 
čeprav so osebni dohodki v tujini 
primerno visoki.

J. Šaler

Velenjski ukrepi za uresničevanje nalog iz resolucije 1980

Naloga: povečati dohodek

Izvršni svet skupščine ob
čine Velenje je te dni sprejel več 
ukrepov, da bi zagotovil kar naj
bolj dosledno in učinkovito izva
janje nalog, ki izhajajo iz resolu
cije o politiki izvajanja družbe
nega plana občine Velenje ter 
SR Slovenije v letošnjem letu. 
Med ukrepi so še posebej pou
darjene stabilizacijske naloge. 
Osnovno vodilo v Šaleški dolini 
je in ostaja: povečati dohodek 
ter porabo uskladiti z rezultati 
gospodarjenja.

Vsem samoupravnim organi
zacijam in skupnostim je velenj
ski občinski izvršni svet naročil, 
da pripravijo programe varčeva
nja in sprejmejo ukrepe za 
zmanjšanje poslovnih stroškov, 
smotrnejšo uporabo energije, 
večje izkoriščanje delovnega 
časa, večjo disciplino, smotr
nejšo uporabo sredstev ter kar 
največje izkoriščanje drugih no
tranjih rezerv. Izvršni svet bo po
slej sprotno preverjal uresniče
vanje resolucijskih nalog. Proti 
tistim samoupravnim organizaci
jam in skupnostim, ki bodo kršile 
dogovorjene usmeritve, bo pred
lagal ukrepe družbenega varstva 
samoupravnih pravic in druž
bene lastnine. -

V vseh samoupravnih organi
zacijah in skupnostih naj bi ne

mudoma izdelali zaposlitvene bi
lance, da bi lahko skupnost za 
zaposlovanje uresničila kon
kretne naloge na področju ka
drovske politike, se pravi zago
tovila intenzivno in racionalno 
zaposlovanje. Vso pozornost 
bodo namenili tudi zagotavljanju 
dogovorjenih minimalnih stan
dardov za zaposlene delavce.

Ker bo denarja za vse načrto
vane investicije premalo, bo 
treba čimprej izoblikovati dogo
vor o vrstnem redu gospodarskih 
in negospodarskih investicij. 
Prednost naj bi imele v tem letu 
investicije, ki bodo zagotavljale 
povečanje izvoza, ki bodo omo
gočile nadpoprečno povečanje 
dohodka, ki bodo povečale eko
nomičnost in rentabilnost go
spodarjenja oziroma programi, 
ki bodo temeljili na združevanju 
dela in sredstev.

Vse organizacije združenega 
dela morajo vnesti v planske do
kumente za letošnje leto dogo
vorjene usmeritve na področju 
ustvarjanja in razporejanja do
hodka in čistega dohodka.

Izvršni svet skupščine občine 
Velenje bo skupaj s samou
pravno stanovanjsko skupnost
jo, stavbnozemljiško skupnostjo 
ter komunalno interesno skup
nostjo storil vse, da bo pravi čas 
pripravljena urbanistična in

izvedbena dokumentacija za 
gradbena zemljišča za leto 1980 
in prihodnje srednjeročno ob
dobje.

Sicer naj med nalogami, ki si 
jih je zastavil velenjski izvršni 
svet, omenimo še nekatere: sku
paj z rudarsko elektro-energet- 
skim kombinatom Velenje si bo 
prizadeval, da bodo v investicije 
za postavitev novih proizvodnih 
zmogljivosti velenjskega premo
govnika vključena tudi sredstva 
za stanovanjsko-komunalno iz
gradnjo ter za izgradnjo objek
tov družbenega standarda. 
Spremljal bo uresničevanje sta
lišč občinske skupščine o pove
zovanju organizacij združenega 
dela posebnega družbenega po
mena (Komunalni center, To
plovod, Dom) ter strokovnih 
služb samoupravnih interesnih 
skupnosti. Pospešil bo akcijo za 
reorganizacijo upravnih orga
nov, spremljal in usmerjal pa bo 
še oblikovanje usmeritev in 
smeri usmerjenega izobraževa
nja v Šaleški dolini. Skupaj s 
skupnostjo za zaposlovanje pa 
bodo pripravili posvet o kadrov
ski politiki in zaposlovanju, da bi 
bili novi srednjeročni programi 
razvoja, kar zadeva to področje, 
kar najbolje pripravljeni.

M. Lipovšek

Komentatorjev stolpec

»Paket« ukrepov preslab 
za dolgoročne rešitve

Izvaža tisti, ki mora. Ta logika je široko za
jela naše proizvodne organizacije in se pojavlja 
kot resna zavora za uresničevanje načrtovanega 
povečanja izvoza v tem letu. Izvažati mora tisti, 
ki nujno potrebuje devize za nakup surovin in 
opreme — da potem vse to pretežno proda na 
domačem tržišču. Tako rekoč skoraj vse, kar 
proizvedemo, porabimo doma.

Gospodarstveniki soglasno zatrjujejo, da 
naša država ima kaj izvažati in to zna tudi poče
ti. Po tej strani torej ne bo posebej težko prodati 
letos v tujini blaga in storitve v vrednosti 7,5 mi
lijard dolarjev, kar je za milijardo več kot smo 
ustvarili lani. Resnejša težava je v tem, da se 
mnogim proizvajalcem izvoz ne izplača. Izva
žajo po svetovnih cenah, z izgubami, izvozne 
pogodbe sklepajo samo do meje, ki pokrivajo 
potrebe po devizah in ne ogrožajo kolektiva, da 
bi prišel v izgubo.

Svet naših cen ne priznava. Ta cena je rezultat 
naše nižje storilnosti, velike obremenjenosti za
radi odplačila zgrajenih zmogljivosti, cena je 
obremenjena z izločanjem za splošno porabo in 
številnimi našimi specifičnostmi, ki tudi moder- 
neje opremljenemu kolektivu ne omogočajo, da 
bi se vklopil v svetovno delitev dela.

Izvoz se pravzaprav ne izplača predvsem zato, 
ker je razmeroma lahko najti domačega kupca. 
Stanje hranilnih vlog priča o solidni kupni moči. 
Domači plačnik je v stanju sprejeti tudi višjo 
ceno kot jo tujina priznava.

Splošna stabilizacija, pod katero razumemo
v

tudi zmanjšanje vseh oblik porabe, bo neizo
gibno prisilila proizvajalce, da se bodo bolj 
usmerili k tujemu partnerju. Gledano kratko
ročno pa izvoz terja spodbudo. Gospodarstve
niki pričakujejo določene ukrepe in to »v pake
tu« in ne posamične, ki bi spodbujali kolektive, 
ki državi prinašajo devize. Podpredsednik zvez
nega izvršnega sveta Branislav Ikonič je te dni v 
pogovoru z urednikom Tanjuga izjavil, da 
zvezni izvršni svet in zvezni organi pripravljajo 
ukrepe za spodbujanje izvoza; iz podatkov, ki 
jih je v tem pogovoru povedal, pa je razvidno, 
kako daleč smo do tega, da bi bili sami sebi do
volj.

Država je z velikanskim spletom niti pove
zana s svetovnim gospodarstvom. Velik del 
proizvodnih zmogljivosti, zgrajenih konec 
60. in v začetku 70. let temelji na uvoženih 
surovinah. To moramo pokriti z izvozom. To 
so tisti proizvajalci, ki morajo izvažati. Mo
rajo, ker so vezani na uvoz, ki ga je samo posto
poma mogoče zmanjševati z uporabo domačih 
surovin. Ni nobenega dvoma, da bodo imeli ti 
kolektivi pri izvajanju stabilizacijskih ukrepov 
precejšnje težave.

Vendar pa tudi »en paket«, pa če je še tako 
spodbujevalen, ne more nadomestiti potrebe, 
da združeno delo nastopa na svetovnem tržišču 
enotno, dohodkovno povezano in pripravljeno, 
da skupaj nosi tveganje manjšega dohodka, ki 
ga ustvari na tujem tržišču.

M. Kolarov
j

Avtomobilska industrija misli samo nase?

Neskladje ovira razvoj

Jugoslovanski proizvajalci 
motornih vozil, zlasti tisti, ki 
proizvajajo osebna vozila, so za 
letošnje leto ponovno napove
dali tako visoko proizvodnjo, da 
se je v isti sapi pri njih samih po
javila bojazen, da vseh vozil na 
domačem trgu ne bodo mogli 
prodati. Ker prodajajo izdelana 
vozila v tujino v bolj simboličnih 
količinah, je jasno, da so se po
novno odločali preveč velikopo
tezno. Še bolj nerodno je to, da 
so se dogovarjali predvsem o ko
ličinah vozil, o tem, ali koope
ranti lahko sledijo njihovim za
htevam, pa so, kot kaže, razmiš
ljali bolj malo. Avtomobilska in
dustrija je namreč (ne samo pri 
nas) odvisna od velikega števila 
kooperantov, saj ji v poprečju 
najmanj polovico vseh potrebnih 
sestavnih delov izdelajo druge 
delovne organizacije.

O tem, kakšno je sodelovanje 
med proizvajalci avtomobilov in 
njihovimi kooperanti, smo se

pred časom pogovarjali z Vacla
vom Vrabičem generalnim di
rektorjem SOZD AGIS iz Ptuja 
in njegovimi sodelavci. SOZD 
AGIS je eden največjih koope
rantov slovenske in tudi jugoslo
vanske industrije motornih vozil.

»Tako imenovani finalisti 
redno pozabljajo na kooperante, 
ko kujejo načrte o povečanju 
proizvodnje«, nam je v uvodu 
dejal direktor Vaclav Vrabič. 
Zavoljo tega imajo v naši TOZD 
Tovarna avtomobilske opreme 
Ptuj, TAP, redne težave.«

»Naš razvoj vseskozi zaostaja 
za razvojem avtomobilske indu
strije, tako da nismo niti dovolj 
moderno opremljeni za proi
zvodnjo, kakršno danes zahte
vajo finalisti in njihovi tuji part
nerji, in tudi nimamo dovolj ve
likih proizvodnih zmogljivosti«, 
je povedal Emerik Weigl, direk
tor TOZD TAP. »Od tod izvira
jo mnoge, ne samo naše, pač pa tu
di finalistove težave, kot so pre-

PRAVKAR IZŠLO!
V družboslovni zbirki založbe Delavska enotnost je izšla 
knjiga:

Stevan Bezdanov:

ZDRUŽENO DELO 
IN IZOBRAŽEVANJE

Knjiga predstavlja aktualen prispevek k razvoju samoupravne 
teorije vzgoje in izobraževanja ter k uresničevanju ustavne 
zasnove združenega dela na področju vzgoje in izobraževanja 
Cena 190 din.

Knjigo lahko naročite na naslov TOZD Delavska enotnost, 
Ljubljana, Dalmatinova 4, oz. kupite v naši knjigarni na Tav
čarjevi 5 v Ljubljani.

V________ ______________________J

draga in pogosto premalo kako
vostna proizvodnja sestavnih 
delov, tu se porajajo ozka grla v 
proizvodnji, premnogi zastoji v 
dobavah...«

Povrhu vsega bi se po mnenju 
sogovornikov iz SOZD AGIS fi
nalisti, tako tisti, ki izdelujejo 
gospodarska vozila, kot tisti, ki 
proizvajajo osebne avtomobile, 
lahko med seboj dogovorili o 
poenotenju proizvodnih stan
dardov za prenekatere dele vozil. 
Ker doslej takšni dogovori pravi
loma niso uspevali, je proizvod
nja sestavnih delov — ne samo v 
AGISU — drobnjakarska, malo
serijska, kar še kako poveča 
proizvodne stroške.

Problematično je tudi dogo
varjanje o sovlaganju: do sedaj 
ni bilo ne primerne »klime« za 
takšne dogovore, niti tako razvi
tih medsebojnih odnosov. V 
zadnjem času se sicer razmere 
izboljšujejo. Dokaz za to je prav 
gotovo sodelovanje med TAM in 
AGIS pri odpiranju ptujskega 
obrata TAM za proizvodnjo za
vornih bobnov, ki je začel z 
delom konec lanskega novem
bra. AGIS tu sicer ni finančno 
sodeloval, pač pa le po strokovni 
plati. Toda AGIS vlaga del svo
jih investicijskih sredstev v li
varno Belt v Črnomlju, TOZD 
TAM. Sam SOZD AGIS pa, kot 
so nam dejali, nima nikakršnih 
zahtevkov, da bi avtomobilska 
industrija vlagala v njegov ra
zvoj. Vsekakor pa bo tudi v tej 
smeri sodelovanje prej ali slej ' 
potrebno, kajti v AGIS zaosta
jajo pri uresničevanju razvojnih 
načrtov in tudi v letošnjem letu 
ne kaže, da bi jih uresničili v ce
loti. Tehnološko neskladje med 
kooperanti in finalisti pa kvari 
poslovne rezultate enim in dru
gim.

Boris Rugelj
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Izobraževanje ob delu na visokošolskih organizacijah

Študij ob delu narašča — 
problemi se kopičijo

Namen pisanja o »izobraže
vanju ob delu na visokošolskih 
organizacijah« v Delavski enot
nosti je predvsem v tem, da bi z 
uvajanjem USMERJENEGA 
IZOBRAŽEVANJA bolj kot 
doslej neposredno povezovali 
delo in izobraževanje. Menim, 
da je treba že uvodoma poudariti 
znano spoznanje: družbenoeko
nomski, kulturni in družbeni ra
zvoj nasploh je odvisen predv
sem od izobraženosti ljudi, ki 
morajo razumeti in spremljati 
hiter razvoj kulture, znanosti in 
tehnologije. Odtod izhaja, da 
izobraževanje zaposlenih delav
cev tudi v naši socialistični sa
moupravni družbi ni samo stvar 
posameznika, temveč zelo po
membna vzgojnoizobraževalna 
naloga celotne družbene skup
nosti.

Želim, da ta tekst sprejmejo 
bralci (t. j. kadrovske službe in 
posamezni zaposleni delavci) kot 
prispevek, ki naj bi jih seznanil z 
razmerami na področju izobra
ževanja ob delu. Znano je, da 
postaja to tista oblika usmerje
nega izobraževanja, s katero je in 
bo možno pridobivati določeno 
»strokovno izobrazbo«, predv
sem glede na kadrovske potrebe 
družbe. Torej, gre za družbeno 
skrb (normativno in dejansko), 
da bi imeli tudi zaposleni delavci 
pod enakimi pogoji (kot drugi 
udeleženci izobraževanja) take 
možnosti pridobivanja stro
kovne izobrazbe, ki je v interesu 
družbe in nagnjenju posamezni
ka. To neprecenljivo bistvo v si
stemu vzgojnoizobraževalnega 
preocesa pomeni največje pri
dobitve, saj vsako kvalitetno 
ZNANJE vedno bolj osvobaja 
človeka vsega tistega kar obre
menjuje NEZNANJE. Zaradi 
tega sem prepričan, da je najzna
čilnejše za SVOBODO človeka, 
da se v miru oblikuje v tisto 
osebnost, ki mu zagotavlja 
ustrezno zadovoljstvo v družbi.

Četrtina 
diplomantov 
ob delu

Od leta 1967 do leta 1977 
je na slovenskih visokošol
skih organizacijah diplomi
ralo 40.249 študentov, od 
tega 10.515 študentov, ki so 
študirali ob delu. Največ 
rednih študentov je diplomi
ralo leta 1977 (5.478 di
plomantov), med študenti 
študija ob delu pa je bilo 
največ diplomantov leta 

^ 1973 (doplomiralo 1,490). ^

Menim, da ne glede na pri
sotne motilne vplive »potrošni
ške mrzlice« lahko prav naš za
posleni delavec s kritičnim odno
som in polno družbeno odgovor- 
nostjo veliko prispeva pri na- 
daljnem razvoju proizvodnih 
odnosov in proizvajalnih sil. 
Vedno bolj odprta vrata visoko
šolskih organizacij omogočajo 
vsem zainteresiranim izobraže
vanje za DELO in SAMOU
PRAVLJANJE in sicer vsem ti
stim, ki se iz kakršnih koli razlo
gov ne morejo vključiti v t. i. 
REDNO izobraževanje.

Ob tem naj poudarim, da 
spremembe in razvoj družbe
noekonomskih in družbenopoli
tičnih odnosov zahtevajo tudi 
spremembe na področju izobra
ževanja. Od leta 1949 pa doslej 
je bila dana le formalna možnost 
izobraževanja ob delu (do leta 
1975 t. i. IZREDNEMU ŠTU
DIJU, po letu 1975 pa smo ga 
preimenovali v ŠTUDIJ OB 
DET rt) in to brez potrebne kon

kretne pomoči za njegovo izva
janje. Žato je temu študiju ob 
delu v enotnem sistemu usmer
jenega izobraževanja potrebna 
zakonska in materialna družbena 
opredelitev z vsemi pravicami in 
obveznostmi uporabnikov teh 
kadrov in izvajalcev izobraževa
nja. Kljub vsem nerešenim pro
blemom smo v zadnjih letih tudi 
pri študiju ob delu dosegli velike 
uspehe, ki bi bili prav gotovo še 
večji, če bi družbeno adekvatno 
obravnavali t. i REDNI ŠTUDIJ 
in ŠTUDIJ OB DELU. Na tem
področju izobraževanja zelo po
grešamo razvojne načrte in ka
drovske programe, ki bi lahko pri 
odgovorni kadrovski politiki ve
liko prispevali k premišljenemu 
poklicnemu in družbenemu 
usmerjanju v študij in zaposlo
vanje.

globljena možnost študija te
meljnih znanj oziroma spozna
vanje teoretičnega bistva. S ta
kimi razmerami ne moremo biti
zadovoljni, saj je znano, da je 
PRAKSA brez TEORIJE 
SLEPA in TEORIJA brez 
PRAKSE MRTVA. Iz tega izha
ja, da moramo doseči na poti 
demokratizacije in podružblja- 
nja celotnega izobraževanja 
ODGOVOREN ODNOS vseh
družbenih dejavnikov in udele
žencev izobraževalnega procesa, 
da bo tudi izobraževanje ob delu 
čimprej družbeno sprejeto in ve
rificirano. Na ta način bi med 
drugim dosegli »legalizacijo« 
izobraževanja ob delu in odpra
vili marsikje prisotno »ilegalno« 
vpisovanje in študiranje zapo
slenih delavcev.

Razen tega se ne moremo spri
----------------------------------------------------------------------------------------- ^

V 10 letih potrojen študij ob delu

V študijskem letu 1967 do 1968 je bilo vpisanih na vseh slo
venskih visokošolskih organizacijah 15.688 študentov, od tega 
8258 za študij ob delu.

V študijskem letu 1977 do 1978 je bilo vpisanih na vseh slo
venskih visokošolskih organizacijah 2.9.941 študentov, od tega 
za študij ob delu 10.111 študentov.

Primerjava kaže, da seje ob nekaj manj kot enkratnem pove
čanju vseh študentov v teh dveh primerjalnih letih število študen
tov študija ob delu potrojilo.

v__ ____________________ _______ J
Izkušnje kažejo, da vemo kaj 

vse moramo narediti za izvajanje 
REDNEGA izobraževanja (t. j. 
mladine, ki ni zaposlena). Toda, 
kaj bi morali zagotoviti tudi za 
ŠTUDIJ OB DELU, do tega 
vprašanja se obnašamo, kot da 
res ne vemo odgovora. Zato se 
žal pogosto dogaja, da ta študij 
životari kot samorastnik in je 
njegov obstoj (ponekod tudi ra
zvoj) odvisen predvsem od po
sluha posamezne visokošolske 
organizacije in nekaterih drugih 
organizacij združenega dela.

Za polnopravno »legali
zacijo« študija obdelu

V dosedanji praksi se še vedno 
dogaja, da nekateri POJMU
JEJO študij ob delu kot dopol
nilno izobraževanje za poklic, 
ponekod pa kot IZREDNI 
STUDU, ki bi ga lahko opredelili 
takole: »Izredni študij« je
izredni predvsem zato, ker v 
njega vlagajo pedagoški delavci 
in študenti (poleg svojega red
nega opravljanja del in nalog) 
IZREDNO VELIKE NAPO
RE, ali pa »izredni študij« je 
izredni verjetno zato, ker za 
njega IZREDNO SLABO 
SKRBIJO izvajalci izobraževa
nja in uporabniki teh kadrov. 
Prepričani smo, da za razvoj štu
dija ob delu NE USTREZA no
bena od opisanih opredelitev; 
pravilna je lahko le tista druž
bena opredelitev, ki bo zagotav
ljala načelno enako kvaliteto 
družbene skrbi, izvajanja izobra
ževanja in pridobljenega znanja 
(morda celo višjo) kot smo to na
vajeni pri t. i. rednem študiju. 
Torej, gledano dolgoročno bi 
moral študij ob delu zagotavljati 
kvalitetno rast splošne in stro
kovne izobrazbe vseh delovnih 
ljudi za poznejše opravljanje 
kreativnih strokovnih del in sa
moupravnih dolžnosti. Ob tem, 
ko se soočamo z dvema študije
ma, REDNIM in OB DELU, ni 
težko ugotoviti, da prvemu po
gosto manjka strokovni stik z 
druženo prakso, drugemu pa po

jazniti z dejstvom, da se ti delavci 
s hkratnim delom 42 ur na teden 
in na nekaterih visokošolskih or
ganizacijah s 16 ur pouka na 
teden čezmerno fizično in umsko 
utrujajo in zato zelo težko dose
gajo polni učinek pri delu v de
lovni organizaciji ter pri študiju, 
čeprav vlagajo maksimalne na
pore. Pri upoštevanju BIO mož
nosti in sposobnosti bi v bodoče 
kazalo iskati take rešitve izobra
ževanja ob delu, da bi imel 
ŠTUDENT DELAVEC npr. 
takle delovni čas: v delovni orga
nizaciji bi opravljal svoja dela in 
naloge recimo 4 do 5 ur, preostali 
čas svojega delovnega dne bi 
namenil študiju. Takšna kombi
nacija dela in študija bi omogoči
la, da bi študij postal sestavni del 
delavčeve redne obveznosti in 
tako bi se zanimanje (v organizi
rani obliki) za izobraževanje ob 
delu in iz dela povečalo. Obenem 
bi imel delavec praktično vsak 
dan čas tudi za opravljanje štu
dijskih obveznosti. Zavedamo 
se, da taka razmišljanja zahte
vajo vrsto vzporednih rešitev, ki 
jih ni mogoče urediti čez noč, 
vendar nakazano pot je mogoče 
odpreti. Skratka, sistemski ra
zvoj izobraževanja ob delu bo 
zahteval tudi ustrezne rešitve, 
kako organizirati in izvajati to 
obliko izobraževanja.

Položaj ŠTUDENTA-DE- 
LAVCA je treba obravnavati iz 
dveh vidikov in sicer: kako se 
vključuje v študij in samouprav
ljanje na visokošolski organiza
ciji in kako opravlja svoje de
lovne ter samoupravne obvezno
sti v delovni organizaciji. Pri tem 
ugotavljamo, da je večina teh 
študentov v času študija zelo pri
zadevna, kar je tudi eden izmed 
razlogov, da z njimi radi delajo 
pedagoški delavci. Hkrati pa vlo
žen trud študentov in učiteljev ne 
zaostaja, saj ti dosegajo sora
zmerno dobre študijske uspehe. 
Povrh tega lahko predstavlja ta 
oblika študija aktivno sodelova
nje z združenim delom ves čas 
študija in še posebej pri izdelavi 
seminarskih ter diplomskih 
nalog, ki izhajajo in se vračajo v 
prakso za realizacijo razvojnih in 
delovnih načrtov.

Družbeno neugoden 
trend usmeritev

Od 3.258 študentov, ki so 
leta 1967 do 1968 študirali 
ob delu, jih je bilo največ 
vpisanih na družboslovne 
vede (2.398) na tehnične 
vede 65 7, na kmetijske, me
dicinske in prirodoslovno 
matematične pa 203.

V študijskem letu 1977 do 
1978jeza študij ob delu bilo 
vpisanih na družbene vede 
7.697študentov, na tehnične 
1.914 in na ostale 518 štu- 

, dentov.
'--------- ---------------- -----------S

Poseben problem pri študentih 
ob delu predstavlja t. i. »BEG iz 
proizvodnih v neproizvodne po
klice«. Ta pojav, ki je v zadn#em 
času zelo žgoč in množičen, za
hteva neodložljive sistemske re
šitve v naši družbi, da ne bodo 
vrednoteni le poklici s formalno 
izobrazbo, ampak poleg tega tudi 
rezultati dela, s katerimi ustvar
jamo večjo rast družbenega pro
dukta.

Zaradi družbeno neenakega 
obravnavanja REDNEGA in 
ŠTUDIJA OB DELU pa ta del 
razširjene dejavnosti izobraže
vanja ob delu povzroča na vseh 
visokošolskih organizacijah pre
cejšne kadrovske, prostorske, 
socialne in finančne težave, ki jih 
vedno težje rešujemo, ker število 
študentov raste, medtem ko se 
drugi nerešeni problemi kopiči
jo-

Za nadaljnje uresničevanje 
izobraževanja ob delu moramo 
nujno urediti, da bo postal ta 
študij enakovreden in enakopra
ven drugim oblikam, RED
NEMU izobraževanju. V ta 
namen je treba normativno akti
virati POSEBNE IZOBRAŽE
VALNE SKUPNOSTI ter preko 
njih izpostaviti neoposredno 
menjavo dela med visokošol
skimi organizacijami in drugimi < 
deli združenega dela. Le na ta 
način lahko pričakujemo, da 
bomo še naprej razvijali izobra
ževanje ob delu, ki mora postati 
pomembna oblika študija v 
enotnem sistemu usmerjenega 
izobraževanja.
Franc Cvetaš, predsednik komi
sije za študij ob delu Univerze 
Edvarda Kardelja v Liubljani

Slovenska pesem
.. Vedno sem bil prijatelj takih prireditev,« je na VI. pevskem ta

boru v Šentvidu pri Stični leta 1975, čigar pokrovitelj je bil, dejal Ed
vard Kardelj. »Ne samo zato, ker sem tudi sam rad pel in še zdaj rad 
pojem, če imam le priložnost, ampak predvsem zavoljo dveh razlogov. 
Prvič se mi zdi, da je kultura slehernega naroda prevsem kultura vsa
kega človeka tega naroda; ni kultura samo v sprejemanju kulturnih 
vrednost, ampak predvsem v ustvarjanju teh vrednost; in zborovska 
pesem je prav tista oblika kulturnega ustvarjanja, ki lahko zajema naj
več ljudi. Ta zborovska pesem bi morala znova postati glavni vir za 
usposabljanje ljudi in kadrov na vseh področjih našega glasbenega živ
ljenja. Kadrov ni mogoče dobiti samo s šolami. Glavno sredstvo, da 
pridemo do kadrov v glasbi in v glasbenih ustanovah, je prav v angaži
ranju najširših plasti. In pri tem so zbori pomembno sredstvo. Veseli me 
zato, da je zborovska pesem na Slovenskem spet dobila tisto mesto, ki 
ga je imela nekdaj in ki ga mora imeti v kulturi slovenskega naroda.

Ljudska pesem vedno povezuje narode po vsem svetu, saj je najele- 
mentarnejši izraz duše, načina življenja in teženj vsakega ljudstva. Pri 
velikih narodih se je ta elementarna vloga ljudske pesmi sicer prej izgu
bila kot pri malih narodih, ki so se morali boriti za svoj obstoj. Za nas 
Slovence je bila pesem še posebej orožje boja za nacionalni obstoj in v 
tem je tudi njena nezadržana emocionalna moč povezovanja med ljud
mi...«

Edvard Kardelj

Žgoča tema izobraževanja

r 'N
Iz podatkov, ki jih je objavil septembra lani Zavod SRS za sta

tistiko, je razvidno, da se delež učiteljev in znanstvenih sodelav
cev, ki na srednjih, višjih in visokih šolah v Sloveniji delajo po 
pogodbi o delu (zunanji, honorarni delavci) v zadnjih treh šol
skih letih sicer ne narašča, celo rahlo upada. Toda še vedno je 
njihov delež v šolskem letu 1979—-80 izredno velik: na vseh 
srednjih šolah dela po pogodbi o delu kar 3984 (44,2 odstotka) 
od vseh 9024 učiteljev, na višjih in visokih šolah dela po pogodbi 
o delu 280 učiteljev (17 odstotkov) od vseh 1650 učiteljev, od 
skupno 908 znanstvenih delavcev na visokih šolah pa dela po 
pogodbi o delu 99 znanstvenih sodelavcev (10,9 odstotka).

V ______________________ ____________ __________

Te podatke objavljamo tokrat 
zato, ker iz republiškega sveta 
ZSS prihaja opozorilo, da bo v 
Sloveniji prišlo do težav na po
dročju vzgoje in izobraževanja, 
če bi se brez upoštevanja izjem 
izvajal 4. člen zveznega zakona, 
ki se pripravlja, zakona o začasni 
prepovedi razpolaganja z delom 
družbenih sredstev za izplačeva
nje dnevnic za službena potova
nja, izdatkov za reprezentanco, 
izdatkov za avtorske honorarje, 
izdatkov iz intelektualne usluge 
in izdatkov na osnovi pogodb o 
delu v 1980. letu. Ta 4. člen na
mreč določa, da lahko organiza
cije združenega dela in drugi ko
ristniki družbenih sredstev za iz
plačevanje izdatkov za intelek
tualne. usluge in izdatke na 
osnovi pogodb o delu v letu

1980, razpolagajo le z 80 od
stotki sredstev, ugotovljenih v 
zaključnih računih za leto 1979.

V sindikatih opozarjajo, da na 
področju srednjega in visokega 
šolskega izobraževanja precej
šen delež vzgojnoizobraževalnih 
programov izvajajo zunanji so
delavci po pogodbi o delu, da je 
sicer težko natančno oceniti ko
likšen del programov izvajajo 
prav ti delavci, po približni oceni 
Izobraževalne skupnosti Slove
nije pa gre v srednjem izobraže
vanju za okoli 14 odstotkov vseh 
programov. Seveda je še bolj kri
tično na področju izobraževanja 
odraslih, kjer zunanji sodelavci 
opravljajo pretežni del vzgojnoi
zobraževalnih programov, na 
primer pri delavskih univerzah. 
Z zmanjševanjem sredstev za

delo po pogodbi je zato v drugem 
polletju letošnjega šolskega leta 
vprašljiva izvedba programov, ki 
jih izvajajo zunanji sodelavci. 
Znano pa je, da bo prehod na 
usmerjeno izobraževanje v je
seni 1980. leta terjal še večji 
delež zunanjih sodelavcev, saj je 
po približni oseni za izvajanje 
skupne vzgojnoizobraževalne 
osnove, za poučevanje osnov 
tehnike in proizvodnje ter za od
pravo periodičnega pouka v do
sedanjih poklicnih šolah po
trebnih okrog 100Q novih sode
lavcev in učiteljev. Spričo tega bi 
predvidene omejitve izdatkov za 
delo po pogodbi resno orgozile 
izvajanje vzgojnoizobraževalnih 
programov v 1. letniku usmerje
nega izobraževanja v SR Slove
niji.

Pomanjkanje pedagoškega 
kadra v SR Sloveniji je vsekakor 
specifičen problem, saj se v dru
gih republikah pojavlja celo 
višek učiteljev in zato tam posle
dic take omejitve ne bi občutili. 
Zato so v sindikatih predlagali, 
naj bi ta problem še proučila Re
publiški komite za vzgojo in izo
braževanje in seveda Izobraže
valna skupnost Slovenije, da bi 
na podlagi utemeljevanja izjeme 
pravočasno oblikovali amandma 
na besedilo 4. člena predlaga
nega zakona.
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V Gorenju so v letu 1979 priredili 101 akcijo —Sodelovalo nad 1500 delavcev

Pokal Gorenja za športnike 
Galvanike

Komisija za šport in rekrea
cijo pri tovarniški konferenci 
osnovnih organizacij sindikata je 
te dni priredila zaključno slove
snost delavskih športnih iger za 
pokal Gorenja v letu 1979. Na 
zaključku so delavci — športniki 
prejeli zaslužena priznanja za 
aktivnost v preteklem letu, v ka
terem so priredili 101 akcijo z 
nad 1500 udeleženci. Razvese
ljivo je, da se za šport in rekrea- ' 
cijo ogreva v kolektivu vse več 
sodelavk in tudi starejših delav
cev.

Lani so tekmovali delavci Go
renja v 14 tekmovalnih panogah, 
največ zanimanja pa je bilo za 
smučanje in mali nogomet. Po
zornost so posvetili tudi planin
stvu, nekatera redka športna sre
čanja pa so postala že tradicio
nalna — kot na primer lov na ve
liko in malo ribo.

V tekmovanju za pokal Gore
nja so ocenjevali organizatorji 
množičnost in dosežen uspeh 
ekip TOZD in služb. Med žen
skami so bile najbolj uspešne de
lavke TOZD Galvanika, ki so 
osvojile pokal s 109 točkami. 
Sledijo: Štedilniki 74, Plastika 
64, Pralna tehnika 50, Kuhalni 
aparati 44, Promet 36, Hladinla 
tehnika 29, DSSS 27, SOZD 22 ' 
in Gostinska enota 15. V posa
meznih panogah so prvo mesto in 
pokale osvojili: Galvanika v atle
tiki in plavanju, Plastika in Ku
halni aparati v badmingtonu, 
Promet v namiznem tenisu, 
DSSS v smučanju, Kuhalni apa
rati v kegljanju, Hladilna tehnika

v odbojki, Štedilniki v rokometu, 
Plastika v krosu in Gostinska 
enota v streljanju. Ženske so 
tekmovale tudi v konkurenci nad 
30 let, najboljše pa so bile de
lavke TOZD Galvanika, ki so 
osvojile pokale v atletiki, strelja
nju, namiznem tenisu in rokome
tu.
• Moške ekipe so se pomerile v 
14 disciplinah, ločeno v treh sta
rostnih skupinah. Tudi med mo
škimi je zmaga pripadla TOZD 
Galvanika s 152 točkami. Na 
drugo mesto so se uvrstili delavci 
DSSS s 127, na tretje pa oro
djarji s 93 točkami.: Sledijo:

Vzdrževanje 75, Sevis 67, Šte
dilniki 63, Avtopark 62, Elek
tronika 51, Plastika 50, Pohištvo 
48, Pralna tehnika 47, Kuhalni 
aparati 39, RKS 30, Hladilna 
tehnika 26, Promet 19, SOZD 
17, Zamrzovalniki 15 in Emba- 
lažnica 11.

Med dobitnik: pokalov v po
sameznih zvrsteh so: Galvanika v 
plavanju, odbojki, lovu na malo 
ribo in krosu (moške ekipe do 30 
let), v streljanju (ekipi od 30 do 
40 let in nad 40 let), ter atletiki 
(moški nad 40 let); DSSS v bad- 
mingotnu, kegljanju; Avtopark v 
atletiki, Orodjarna v atletiki in

namiznem tenisu; Vzdrževanje v 
smučanju, rokometu, lovu na ve
liko ribo in sankanju; Elektro
nika v malem nogometu; RKS v 
atletiki in namiznem tenisu; 
Hladilna tehnika pa v nogometu 
(moški nad 40 let).

Ob pristotnosti predstavnikov 
sindikata in vodstva delovne or
ganizacije Gorenje TGO, Vele
nje, ki šo zaslužnim športnikom 
predali priznanja, je prireditev 
sicer lepo uspela, vendar organi
zatorji niso bili zadovoljni z ude
ležbo.

Hinko Jerčič

Vloga jugoslovanskih predstavnikov na IV. evropski športni konferenci

Svet hoče telesno kulturo 
dostopno vsakomur !

Vloga neuvrščene, samou
pravne socialisfične Jugoslavije v 
mnogih mednarodnih organiza
cijah je dobro znana, morda pa je 
manj znana širši javnosti dejav
nost Jugoslavije v mednarodnih 
športnih organizacijah na ravni 
sveta, Evrope, Sredozemlja ali 
Balkana. Ne glede na to ali gre za 
mednarodni olimpijski komite, 
za svet za telesno kulturo pri 
UNESCO, združenje nacional
nih olimpijskih komitejev Evro
pe, združenje strokovnih šport
nih zvez, komite sredozemskih 
iger ali kako drugo organizacijo 
ali institucijo — je Jugoslavije 
prek svojih članov teh teles ali 
delegatov v ospredju delovanja 
za korenite spremembe v teh or
ganizacijah in s tem tudi v sve
tovnem ali evropskem športnem 
življenju. Konzervativizem glede 
na sestavo vodstvenih teles ali 
vsebino in oblike dela je značilen 
še vedno za veliko število teh or
ganizacij in zato je omenjena po
zitivna dejavnost Jugoslavije še 
kako pomembna. Jugoslavija je 
bila v vrsti teh organizacij pred
lagatelj zelo konkretnih sklepov 
v zvezi z raznimi najbolj negativ
nimi pojavi v športnem svetu kot 
so denimo rasno in vsa druga ra
zlikovanja, neenakopravnost ve
likega števila držav v teh organi
zacijah z različnim številom 
predstavnikov v vodilnih telesih 
pa tudi različnim številom glasov

pri glasovanjih, zaprto in zato 
večkrat nedemokratično delova
nje vodilnih teles teh organizacij 
in še številna druga vroča, odprta 
vprašanja sodobnega športa ozi
roma telesne kulture. Tudi to, da 
se mnoge od teh organizacij uk
varjajo le s tekmovalnim špor
tom na visoki ravni govori o nji
hovi enostranosti in včasih kaj 
majhnem vplivu na razvoj take 
telesne kulture kot jo v besedah 
vendarle hoče ves svet — telesne 
kulture dostopne vsakomur.

Vrsta naših športnih delavcev 
kot Bakrač, Takač, Ercegan, Ve- 
Ijič, Lambaša, Andrejevič, Dou- 
gan, Luxa, Stankovič/ob njih pa 
še mnogi drugi, ni le na odgovor
nih položajih v raznih medna
rodnih organizacijah, ampak je 
poznana po svojem konstruktiv
nem delovanju v smislu že ome
njenih načel enakosti, sodelova
nja in demokratičnosti. Vsi ti de
lavci so športni ambasadorji Ju
goslavije, ki prenašajo naše po
glede na sodoben svet, sodob
nega človeka, ki se ukvarja tudi z 
mnogimi športnimi dejavnostmi 
zaradi razvedrila in dobrega po
čutja, mnogi pa seveda tudi tek
mujejo. Vztrajno delovanje 
takih ljudi je že počasi in zanes
ljivo, ob sodelovanju z enako mi
slečimi in hotečimi, pričelo roditi 
sadove s spreminjanjem ome
njenih »zaprtih klubov«, često 
tudi na gosto zasedenimi z vla

darji, plemiči in bogataši, v bolj 
odprte, demokratične športne 
tribune z vse drugačnimi dolgo
ročnimi cilji kot pa so organiza
cije raznih olimpijskih iger, sve
tovnih ali evropskih prvenstev.

Tudi na IV. evropski športni 
konferenci je bila vloga naših 
predstavnikov izredno po
membna, če ne celo odločilna za 
nekatera načelna stališča v 
osnovni listini konference in nje
nem sklepnem dokumentu. 
Vodja naše delegacije Milan Er
cegan je kar petkrat razpravljal v 
plenumu, kar je bilo že samo po 
sebi nenavadno, toda potrebno, 
da je konferenca nazadnje skle
nila svoje delo na najboljši možni 
način. Naši predstavniki so se z 
argumentirano besedo borili 
proti konstitucionalizaciji konfe
rence z uvedbo izvršilnega odbo
ra, ki bi imel med zasedanji kon
ference vsaki dve leti razmeroma 
velike pristojnosti, saj bi zastopal 
evropski šport v raznih dogovar
janjih z drugimi dejavniki med
narodnega športa, razen tega pa 
je bilo predlagano večinsko od
ločanje v konferenci in njenih te
lesih, kar je na prvi pogled logič
no, toda pomeni silovit korak 
nazaj od doslej uporabljenega 
načela popolne soglasnosti — 
konsensa. Delovati v takem ok
viru je včasih težko, potrebne so 
dolge razprave in prepričevanja, 
toda v končni posledici je sogla

snost taka prednost pred dikta
turo večine, da je treba ta, na 
videz formalni, v resnici pa glo
boko vsebinski sklep, toplo poz
draviti in si ga zaželeti še v marsi
katerem mednarodnem telesu po 
vzorcu vrhunske konference 
neuvrščenih, ki je kongres ohra
nila kljub poskusom, da ga tudi 
tam zamenja glasovanje.

Jugoslovanska delegacija je s 
tem uspešno nadaljevala delo 
svojih predhodnic na prvih treh 
konferencah in prav prijetno se 
je počutil človek v Berchtes- 
gadnu kot Jugoslovan, saj je ve
lika večina udeležencev konfe
rence z velikimi simpatijami 
sprejela napore naše delegacije 
za uspešno delo konference.. 
Niso nas motile nekatere izjave, 
tudi v razpravi, da nekatere dele
gacije zavirajo delo konference, 
mišljena je bila tudi naša, češ da 
smo v pripravljalnem obdobju 
pristali na drugačne listine kot pa 
jih zagovarjamo sedaj. Kmalu pa 
je bilo vsakomur, kdor je to le 
hotel razumeti, jasno, da gredo 
jugoslovanska prizadevanja v 
zelo premi črti od prve do četrte 
konference in v veliko zado
voljstvo nam, majhni skupini Ju
goslovanov v Berchtesgadnu, je 
bilo, da so naša stališča v celoti 
našla mesto tudi v obeh že ome
njenih listinah konference.

Marko Rožman
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Koliko damo oziroma ne damo Slovenci 
za rekreacijsko smučanje (I.)

Smučanje - naš 
narodni šport?

Slovenci radi poudarja
mo, da je smučanje naš na
rodni šport. Kdaj, predvsem 
pa zakaj smo začeli tako tesno 
povezovati rekreacijo na 
snegu z narodom, nihče ne ve. 
Verjetno zato, ker je pri nas 
pač veliko prijateljev smuča
nja, ker vse bolj cvete trgo
vina s smučarsko opremo in 
ne navsezadnje, ker so na 
naših smučarskih žičnicah iz 
leta v leto daljše vrste.

Pa vendarle, če že govori
mo, da je smučanje v Slove
niji narodni šport: koliko Slo
vencev pa sploh smuča? Sto, 
dvesto tisoč, morda celo tristo 
tisoč? Kdo ve?

Naj kar takoj odgovorimo 
na zastavljeno vprašanje ozi
roma pojasnimo, da v Sloveiji 
ne kod drugod teh podatkov 
preprosto ni! Res, ni jih in jih 
doslej tudi nikoli še ni bilo. 
Vsaj pribiližno natančnih ne, 
takšnih, kakršne bi si želeli. 
Ostane nam torej le ugibanje 
oziroma možnost približnega 
sklepanja.

V slovenskih časopisih za
sledimo, da smuča v naši ožji 
domovini blizu 200 tisoč 
ljudi. Na Zavodu za statistiko 
v Ljubljani nam tega podatka 
niso mogli potrditi, pa tudi 
zanikali ga niso. O zimski re
kreaciji imajo tam le malo 
številk. Pred dvema letoma so 
anketirali 309 delovnih orga
nizacij in ugotovili, da je smu
čanje med delovnimi ljudmi v 
zimskih mesecih rekreacija 
številka ena. Nekaj več kot 
440 tisoč zaposlenih je na
mreč v letu dni posvetilo re
kreacijskemu smučanju 137 
tisoč ur, tekom na smučeh 22 
tisoč, sankanju 833 in smu
čarskim skokom le 45 ur. Ra
zlike so torej na moč zgovor
ne. Govore odločno v prid 
smučanju, vendar je to tudi 
vse.

Tudi na Smučarski zvezi 
Slovenije bolj malo vedo o 
rekrativnem smučanju. Pravi
jo, da imamo v Sloveniji ve
liko smučarjev, iz leta v leto 
več, na vprašanje, koliko ljudi 
smuča pri nas, pa nam niso 
znali odgovoriti. Pa ne le na 
Smučarski zvezi Slovenije, 
tudi drugod, kjer se poklicno 
ukvarjajo izključno z organi
zacijo športnega življenja ob
čanov, so nam na zastavljeno 
vprašanje le zmigovali z ra
meni. Celo telesnokulturne 
skupnosti niti približno ne 
vedo, koliko Slovencev se uk
varja s svojim »narodnim« 
športom.

Ob tem, ko smo iskali od
govor na zastavljeno vpraša
nje, smo seveda pogledali tudi 
znano raziskavo prof. dr. Kre- 
šimira Petroviča »Športno- 
rekreativna dejavnost Slo
vencev 76«. Raziskava port- 
juje, da šteje smučanje med 
najbolj priljubljene športno- 
rekreativne panoge Sloven
cev, ne pove pa, koliko ljudi 
pri nas smuča. Sicer pa je 
omenjena vzorčna raziskava 
zajela le polnoletne občane, 
zaradi česar si z njenimi ugo
tovitvami v našem primeru 
res nismo mogli kdo ve kako 
pomagati.

Ker so »življenjsko« zain
teresirani, kot temu pravimo, 
za naše smučarje proizvajalci 
smučarske opreme, smo se 
.oklenili še zadnje »rešilne 
bilke«. Za mnenje smo po
prosili torej še predstavnike 
tovarne Elan. No, tudi v tem

primeru so nam postregli le s 
približnimi ocenami. Povedali 
so nam, da po njihovem mne
nju smuča v Jugoslaviji blizu 
300 tisoč ljudi, od tega kakih 
200 tisoč v Sloveniji. Po
dobno razmerje velja tudi za 
število prodanih parov smuči: 
tovarna proda letno v Jugo
slaviji približno J50 tisoč 
parov smuči, od tega dve tret
jini v Sloveniji.

Lahko torej po vsem tem 
govorimo, da je Smučanje v 
Sloveniji naš narodni šport? 
Glede na to, da ne razpola
gamo s potrebnimi podatki in 
da le sklepamo o številu smu
čarjev, po sodbi večine jih naj 
bi bilo blizu 10 odstotkov 
prebivalstva, je odgovor se
veda stvar osebne presoje. Bi
stveno pa je, da se pri nas uk
varja s to mikavno in zdravo 
zimsko rekreacijo zares ve
liko ljudi in da to število iz leta 
v leto narašča.

In ta ugotovitev je po svoje 
na moč razveseljiva. Ljudje, 
tudi taki že nekoliko v letih, ki 
doslej v življenju niso imeli 
pravih možnosti športnega 
razvedrila, se množično odlo
čajo za rekreacijo na snegu, 
predvsem za smučanje in teke 
na smučeh. In, čeprav je smu
čanje ena od najdražjih re
kreacij in je zanj potrebno 
zares globoko seči v žep, se 
vse več ljudi odpoveduje mar
sičemu v zamenjavo za nekaj 
dni prijetne smuke. Iz leta v 
leto več ljudi odhaja na 
smuko tudi v inozemstvo, kjer 
so cene storitvam še precej 
bolj zasoljene kot pn aas. 
Toda, pravijo mnogi, za 
dobro smuko, ki je pri nas ni, 
se splača veliko plačati. Banaj 
stane kar hoče, samo »da se 
človek nasmuča kolikor si 
želi!

Vse to ugotavljamo pri nas 
že vrsto let. Ugotavljamo, da 
se z zimsko rekreacijo uk
varja veliko število ljudi in da 
to število nenehno narašča. 
Ugotavljamo, da je smučanje 
eden izmed najbolj zdravih in 
vsestransko pirmernih špor
tov za delovne ljudi in za našo 
mladino, zato to zvrst rekrea
cije tudi spodbujamo in pod
piramo. Vendar, žal in naj
večkrat le z besedami. Res, 
mačehovsko se vedemo do 
svojega »narodnega« športa, 
saj ie ponudba slovenskih 
smučišč v primerjavi s pov
praševanjem vse bolj skro
mna. Smučarjev je vse več, 
žičnic in vsega, kar sodi poleg, 
pa imamo toliko kot pred leti, 
čeprav smo že takrat ugotav
ljali, da zaostajamo, da mo
ramo za zimsko rekreacijo 
storiti nekaj več. Ne le z bese
dami temveč tudi z dejanji.

Pa kljub vsemu danes ugo
tavljamo, da s potrebno zim
sko ponudbo zaostajamo še 
bolj kot pred časom, kar se 
nam krepko maščuje. Četr
tina slovenskih smučarjev že 
odhaja na zimsko rekreacijo v 
zamejstvo in z vsakim posa
meznikom vred tudi prepolne 
denarnice dragocenih deviz, 
ki nam jih doma na slehernem 
koraku tako izrazito primanj
kuje. Pa nič, kljub vsemu nič! 
Premišljujemo, da bi obdav
čili potovanja v inozemstvo, 
presneto malo pa se pogovar
jamo o tem, kako bi odstranili 
vzroke za množičen beg na 
tuja smučišča.

Andrej Ulaga
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Slovensko narodno gledališče na osvobojenem ozemlju (VI.)

Narod, ki se bori enako odločno s puško 
kot s knjigo v roki, ne more biti premagan

Po slavnostnih govorih tovarišev Josipa Vidmar
ja, predsednika IOOF, dr. Kržišnika, člana 
NKOJ-a, gen. por. Jaka Avšiča, nam. kom NOV in 
POS, captaina Goodwina, zastopnika angl-ameri- 
ške vojne misije in zastopnika sovjetske vojne mi
sije polkovnika Patrahaljceva je stekel program na 
razširjenem, na obeh straneh portala v dvorano po
daljšanem odru. Prireditev sta napovedovala kar 
dva napovedovalca, Majda Pobovišek in Milan 
Košak, besedilo zanju pa je sestavil Vitomil Zupan.

Pesmi in prozo slovenskih avtorjev je pripravil 
Jože Tiran, recitirali pa so Jože Tiran, Vladoša Sim
čič, Iztok Tusulin, Ivanka Mežanova, Pavlinca Miil- 
lerjeva in Sonja Nagelschmidtova.

Okrožna skupina SNG je skupaj z Oficirsko šolo 
pripravila zborne recitacije.

Recitirali so še Nace Simončič, Micka Vrščajeva, 
Dušan Mevlja, Dragica Ahačičeva in Vanja Turk.

Pevski solisti so bili: Nada Stritar, Vanda Ziher
lova, Vanja Turk in Jože Tiran.

Peli so pevski zbori: zbor pionirjev pod vodstvom 
D. Korošca, zbor mladink, oficirske šole in okrožne 
skupine pod vodstvom Cirila Cvetka.

Zapele so fanfare godbenikov Glavnega štaba 
pod vodstvom Bojana Adamiča.

Plesne točke je z okrožno skupino pripravil Šte
fan Suhi, vaje z orožjem pa Oficirska šola.

Slavnosna akademija je bila v Črnomlju 29. apri
la, 30, aprila in 2. maja 1944.

O tej črnomaljski prireditvi je poročal vsem Slo
vencem tudi Slovenski poročevalec že 11. maja 
1944:

»V slovesnem razpoloženju, primernem narod
nemu prazniku kot ga nima zasužnjena Evropa, se 
je vršila akademija v proslavo triletnice OF v umet
niško okrašeni dvorani.

Pred graditelji nove slovenske oblasti, zastopniki 
NKOJ in SNOS ter zavezniškimi vojaškimi odpo
slanstvi se je razvijal program, ki ga je zasnovalo 
naše osrednje gledališče.

Slavnostni govor je imel predsednik IO OF Josip 
Vidmar, ki je razgrnil pred poslušalce kulturno 
pomembnost Osvobodilne fronte. OF je ustvarila 
novega slovenskega človeka. Iz naroda hlapcev in 
uradnikov je ustvarila narod borcev z živo borbeno 
narodno zavestjo, v narod brez nekdanjega čustva 
manjvrednosti, v narod, ki prevzema že državniške 
posle.

Za govorom tov. dr. Kržišnika, ki je kot član 
NKOJ poudaril veliko poslanstvo OF v slovenskem 
in jugoslovanskem življenju, je general-poročnik 
Jaka Avšič sporočil pozdrave naše vojske in izrekel 
njeno voljo, da še močneje in odločneje bije doma
čega in tujega sovražnika. Šef anglo-ameriškega 
vojaškega odposlanstva kapetan Goodvvin je česti- [ 
tal k enotnosti slovenskega naroda, ki jo je ustvarila 
OF in k borbenosti njene vojske, ki bo ob sodelo
vanju z zavezniškimi armadami priborila zmago. 
Sovjetski zastopnik polkovnik Patrahaljcev je zatr
dil, kako se slovenski narod ni dal ne uničiti, ne ku
piti, temveč se že tri leta bori proti fašističnemu na
silju, a njegovi voditelji so ljudje, ki z njimi doma 
trpe in se bore in ne tisti, ki v tujini čakajo na svojo 
vrnitev. Sovražnik je prišel do svoje zadnje postaje, 
do groba, ki si ga je skopal sam. Vanj ga bo strmo
glavila zmaga vseh zaveznikov, poroštvo zmage pa 
so Churchill, Roosevelt in Stalin. Po govorih je Slo
vensko narodno gledališče izvedlo pisano repor
tažno dramsko sliko, podajajočo presek skozi na
rodno rast in borbo slovenskih množic zadnjih let«.

Da, pomlad in praznik in trajanje bojev. In če
prav so še vedno regljale strojnice in so temnila 
nebo sovražnikova letala, je v svojem srcu prazno
val sleherni zavedni Slovenec ob čudovitem ob
čutku skorajšnje dokončne zmage in svobode za 
vse Slovence in Jugoslovane, ob slutnji miru za ves 
svet.

Večno pomanjkanje
Aprila je bila še ena prireditev, manjša sicer kot 

obe proslavi ob triletnici OF, a vendarle. Bila je 
slovesna prireditev za novo izvoljene člane krajev
nih narodno-osvobodilnih odborov v Beli krajini. 
Na sporedu je bila zborna recitacija, recitacije, 
petje solistke in zbora, ples, po odmoru pa še pro
pagandna enodejanka Vita Zupana »Tri zaostale 
ure«.

Recitacije je pripravil Jože Tiran, recitiral pa je 
France Presetnik in zborna grupa, pevske točke je 
pripravila Nada Stritar in jih sama tudi zapela, za
plesal je Štefan Suhi, za zbor je pripravil pesmi 
Drago Korošec, pel pa je zbor pionirjev. Tri zao
stale ure je režiral Milan Košak in tudi zasedba vlog 
je bila tista iz 11. aprila. Oder je tudi tokrat opremil 
akademski slikar Drago Vidmar.

Ob vseh teh številnih praznovanjih, ob katerih se 
je zavest o vojni umikala veselim prividom, poroje
nim iz večne želje in tistim, ki so zaživeli z odra, je 
čas, ne meneč se za ljudi in, njihova hrepenenja, 
dalje vrtel svoj ples smrti, glasno, srhljivo in straš
no.

Anton Pavlovič Čehov: Snubač: Uprizoritev SNG, 
Semič, 25. junija 1944. Ivan Vasiljevič Lomov: Jože 
Gale; Natalija Stepanovna: Vida Levstikova

Spet je bila v nevarnosti svoboda Bele krajine. Z 
vseh strani se je nagnetla sodrga, domača in tuja z 
nečloveško lakoto po krvi, pozabljajoč, da so lju
dje.

Toda po osmih dneh bojev so naši borci pod vod
stvom tovariša Franceta Rozmana-Staneta spet 
slavili zmago. Bela krajina je bila in je ostala svo
bodna.

Po vseh teh dneh je bila pomlad še lepša, še vred
nejša, bolj polna življenja. Naši gledališčniki pa so 
mirovali. Maja so pripravili eno samo prireditev. 
Imenovali so jo Cankarjevo proslavo.

Proslava je bila v Semiču, 14. maja 1944, pro
gram pa so sestavljala predvsem Cankarjeva dela, 
prizori iz njegove proze in dramatike, ki jih je med 
seboj vezalo besedilo napovedovalcev Vide Levsti
kove in Jožeta Galeta.

Program so izvajali tečajniki drugega odrskega 
tečaja, Stane Česnik, Ema Starčeva, Jože Gale, 
France Presetnik, Lojze Potokar in Vida Levstiko
va.

Recitacije in dramske prizore je pripravil Jože 
Gale, pevske točke pa Janez Kuhar.

Potem je bil na osvobojenem ozemlju dolg molk. 
Vzrok ni neznan: ni bilo dramskih tekstov.

Res, kar naprej in naprej česa niso imeli: igral
cev, odrske opreme, tekstov.

Igralski naraščaj so si vzgojili na tečajih in pr
votni ansambel se je povečal: Pavlinca Miiller, 
Nace Simončič, Draga Ahačič, Dušan Mevlja, 
Beba Černič, Vanja Turk. Majda Dobovišek, Berta 
Levstikova, Ivanka Mežanova, Slavko Tiran in 
Jože Bon.

Jože Bon ni bil gojenec niti prvega in ne drugega 
odrskega tečaja. Je pa prav v tem času prosil za 
sprejem v SNG in ravnatelj gledališča mu je 17. 
maja 1944 odgovoril:

»Danes sem poslal dopis na Okrožni odbor OF 
Novo mesto, v katerem sem naprosil omenjeni 
forum, da te pošljejo v SNG na nadal jevalni odrski 
tečaj, oziroma v Belokranjsko okrožno skupino 
SNG. S tem dopisom te pozivam, da pojdeš takoj 
na pot, kp urediš svoje odnose z okrožjem.«

Tako sta poslej na osvobojenem igrali kar dve 
igralski skupini, ena v Črnomlju in druga v Semiču.

Odrsko opremo so izdelovali s tolikšno iznajdlji
vostjo, da je bila vselej paša za oči.

Gledališki mizarje bil tovariš Alojzij Dernovšek, 
ki je bil na podlagi zdravniškega pregleda želi. de
cembra 1943 pri \V. SNOUB proglašen za nespo
sobnega za katerokoli udarno edinico. Zato je pri
šel h gledališču.

Pri gledališču pa je bil tudi premikač kulis in vse
lej je pomagal pri urejanju odra za predstave SNG 
in belokranjske skupine. Tovarišu Dernovšku je v 
prostih urah priskočil na pomoč tovariš Jože Jev
šek, ki je bil sicer uradno zaposlen kot modelni 
mizar v livarni.

»Tako sta bila ta tovariša stalno zaposlena celo 
prek običajnih urin tudi ob nedeljah, saj sta morala 
potovati v različne kraje svobodne Bele krajine, 
kjer je Belokranjska okrožna skupina prirejala šte
vilne predstave.

SNG je imelo še enega tovariša, kinooperaterja 
Urbana Horvata, invalida brez noge, ki je skrbel za 
električno razsvetljavo, a so jim že očitali po Čr
nomlju, da imajo kar štiri delavce. Prav zaradi tega 
je bil najbrž tov. Dernovšek v tem času dodeljen na 
novo delovno mesto k Partizanski straži. ,

Anton Pavlovič Čehov: Snubač. Uprizoritev SNG, 
25. junija 1944. Natalija Stepanovna: Vida Levsti
kova; Stepan Stepanovič Čubukov: Lojze Potokar; 
Ivan Vasiljevič Lomov: Jože Gale

Ravnatelj SNG je pisal v Glavni štab, da puste 
tov. Dernovška na delu v gledališču, »ker v Črnom
lju ni na razpolago nobenega drugega kvalificira
nega delavca, ki bi bil kakorkoli uporaben pri prire
janju odra in dvoran.« In tovariš Dernovšek je 
ostal.

Za šminke so pisali že januarja, da bi jih dobavili 
s Primorskega. Pa ni bilo nič. Potem še marca.

Kostume so izdelali doma. Najbolj imenitni so 
bili tisti za Sen kresne noči in Kar hočete, izdelani iz 
modre, rdeče in zelene svile zavezniških padal. Po
magali so si s papirjem, z našitki in trakovi. Porabili 
so prav vse, kar so imeli. Celo oblanci so bili imeni
ten material za učinkovito levjo lasuljo. (Glej skice 
kostumov).

S teksti, seve, je bilo drugače. Odlomki krajših 
proznih tekstov so se že našli, toda naši igralci željni 
igranja so premišl jevali o pravih dramskih tekstih, z 
vso širino in globino odrskega dogajanja. In takih 
tekstov seveda ni bilo.

Naši partizanski umetniki so že ustvarili nekaj 
krajših del: Jelenov žleb. Tri zaostale ure, s prvot
nim naslovom Tri stoječe ure, tekst, za katerega je 
pisalo vodstvo gledališča načelniku Propagandnega 
oddelka, da mora biti najkasneje do 27. marca že v 
njihovih rokah, ker so se volitve v narodnoosvobo
dilne odbore začele že 25. marca. Tekst je bil prav 
za ta čas nadvse primeren po svoji vsebini, žal pa 
tako nerodno obdelan, da je šele po dokaj nena
vadni usodi in temeljiti predelavi dobil dokončno 
obliko na črnomaljskih deskah. Istega dne je bila 
uprizorjena še druga propagandna enodejanka V. 
Zupana Punt, to je 11. aprila, zaigrali pa so jo te
čajniki prvega odrskega tečaja: Marjan Marinc kot 
oče, Berta Levstikova kot mati, Črt — Janez Pelko 
(Perovšek), Matej— Nace Simončič, Janko Mevlja 
Dušan in Ljerka-Beba Černičeva. Režiral je Jože 
Gale.

Punt je bil napisan za proslavo obletnice ustano
vitve Osvobodilne fronte, igrali pa so jo že 11. apri
la, kar nedvomno kaže na pomanjkanje odrskih
tekstov.

Zaigrana je bila še ena enodejanka, to je Borov 
skeč Ječa se je odprla, v režiji Jožeta Tirana, zai
grali pa so jo tečajniki: Glavina Slavka v vlogi 
Ljube, Mici Vrščajeva v vlogi Anke, Ivanka Meža
nova v vlogi Bariče, Dragica Ahačič je igrala vlogo 
Slavke, belogardist je bil Maks Nosan, partizan 
Milek Franci, Marjan pa Tancig Dušan.

To je bil tekst, za katerega je zapisal Boris Kidrič, 
da je »Srednja žalost!«

Tako je bilo s temi novimi teksti, ki so bili napi
sani za nove, za partizanske, borbene čase, da bi jih 
igralo partizansko gledališče. In igralo jih je, vse po 
vrsti.

Po vseh teh dneh je gledališče začelo znova pre
birati BorovoTežko uro, naposledpa so odločili, da 
je tudi uprizore.

Že marca pa je tudi Klopčič pisal, da prevaja Če
hova.

»Medveda prevajam in bo danes končan, jutri 
zjutraj pojde s pošto. Snubača sem že poslal in ste 
ga gotovo prejeli.«

Pismo je datirano z 22. marcem 1944, ni pa pov
sem sigurno, da je bil tekst naslednji dan že na poti 
v SNG, saj Klopčič pripominja:

»Tu imam namreč ogromno dela in sem že par 
večerov šel spat okrog polnoči kljub mrazu, ki se 
naseli zvečer kaj kmalu v mojo sobo. Razne drob- 
njarije in neprestane seje: oddelkove seje, partij
ske, pevska skušnja — pa spet kakšen gost, ki se za
klepeta celo uro, pa delo: prevajanje, pesmarica, 
skeči, članki za Partizana in Poročevalca. Nazadnje 
pa nimaš kaj posebnega pokazati, če te kdo pobara. 
Za par besed Čehova nisem povsem siguren, a poiš
čem v Črnomlju Mali slovar. Važne pa niso.«

Verjetno je in celo zelo možno, da se je Klopčiču 
prevajanje zavleklo, toda premiera Medveda in 
Snubača je vendarle bila, 25. junija 1944. Prva 
predstava enodejank je bila v Semiču, namenjena 
pa je bila predstavnikom oblasti in civilnemu prebi
valstvu. »

Režiral je Lojze Potokar, zasedba vlog pa je bila: 
Jelena Ivanovna Popova — Ema Starčeva, Grigorij 
Stepanovič Smirnov — France Presetnik in sluga 
Luka — Stane Česnik.

V Snubaču so igrali: Lojze Potokar vlogo Ste- 
pana Stepanoviča Čubukjova, Berta Levstikova 
vlogo Natalije Stepanovne, Jože Gale pa vlogo 
Ivana Vasiljeviča Lomova.

Prav s tako zasedbo so prišli tudi v svobodno 
Ljubljano. Iz tega časa obstaja tudi gledališki list, ki 
ga je tiskala tiskarna Makso Hrovatin v Ljubljani.

Kulise za to predstavo je izdelala ljubljanska ku
lisama po osnutkih inscenatorjev tov. inž. arh. 
Branka Simčiča in inž. arh. Filipa Kumbatoviča in 
so se polnoma ujemale z onimi iz Semiča.

2. junija 1945 so Ljubljančani videli popolno 
sliko semiške predstave. Kostumi šo bili še stari, iz
delani na osvobojenem ozemlju v krojaški delav
nici pod vodstvom Jožeta Novaka in Živke Jančeve.

(Nadaljevanje prihodnjič)

ZAVOD SR SLOVENIJE ZA DRUŽBENO PLANIRA
NJE je v sodelovanju z založnikom Delavsko enot
nostjo objavil v informativnem biltenu št. 11 -1 ad 979 
metodologijo za planiranje v družbenih dejavnostih:

Marko Selan

Planiranje v svobodni 
menjavi dela
Priročnih za poslovodne in strokovne 
delavce
Publikacija je pomemben strokovni pripomoček za 
nosilce družbenega planiranja v TOZD in SIS druž
benih dejavnosti pri pripravljanju in sprejemanju druž
benega plana za srednjeročno obdobje 1981—1985. 
Priporočamo jo zlasti izobraževalnim in vzgojnovarst- 
venim organizacijam, zdravstvenim organizacijam, 
kulturnim ustanovam, telesno-kulturnim organizaci
jam, raziskovalnim organizacijam, samoupravnim 
sKupnostim družbenih dejavnosti občin, regij in dru
gim.
Na voljo je omejeno število izvodov. 1. ponatis je v 
pripravi. Naročila pošljite do 24. januarja 1980. Cena: 

, 50 din.
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Kozerija

Zgodba o 
zarečenem kruhu

'N Humoreska
Iz ABC 
leksikona o
samoupravnem 7 • V • §
žMjenju vsi na smuči!
Tokrat
»A«

Ob koncu lanskega leta so 
Kovačevi na družinskem se
stanku sklenili, da se bodo letos 
stabilizacijsko obnašali, se pravi, 
da bodo povrnili dolg v banki in 
vsak dinar preudarno obrnili, 
s To pomeni.« ie dejal Miha ženi 
in hčerki, »da se bosta odslej 
oblačili v domačih trgovinah in 
ne na tujem.« »To pomeni,« je 
rekla mama Štefka, »da se boš ti 
odpovedal sanjam o novem av
tomobilu.« Hčerka Pika pa je 
molčala, ker spričo svojih rosnih 
devetih let še nima polnopravne 
družinske pravice. Vendar je 
prav ona nekaj dni kasneje pov
zročila družinski spor, ki je potr
dil staro resnico, da zarečenega 
kruha največ pojemo.

Tistega dne je Pika prinesla iz 
šole novico, da bodo vse njene 
najboljše prijateljice presmučale 
zimske počitnice na italijanskih 
smučiščih. In je predlagala, naj bi 
za kak mesec preložili začetek 
uresničevanja stabilizacijskih 
ukrepov. »Tja gredo vse družine, 
ki kaj dajo nase« je rekla, »in 
tudi tiste, ki imajo manjše do
hodke kot vidva.« In je še doda
la: »V Kranjsko goro pa gresta 
lahko kar sama.« In se je izkaza
lo, da je punca, ki resda nima še 
polnopravne družinske pravice, 
nhjbolj odločilen dejavnik v Ko
vačevi družini. Zaprla se je v

svojo sobo, odklonila kosilo in 
umolknila, in nobeno prepriče
vanje ni zaleglo. Proti večeru je 
mama popustila in podprla Piko, 
oče pa je trmasto vztrajal pri pr
votnem sklepu in ga ni hotel pre
ložiti. Zato je še mama umol
knila in se preselim v hčerino 
sobo.

Prihodnje dni so imeli Kova
čevi tihi teden in vse, kar so imeli 
povedati drug drugemu, so.pisali 
na listke. Končno je mama Štefka 
zapisala: »Ce ne gremo v Italijo, 
te s Piko zapustiva.« In oče Miha 
je kapituliral. Zbral je vse na
menske družinske sklade in jih 
pretopil v devize in onkraj meje 
kupil ženi in hčerki — kot 
spravno darilo — novo smučar
sko opremo, obleki, čevlje, 
smučke in vse, kar sodi zraven.

Včeraj so se Kovačevi vrnili z 
zimskih počitnic in ko so naredili 
obračun potnih stroškov, so ugo
tovili, da so porabili ves denar, s 
katerim so nameravali kupiti 
kurjavo in popraviti počitniško 
hišo, pa tudi tistega, ki so ga na
menili za poletni dopust. Zato so 
obnovili sklep o stabilizacijskem 
obnašanju in vnovič obljubili, da 
se bodo poboljšali. Vsak dober 
namen je namreč nekaj vreden, 
pa čeprav bo veljal le kratek čas. 
Do nove skušnjave.

Janez Voljč

Glas »A« v samou
pravnem življenju nikakor 
ni tako brez pomena, kakor 
bi lahko sodili na prvi po
gled. Največkrat ga sicer 
preslišimo, češ, saj sploh ne 
gre za nobeno besedo, kar 
je seveda res, teda pri teis 
pozabljamo na številne 
izrazne možnosti Aja, ki ni 
slučajno na prvem mestu v 
abecedi.

»A« največkrat slišimo v 
tistih ozdih in tozdih, kjer 
imajo izgubo. Točneje, sli
šimo ga takrat, ko delavci 
zvedo za izgubo. Način iz
govorjave Aja je odvisen od 
značaja, borbenosti in še 
kakšnih sorodnih sestavin. 
Po poročilu, ko se naposled 
razblinijo lepe sanje o 
uspešnem delu kolektiva, 
zaslišimo »A!« ali pa »A?« 
in nemalokrat tudi »a-a-a« 
z dokaj številnimi mož
nostmi za intonacijo v izgo
vorjavi.

»A« se tudi približno ne 
razburja nad tem, kako ga 
ta ali oni izgovarja. Nekaj 
povsem drugega je s sindi
kalnimi aktivisti, ki v kriz
nih položajih, kot izguba 
prav gotovo je, morajo priti 
s pravo barvo na dan. In 
smo tam! »A« je naposled 
treba spraviti iz sebe, ker te 
ves kolektiv opazuje, kaj 
boš storil. Prav za take ne
rodne priložnosti, ko utegne 
biti nepriporočljiva izgo
vorjava z vprašanjem ali pa 
klicajem, priporočamo ele
ganten izhod: »A!?«

Ne gre samo za eleganco, 
ampak tudi za dober izho
diščni položaj pri izbiri pri
hodnjega vedenja, ko bo 
treba loviti ravnovesje v 
»prerivanju« med delavci 
in poslovodniki. Človek pač 
nikoli ne ve vsega vna-
Prej--- Tig

Človeški organizem potre
buje gibanje domala v tolikšni 
meri kot zrak, hrano in pijačo. 
Brez njega otrdi, omrtvi, se po
leni, zredi ali še kako drugače 
propada. Tega se nekateri celo 
zavedajo, pa zato ni nič čudnega, 
ds S? vse pogosteje srečujemo s 
parolami kot »Vsi na trim« ali 
»Vsi na kolo za zdravo telo« ter 
drugimi podobnimi spodbudnimi 
napisi.

Tako se je rodilo tudi smuča
nje, ki v naših dneh doživlja pravi 
preporod. Postaja množična 
oblika razgibavanja, razkazova
nja in stanja v vrstah.

Seveda smučar ne moreš po
stati kar čez noč. Najprej moraš 
preskočiti tisto oviro, ki jo pred
stavlja oprema. Ta v svoji razme
roma skromni, nič kaj super 
izvedbi velja toliko, da pri štiri
članski družini nanese vsaj dva 
stara milijona.

Seveda najširše množice de
lovnega ljudstva v svojih meseč
nih proračunih niti pozimi ni
majo na voljo kaj preveč denar
ja, ki ga ne bi potrebovale za bolj

nujne izdatke. Zato alpsko smu
čanje kljub lepim tradicijam ne 
more postati najbolj množično 
športno gibanje.

Bržkone je ta misel spreletela 
tudi tiste tovariše, ki že nekaj 
časa bol] kot slalom, smuk ali na
vadno spuščanje z dilcami no 
hribih propagirajo cenejšo 
izvedbo smučarskega športa. 
Tek.

Kot pravijo, je oprema za 
smučarsko tekanje — malo po 
ravnem, malo gor pa malo dol in 
tako deset, dvajset, trideset ki
lometrov v nedogled — veliko 
cenejša od one »hribovske«. Po 
televiziji so rekli, da ne velja več 
kot 250.000 starih dinarjev. Res 
malo. Za štiričlansko družino bi 
to naneslo, če za otroke raču
namo nekolikanj nižje cene, vsaj 
kakšne tričetrt milijona. To pa 
res ni veliko. Komaj ena dobra 
poprečna mesečna plačilna 
ovojnica.

In tudi sicer so teki, na katerih 
se pojavljajo takšne množice 
smučarjev, da jih še preštejejo 
stežka, cenena oblika razgibava

nja. Startnina nanese po osebi po 
osem, deset ali največ petnajst 
starih jurjev. Za vso družino 
pride tako nastop na takšnem 
tekmovanju, denimo, štirideset 
jurjev. No, in če k temu znesku 
prištejemo še izdatke za vožnjo 
in hrano ter pijačo, nikakor ne 
moremo dobiti za štiričlansko 
družino vsote, večje od sto starih 
jurjev. In ker so takšni teki po 
navadi le ob nedeljah, nanese to 
na zimski mesec po štiristo tisoč 
ali v treh zimskih mesecih milijon 
dvesto tisoč na leto. To pa res ni 
veliko, kajti celo skupaj z opre
mo, ki si jo kupi že omenjena šti
ričlanska družina, je to samo to
liko, da ji ostane od dveh starih 
milijonov še petdeset tisoč dinar
jev. Za ta denar pa dobiš na raz
prodaji celo hlače — namesto ti
stih, ki so se ti strgale v gneči ob 
zadnjem teku.

Naj živi smučanje! Vsi na 
smuči! Tekaške! Šport krepi telo 
in duha, zato naj nam ne bo žal ti
stih nekaj fičenkov, ki jih bomo 
morali za to žrtvovati!

Joie Olaj

Ob življenjskem jubileju 
predsednika RS ZSS Vinka Haf
nerja so mu najožji sodelavci pri
pravili majhno slovesnost, na ka
teri je o njegovi življenjski poti in 
delovnih uspehih, predvsem pa o 
izrednem človeškem odnosu do 
svojih sodelavcev spregovoril 
Miran Potrč. Ginjenost trenutka 
pa je Vinko Hafner po zahvali kaj 
hitro humoristično obarval.

»Miran, pozabil si omeniti tudi 
napake in upravičene kritike, 
tako da bi bila moja »podoba« 
bolj popolna. Ker pa je bil tvoj 
govor tako lep, mi ga daj, saj čez 
sedem let vse prav pride.«

Nagradna 
križanka 

št. 3
Rešitve pošljite do 6. fe

bruarja 1980 na naslov TOZD 
Delavska enotnost, 61000 Ljub
ljana, Dalmatinova 4, s pripisom 
na ovojnici: NAGRADNA
KRIŽANKA ŠT. 3. Nagrade so 
200, 150 in 100 din.

Rešitev
nagradne križanke 

št. 1:
Aka, apostat, Elbasan, Nal, re
stavratorstvo, tnala, Armenka, 
Vera, adiabata, er, siga, Renner, 
trakar, ropar, ki, Cavour, alor, ri, 
tank, nastavitev, Ada, Iberec, te
rorist, Ind, Kelemina, Aden, 
Emden, aragonit, tace, Nara.

Izžrebani reševalci 
nagradne križanke 

št 1
1. nagrada 200 din: Majal 

Stanko, Bistrica 6, 62342 Ruše;
2. nagrada 150 din: Marija Mali, 
Celovška 143, 61000 Ljubljana;
3. nagrada 100 din Marija Po
gačnik, Cankarjeva 17, 64240 
Radovljica.

Nagrade bomo poslali po 
pošti.

ITALIJAN. 
IZDELOVA
LEC VIO

LIN

KURIR, 
KDOR KAJ 
PRENAŠA

BORILNI
MEC

OBLOGA 1 
STEN i

ZVENEČ
GLAS,

ZVOČNIK
TRINITRO-
TOLUOL

PREBIVAL
KA SOSED

NJE DRŽAVE
RAZPREDEL
NICA. PRE
GLEDNICA

OSNOVNA
MERA

VARJENO
MESTO

STRANSKI PROIZVOD PRI 
PROIZVODNJI SLADKOR
JA, IZ KATEREGA IZDELU

JEJO ŠPIRrT

ZNAMKA
šVICARS.

UR

LONDON
SKA TRD

NJAVA

ZNAMKA
TALNIH
OBLOG

ORGAN
VOHA

EDO
MIHEVC

ANGLEŠKA 
POLŽ. MERA

PRITOK
TIBERE

RAZBREME
NITEV. osvoj 

BOOITEV
Česa

—

DOPOLDAN
SKA PRED

STAVA

HLADEN 
SEV. VETER 
V PRIMORJU

Človek z
KDLEZ. POVE
ČANIM SPOL. 

NAGONOM

KRAJ NA 
IT.-JUGOSL. 
MEJI, BLIZU 

TOMAJA

AM. PISATELJ 
(SINCLAIR)

FILM IZ 
VEC ZGODB

REKA

GESLO FR. 
REVOLUCIJE 
(ENAKOST)

FILMSKA
IGRALKA
EKBERG

GIBANJE 
PO ZRAKU

ANGL. ZA
ROTNIK MOS. IME

DOLGO CAS 
OBDOBJE

STARA
POPEVKA POUDAREK

POKLON, 
DARILO .

PRVI ČLO
VEK NA LUNI

FR. PISEC 
(MARKIZ DE)

ii
l '

NAJMANJŠA 
KROGLA PRI 
BALINANJU

IVO ŠORLI

TELOV.
ELEMENT

ATOL V 
TUAMOTU REKA V 

ZRN, LEVI 
PRITOK 

DONAVE
DIRKAČ
LAUDAAPN. USEDL. 

V JAMAH
EDVARD

KARDELJ

SRBSKO 
MOŠ. IME

NATRU

BALERINA
PAVLOVA

ELEKTRO- 
PODJ. V 

POLJČANAH

FLEMING

CIMOSOV
AVTO

GL. MESTO 
ITALUE

IVO
ZORMAN

REKA
V AVSTRIJI 

(GLINA)

FILMSKA
IGRALKA

VALLI

OTOKI V 
BENGAL. 
ZAUVU

TEGA LETA

PESNICA
NOVY

MANFRED
EIGEN

VLADARJE
VA NAMEST 

NICA
ZBIRALEC
STAREGA
DENARJA

KRAVICA
IME DVEH 
PRELAZOV 
NA VELE

BITU

MUSLIM. 
MOŠ. IME

ŽIDOVSKA
VERSKA
SEKTA
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Denar je?

Pa ostala slovenska folklora?

Predstavljamo vam ravensko skupino KUD Prežihov V orane

Tudi »steljeraja« gradi 
koroško narodno zavest

Korošci veliko dado na 
svojo kulturo. To je opaziti tudi, 
ko stače beseda o plešočih parih, 
ki jih one krasijo s svojimi dol
gimi in nabranimi krili z modrci 
(dandanes bi se o tem le veljalo 
prepričati na lastne oči!) iz 
modro-beiega biaga, izpod kate
rih se bleščijo »spodnje janke«, 
oni pa z irhastimi hlačami do 
kolen, z lajbiči s srebrnimi gumbi 
in belimi, iz domačega platna 
krojenimi srajcami in kajpak čr
nimi klobuki s širokimi okraji in 
nizko štulo. Najbrž ste že uganili 
— govorimo o folklori, ali na
tančneje povedano, o folklorni 
skupini KUD Prežihov Voranc 
na Ravnah, ki žanje iz leta v leto 
večje uspehe. Poznajo jo že daleč 
onstran naših meja, zato je 
najbrž že skrajni čas, da se z njo 
malce pobliže seznanimo tudi mi.

Izvirnost
»Rekel bi, da se je ta skupina 

rodila leta 1948, čeprav nekateri 
trdijo, da je bilo to leto poprej, 
drugi pa spet, da leto kasneje«, 
pripoveduje Peter Mihelač, 
predsednik skupine, sicer pa in- 
strumentalec na oddelku za šibki 
tok v ravenski železarni. »No, 
kakorkoli že, skupina šteje za 
svoj začetek leto 1948, ko se je 
na Ravnah začelo organizirano 
plesati pod vodstvom obrtnice 
Hedvike Jamšek. Na pomoč sta ji 
priskočila Tončka in France Ma
rolt, ki sta tako v marsičem za
služna za to, kar imamo danes. Še 
večje zasluge pa seveda lahko

ZDAJŠNJI SESTAV:

Zdravko Štaudeker — Stroj
na, Štefka Čepin — Mežica, 
Peter Šumnik — Ravne, Ma
rina Bogataj — Mežica, Karli 
Pušnik — Ravne, Joža Krejan 
— Ravne, Milan Štaudeker — 
Strojna, Branka Bogataj — 
Mežica, Vilko Lauk Šent
janž, Ema Grmavc — Ravne, 
Franc Obretan — Strojna, 
Ivanka Glavica — Ravne, Jože 
Obreten — Strojna, Vera Šafa
rič — Ravne, Vili Kotnik — 
Strojna, Nada Papič — Ravne, 
Zlatko Rošer — Ravne, Liljana 
Strmčnik — Ravne, Mirko Bri
tovšek — Ravne, Lidija Mesarč 
— Ravne, Mladen Trajner — 
Ravne, Anica Gostenčnik — 
Dravograd, Filip Osterman — 
Zelenbreg, Ivan Gerhold — 
Šentjanž, Oder Oto — Šentjanž 
in Drago Mavrič, umetniški 
vodja — Ravne.

\____________________ y

pripišemo sami Hedviki, ki je 
skupino vodila celih 23 let. Prav
zaprav lahko rečem, da nam je 
Hedvika Jamšek celo sinonim za 
folklorno dejavnost na Koro
škem v tem obdobju. Pod njenim 
vodstvom, je skupina plesala ju
goslovanske pa tudi tuje plese. 
Med slednjimi so prednjačili 
madžarski, češki, španski in še 
nekateri plesi. Načrtno smo se 
začeli ukvarjati z izvirnimi koro
škimi plesi (v glavnem plesi ste- 
Ijeraje) leta 1973, ki zdaj v glav
nem izpolnjujejo ves naš plesni 
program. Prav tu, v izvirnosti pa 
smo tudi največ dosegli. Če je 
naša'skupina po čem znana, je 
gotovo po tem.

Kaj je pravzparav to — stelje
raja? Gotovo ne bom zgrešil, če

Fotografije: Franc Rotar

povem, da je to naš star koroški 
kmečki običaj. Njega dni (obi
čaja danes praktično ni več) se je 
kmečka mladež zbirala pred 
zimo zdaj pri tem, zdaj pri onem 
kmetu. Pomagala mu je pri 
oskrbi s steljo. Sicer pa zakaj bi 
jaz govoril o tem, saj imamo tu 
tudi Draga Mavriča, umetni
škega vodjo skupine. Naj on 
pove!«

In Franjo, mlad fant, ki se v 
Železarni ukvarja z elektriko, 
brez zadrege nadaljuje: »To, kar 
je povedal predhodnik, je samo 
pol običaja, ki nas manj zanima. 
Glavno se je namreč dogajalo 
po opravljenem delu, se pravi 
zvečer, ko so kmečko izbo na
polnili zvoki »frajtonarce« in se 
je mladež zavrtela. Pa ni bil ves 
»vic« samo v plesanju. Do izraza 
so prišle tudi zabavne igre, 
humor in podobno. Tak je bil ta 
običaj, ki ga mirne vesti lahko 
poimenujemo s kulturnozabav- 
nim življenjem takratne koroške 
mladine. Vse to skušamo s plesi 
in seveda vsem tistim, kar je so
dilo v ta drugi del steljeraje.

Peter Mihelač

»Fluktuacija«
Težave? Mislim, da je ena 

naših poglavitnih težav »fluktua
cija«, ki je v folklorni skupini 
zelo velika. Velike preglavice 
imamo zavoljo nje. Zrcalijo se v 
tem, da se moramo nenehno učiti 
že naučene plese, namesto da bi 
šli »na nove programe«. Navzlic 
temu pa smo se odločili, da »ste- 
Ijerajo« obogatimo še s plesi oh- 
ceti, ki naj bi še bolj povečali za
nimanje za našo skupino. 
Upamo na uspeh. Optimizem 
ima tudi svojo realno podlago, 
saj smo »steljerajo« že toliko 
vcepili v našo kulturno zavest 
(folklorni plesi so zaživeli tudi na 
koroških osnovnih šolah), da je 
spet postala ljudski običaj. Res, 
samo na odru, toda vseeno. Ve
liko zaslug zato lahko pripišemo 
Franju Miklavcu, ki je vodil sku
pino štiri leta pred menoj.«

»Uspehi? Mislite na konven
cionalna odličja? No da, tudi teh 
je precej. Čeprav se mi zdi, da 
takšna priznanja niso pravi odraz 
našega prizadevanja. Bolj nas

Mirko Angeli

ohranjati. Zanimanje za naše 
plese nam potrjuje, da nam je v 
dobršni meri uspelo zajeti to kul
turno izročilo.

Zakaj plešem? To počnem že 
osem let in poldrugo leto sem 
umetniški vodja skupine in lahko 
vam povem, da si nikoli nisem 
znal natanko odgovoriti na to 
vprašanje. Hja, ti plesi! Ne vem, 
zdi se mi, da so del mene, del 
naše koroške grude. Brez tega bi 
jaz ne bil jaz in Koroška ne Ko
roška. To tako kot knjiga, slika 
ali pesem. Vse sodi v našo kultu
ro. In če hočemo biti narod, kar 
so nam v zgodovini tolikokrat iz
podbijali, moramo vse te oblike 
kulturnega snovanja in življenja 
razvijati, jih ohranjati in prena
šati na nove rodove.

veseli, ko nas občinstvo »ne spu
sti« z odra, ko moramo ponav
ljati nastope. In to se nam več
krat dogaja. Ne samo pri nas, na 
Koroškem, ampak tudi drugje. 
Čudovito je bilo, denimo, na 
Poljskem leta 1978, ko nas je 
publika sprejela, kot da smo nji
hovi. Tudi nagrad ni manjkalo«, 
pripoveduje Peter Mihelač.

Koš nagrad
Najbrž drži, kar je povedal 

Mihelač. Kljub temu pa ne bo 
napak, če slišimo mnenje o ra
venski folklorni skupini še iz ust 
priznane poljske etnografinje 
mag. Marije Sohatske: »Slišala 
sem«, je ob nastopu ravenske 
skupine v Zakopanih dejala do

pisniku »Koroškega fužinarja« 
Lojzetu Kosu, »da vašo skupino 
sestavljajo tudi takšni plesalci, ki 
so še sami doživljali običaje, ki 
jih zdaj plešejo. To je resnično 
nekaj presenetljivega. V Evropi 
se vse bolj uveljavlja imitirana 
smer folklore, to pa je popačena 
oblika izvirnih ljudskih običajev. 
To preusmeritev, ki vsekakor ni 
priporočljiva, je nakazal tudi naš 
mednarodni simpozij o folklori. 
In moram vam povedati, da smo 
na tem simpoziju prav vašo sku
pino predstavili kot zgled čiste, 
izvirne in avtentične folklore. V 
tej smeri naj bi šel razvoj folklore 
v svetu. Doslej na našem festi
valu še nisem videla tako izvirnih 
plesov. Zato pa je bilo presene
čenje po vašem nastopu še toliko 
večje. Dokazali ste, da folklora 
ni balet. Je le del narodnega izro
čila in tako moramo ohranjati. 
Mislim, da je vaši skupini uspelo 
prav to.« Ocena, če se temu 
lahko tako reče, je vsekakor zelo 
laskava, če ji dodamo še seštevek 
vseh nagrad in priznanj s Polj
skega, bo slika uokvirjena.

»Res je«, naveže svojo Drago 
Mavrič. »V Zakopanih, kjer smo 
nastopili .na 11. folklornem festi
valu gorskih dežel Evrope in 
Azije, je bila bera vseh priznanj 
izredno bogata. Prejeli smo: 
Zlati list jeseni, plaketo festivala, 
posebno nagrado publike, priz
nanje in nagrado centra vojvod
stva Tafnovo in posebno prizna
nje za nastop instrumentalnega 
ansambla. Podobno je bilo na 
drugem nastopu v Zieloni gori na 
8. mednarodnem folklornem kri
teriju, kjer so nas »založili« še s 
kristalnim pokalom, plaketo 
vojvodstva Zielene gore, plaketo 
narodne knjižnice in posebnim 
priznanjem za instrumentalni 
ansambel.«

Kdo so pravzaprav ti vrli koro
ški plesalci? »Železarji in dijaki
nje!« je kot iz topa izstrelil Mirko 
Angeli, predsednik komisije za 
kulturo pri konferenci osnovnih 
organizacij sindikata v Železar
ni. In nadaljeval: »To je le ena 
izmed dejavnosti, ki jih gojimo v 
KUD Prežihov Voranc. Lahko 
pa rečem, da imajo ob pomoči 
nekaj vidnih kulturnih delavcev 
vse svoj izvor prav v železarni. 
Kako bi pri nas tudi lahko bilo 
drugače, če pa vemo, da je Žele
zarna srce Koroške. Njegov utrip 
se čuti na vseh področjih našega 
dela in življenja. Nič drugače ni 
tudi s kulturo ali, če hočete, kon
kretno s folklorno skupino. In 
dokler bo tako, smo pa šele na 
začetku, bodo tudi »folkloristi« 
plesali v svoje in veselje vseh ko
roških src...« Tudi onstran naše 
severne meje. Ivo Kuljdj
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Letošnji, že 11. tabor 
slovenskih pevskih zborov, 
ki bo 21. in 22. junija v Šen
tvidu pri Stični, naj poteka 
pod geslom: »Pojo naj lju
dje!«. Tako so sklenili or
ganizatorji tega pevskega 
srečanja, ki so že sredi vse
stranskih priprav.

Vemo, da je lanski tabor 
pod pokroviteljstvom tova
riša Tita izredno uspel, saj 
je na njem sodelovalo 200 
pevskih zborov. Za letošnji 
tabor se je doslej prijavilo 
preko 100 zborov, do 15. 
februarja pa organizatorji 
pričakujejo še nove prijave. 
Želja organizatorja je, da bi 
sodelovalo na letošnjem 
pevskem srečanju tudi čim 
več pevskih zborov, ki delu
jejo znotraj organizacij 
združenega dela oziroma v 
delavskih kulturnih druš
tvih. Zato — pohitite s pri
javami!

Tabor pevskih zborov je 
dobil letos nov strokovni 
svet, ki ga vodi Miro Kokal, 
dosedanjega zavzetega 
umetniškega vodjo Rado
vana Gobca pa je zamenjal 
znani dirigent Marko
Munih, ki bo tudi letos vodil 
nastop združenih pevskih 
zborov. Ker bo letošnji 11. 
pevski tabor posvečen
ljudski pesmi, tudi zamej
ski, se bodo združeni pevski 
zbori v zaključnem nastopu . 
spomnili tudi nedavno pre
minulega skladatelja Pa
vleta Kernjaka in skupaj 
zapeli koroško pesem »Rož, 
Podjuna, Žila«. Mimogre
de, organizatorji pravijo, da 
skupne pesmi letos niso 
tako zahtevne kot so bile res 
mogoče pesmi lanskega 
skupnega zaključenega na
stopa.

Organizatorji bodo razpi
sali tudi natečaj za nove slo
venske vokalne skladbe, ki 
bi jih prvič izvajali na tabo
ru. Kot letos Kernjaka se 
bodo tudi v prihodnje vsako 
leto spomnili kakšne oblet
nice, že kar prihodnje leto 
Levstikove, zato bodo raz
pisali natečaj za vokalno 
skladbo na Levstikovo be
sedilo.

Na letošnjem Taboru 
bodo seveda kot doslej so-; 
delovali tudi zamejski 
pevci, prvič pa tudi naši ro
jaki iz Amerike, pevski 
zbor Glasbene matice iz 
Clevelanda.

Pevci — pohitite s prija
vami!
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